
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 799 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Α. Δεληκάρη και κ.

Μ. Σούκουλη-Βιλιάλη , σελ. 851 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν η Επι-

τροπή Εθνοτήτων Μειονοτήτων της Εθνοσυνέλευσης του Βιε-
τνάµ, σελ. 859 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 799, 842, 843, 844, 845,
846, 848, 849, 851, 853, 854, 855, 856, 858, 859, 860, 862 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1 έως 81, σελ. 799

- 820 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

821 - 840 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 14 Οκτωβρίου του 2024., σελ. 841 
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης

µε θέµα: «Κατάργηση του «ετήσιου πίνακα προσωπικού» (Ε4)
και προβλήµατα που ταλανίζουν τις ελληνικές επιχειρήσεις
µε την άνευ ουσιαστικού λόγου υποχρέωση ψηφιακής υπο-
βολής του εντύπου «Ε11», σελ. 842 

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Εξοντωτικές για τους επιχειρηµατίες οι καθυστε-
ρήσεις εξέτασης των αιτηµάτων που απευθύνονται στα Κέ-
ντρα Φορολογικών Διαδικασιών και Εξυπηρέτησης (ΚΕΦΟΔΕ)
λόγω της προφανούς υποστελέχωσής τους», σελ. 843 

γ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού: 

i. µε θέµα: « Άµεση ολοκλήρωση του έργου αντικατάστα-
σης ταρτάν του Δηµοτικού Αθλητικού Κέντρου (ΔΑΚ) Γάλλου
Ρεθύµνου», σελ. 845 

ii. µε θέµα: «Για την απαράδεκτη κατάσταση στο Παγκρήτιο
στάδιο στο Ηράκλειο Κρήτης»., σελ. 847 

iii. µε θέµα: «Για τις συγχωνεύσεις τµηµάτων στα Δηµοτικά
σχολεία Σητείας και την έλλειψη εκπαιδευτικού και υποστη-
ρικτικού επιστηµονικού προσωπικού», σελ. 858 

iv. µε θέµα: «Οκτώ κενές θέσεις νοσηλευτών στα ειδικά
σχολεία της Θεσσαλονίκης», σελ. 860 

δ) Προς τον Υπουργό  Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας στους
εργαζόµενους των Δασικών Υπηρεσιών», σελ. 849 

ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα:
«Πότε θα αντιµετωπίσει επιτέλους η Κυβέρνηση τα συνεχιζό-
µενα περιστατικά αστυνοµικής βίας;», σελ. 851 

στ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: «Σχετικά µε τη µετεγκατάσταση του Ειδικού Δη-

µοτικού Σχολείου Θεσσαλονίκης για παιδιά µε αυτισµό», σελ.
854 

ii. µε θέµα «Για το έργο αφαλάτωσης της Δηµοτικής Επι-
χείρησης  Ύδρευσης Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) Πάρου», σελ. 855 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 799 – 862

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 799, 842, 843, 844, 845, 846, 

848, 849, 851, 853, 854, 855, 
856, 858, 859, 860, 862

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 845, 846, 847, 848, 849
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 849, 850
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 843, 844
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 854, 855
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 842, 843
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 855, 856
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 858, 859, 861, 862
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 851, 853
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 860, 861, 862
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 854, 855, 856, 857, 858
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 845, 846, 847, 848, 858, 859
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 850
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 851, 852, 853
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 842, 843, 844

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 844, 846, 856, 858

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’

Παρασκευή 11 Οκτωβρίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 11 Οκτωβρίου 2024, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΒΙΛΙΑΡΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλή σας ηµέρα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 9-10-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της Δ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης

9 Οκτωβρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου: 1) «Ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς
σταθµούς, την ενίσχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και λοιπές διατάξεις» 2) «Κώδικας Φόρου Προστιθέµενης Αξίας».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Πέτρο Παππά, Βουλευτή Κιλκίς του ΣΥΡΙΖΑ, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’

Παρασκευή 11 Οκτωβρίου 2024



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 801



802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 803



804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 805



806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 807



808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 809



810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 811



812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 813



814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 815



816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 817



818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 819



820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 821



822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 823



824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 825



826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 827



828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 829



830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 831



832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 833



834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 835



836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 837



838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 839



840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο για σήµερα
δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώ-
σω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 14
Οκτωβρίου το οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 2/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Α’
Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµο-
κρατία» κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Προστασία των δανειοληπτών,
εγγυητών και µικροµεσαίων επιχειρήσεων».

2. Η µε αριθµό 12/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουρ-
γό Ανάπτυξης µε θέµα: «Οι ανατιµήσεις βασικών αγαθών στην
Ελλάδα επιµένουν εις βάρος των καταναλωτών γιατί δεν δίνει
λύσεις η Κυβέρνηση».

3. Η µε αριθµό 6/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς την Υπουργό Πολιτισµού
µε θέµα: «Ακατανόητη η απόφαση της αποµάκρυνσης των αρ-
χαιολογικών εκθεµάτων από το Μουσείο Καλύµνου, του οποίου
η αξία και σηµασία για την ανάδειξη της πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς του νησιού υποβαθµίζεται µε τρόπο κατάφωρο».

4. Η µε αριθµό 19/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Επισφαλής η λειτουργία της παθολογικής κλινικής στο
Γενικό Νοσοκοµείο Δράµας».

5. Η µε αριθµό 28/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Στυλιανού Φωτόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας µε θέµα: «Αποκατάσταση Βαθµολογικής και Μισθολο-
γικής Εξέλιξης Αξιωµατικών Ειδικών Καταστάσεων εξ’ Ανωτέρων
Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών (ΑΣΣΥ)».

6. Η µε αριθµό 8/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Α’
Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Δηµητρίου Τζανακόπουλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε
θέµα: «Αποζηµιωτική ευθύνη του δηµοσίου από ζηµιογόνες
ενέργειες των οργάνων της δικαστικής λειτουργίας».

7. Η µε αριθµό 27/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Γεωργίου
Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Αίτηµα
νέας Αµερικανικής βάσης στο Στεφανοβίκειο».

8. Η µε αριθµό 36/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και
Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντο-
πούλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Η επαναφορά δώρων εορτών και αδείας σε εργαζόµε-
νους στο δηµόσιο».

9. Η µε αριθµό 1/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Άχρηστα δύο
εκατοµµύρια εισιτήρια και διακόσιες χιλιάδες «έξυπνες» κάρτες
απεριορίστων διαδροµών για το Μετρό Θεσσαλονίκης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130
παράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Ιωάννη Οικονόµου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας µε θέµα: «Οι συνθήκες δηµογραφικής κατάρρευσης
στην Φθιώτιδα αναδεικνύουν την ανάγκη στοχευµένων πολιτικών
ανά περιφέρεια για το δηµογραφικό».

2. Η µε αριθµό 16/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Επικοινωνιακό παιχνίδι της
Κυβέρνησης και εµπαιγµός για τους κτηνοτρόφους η «δήθεν»
αύξηση της αποζηµίωσης των ζώων που θανατώθηκαν στη
διάρκεια της πανώλης των µικρών µηρυκαστικών».

3. Η µε αριθµό 29/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς την Υπουργό Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Ακόµη δεν έχουν καταβληθεί
τα οφειλόµενα ποσά σε δικαιούχους υπαλλήλους του Παραρτή-
µατος Χρόνιων Παθήσεων στη Δράµα, παρά την σχετική υπουρ-
γική δέσµευση».

4. Η µε αριθµό 11/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Η
κατάσταση του Κέντρου Υγείας Αίγινας είναι απολύτως ενδεικτι-
κή του σκηνικού κατάρρευσης που επικρατεί στο σύστηµα υ-
γείας».

5. Η µε αριθµό 33/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Κοµνηνού
Δελβερούδη προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Ένα Δια-
πολιτισµικό Φεστιβάλ, το οποίο προβάλλει ως κεντρική του εκδή-
λωση ένα drag show, τελεί υπό την αιγίδα του Υπουργείου Πολι-
τισµού».

6. Η µε αριθµό 37/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθε-
ρίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Η διαιώνιση της λιτότητας στο
Μεσοπρόθεσµο Δηµοσιονοµικό Πρόγραµµα της Κυβέρνησης για
το 2025 - 2028».

7. Η µε αριθµό 32/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Χιλιάδες αγρότες καλούνται
να επιστρέψουν χρήµατα για τις λάθος πληρωµές από τον
Οργανισµό Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων
Προσανατολισµού και Εγγυήσεων (ΟΠΕΚΕΠΕ)».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στο προ-
γραµµατισµένο για σήµερα δελτίο επικαίρων ερωτήσεων.

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής:

«Με την παρούσα σας ενηµερώνω σχετικά µε τη συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου
την Παρασκευή 11 Οκτωβρίου 2014, ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αριθµόν 31/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Νίκη
Κεραµέως. 

Η υπ’ αριθµόν 22/7-10-2024 και 23/7-10-2024 επίκαιρες ερωτή-
σεις θα απαντηθούν από τον Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων κ. Ιωάννη Βρούτση. 

Η υπ’ αριθµόν 30/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χρί-
στο Δήµα. 

Η υπ’ αριθµόν 14/7-10-2024 και 34/7-10-2024 επίκαιρες ερωτή-
σεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εσωτερικών κ. Βασίλειο
- Πέτρο Σπανάκη. 

Οι υπ’ αριθµόν 15/7-10-2024 και 20/7-10-2024 επίκαιρες ερωτή-
σεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού κ. Ζωή Μακρή. 

Η υπ’ αριθµόν 7/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Ανδρέα Νικολα-
κόπουλο. 

Η υπ’ αριθµόν 21/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Νικόλαο
Ταγαρά. 

Παρακαλούµε, όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία, όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές». 

Κατόπιν τούτου, θα ξεκινήσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό
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31/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Α’ Ανατολικής
Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Στυλιανού Φωτόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης µε θέµα: «Κατάργηση του «ετήσιου πίνακα
προσωπικού» (Ε4) και προβλήµατα που ταλανίζουν τις ελληνικές
επιχειρήσεις µε την άνευ ουσιαστικού λόγου υποχρέωση ψηφια-
κής υποβολής του εντύπου «Ε11».

Θα απαντήσει η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, η κ. Νίκη Κεραµέως.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας για δύο λεπτά.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, να ξεκαθαρίσω πως ο λόγος για τον οποίον

καταθέτουµε τις ερωτήσεις και ταλαιπωρούµε την Υπουργό -δεν
το λέω ειρωνικά, αλλά υπό την έννοια ότι έχει και άλλες εργασίες,
προφανώς, το Υπουργείο- δεν είναι για να περνάει η ώρα µας. Η
υπόθεση του ετήσιου πίνακα προσωπικού έρχεται από το παρελ-
θόν -όπως γνωρίζετε, όσοι έχουµε εµπειρία και, αν µου επιτρέ-
πετε, να σας πω ότι έχω µια εµπειρία γύρω στα τριάντα έτη σε
λογιστήρια- είναι µια υπόθεση η οποία µας ταλαιπωρούσε από
τις εποχές που πηγαίναµε και καταθέταµε τους πίνακες
προσωπικού στις κατά τόπους επιθεωρήσεις εργασίας. 

Είναι ένα κατάλοιπο, λοιπόν, το οποίο έχει µείνει, το οποίο, στη
σηµερινή εποχή και µε την εισαγωγή του «ΕΡΓΑΝΗ», µε την
εισαγωγή των ψηφιακών ωραρίων εργασίας και µε την εισαγωγή
των ψηφιακών καρτών εργασίας, θεωρούµε ότι αφ’ ενός είναι
αναχρονιστικό, αφ’ ετέρου είναι µία πηγή δηµιουργίας λαθών.
Είναι µια πηγή επιβολής προστίµων για τις επιχειρήσεις. 

Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, σχεδόν η πλειονότητα των ελ-
ληνικών επιχειρήσεων είναι µικροµεσαίες, οικογενειακές, οι
οποίες στηρίζονται, ως επί το πλείστον, σε µικρά εξωτερικά λογι-
στήρια. Άρα ένα µεγάλο µέρος -για να µην πω το µεγαλύτερο
µέρος- και αυτής της ταλαιπωρίας και των προστίµων το αναλαµ-
βάνουν εξωτερικοί λογιστές. 

Θεωρούµε ότι οι πληροφορίες υπάρχουν. Δεν συντρέχει κανέ-
νας λόγος να συνεχίζουν οι επιχειρήσεις και τα λογιστήρια να
υποβάλλουν ετήσιους πίνακες προσωπικού. Κάντε µία παρέµ-
βαση -νοµίζω ότι έχετε τη δυνατότητα, νοµίζω ότι έχετε και τη
διάθεση-, καταργήστε τον ετήσιο πίνακα προσωπικού και για έναν
άλλο λόγο, ότι µπήκαµε πια στις ηµεροµηνίες που ο ετήσιος
πίνακας προσωπικού υποβάλλεται. Υποβάλλεται κάθε Οκτώβρη.
Απαλλάξτε, λοιπόν, από φέτος τα λογιστήρια και τις επιχειρήσεις
από αυτή την αναχρονιστική, επικίνδυνη και πολλές φορές
κοστοβόρα διαδικασία της υποβολής του πίνακα Ε4.

Όσον αφορά τις άδειες θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φωτόπουλο.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ για την

ερώτηση. Να πω εν είδει εισαγωγής ότι καµµία ταλαιπωρία δεν
υπάρχει, τουναντίον. Πρώτα απ’ όλα είναι καθήκον µας να
είµαστε εδώ και να απαντούµε σε ερωτήσεις των συναδέλφων.
Και δεύτερον, να πω ότι αυτή η διαδικασία είναι πάρα πολύ χρή-
σιµη, όπως η συγκεκριµένη ερώτηση, στην οποία θα αναφερθώ
εκτενώς.

Έχετε απόλυτο δίκιο ότι σήµερα οι επιχειρήσεις υποβάλλουν
το έντυπο Ε4 µε τον ετήσιο πίνακα προσωπικού και δηλώνουν
όλους τους εργαζοµένους που απασχολούν την ώρα της
υποβολής, µόνιµους και εποχικούς. Ο πίνακας αυτός κατατίθεται
εντός του µηνός Οκτωβρίου και καταγράφει το σύνολο των
εργαζοµένων σε κάθε εργοδότη και κάθε παράρτηµα την ώρα
της υποβολής. Να θυµίσω ότι για λόγους ευκολίας πλέον δίνεται
η δυνατότητα αναπαραγωγής του Ε4 από προηγούµενη υποβολή
ή προς συµπλήρωση στοιχείων από την τρέχουσα κατάσταση.

Η καταχώριση στο «ΕΡΓΑΝΗ» του χρόνου εργασίας και των
µεταβολών γινόταν µε υποβολή επισυναπτόµενων εντύπων, τα
οποία στοιχεία δεν µπορούσαν να αποτελέσουν αντικείµενο
επεξεργασίας. Από το 2023 και µετά η καταγραφή του χρόνου

εργασίας και των µεταβολών γίνεται σε πλήρως ψηφιακή µορφή
στο «ΕΡΓΑΝΗ». Το λέω αυτό για να καταδείξω ότι είµαστε απο-
λύτως εναρµονισµένοι στο πνεύµα της απλούστευσης. Θέλουµε
να φέρουµε τη µεγαλύτερη δυνατή απλούστευση των διαδικα-
σιών και γι’ αυτό και οι δύο πρόσφατες αλλαγές που σας ανέφε-
ρα.

Αντιστοίχως σε ό,τι αφορά το Ε11 της «ΕΡΓΑΝΗΣ» για τις
ετήσιες άδειες και το επίδοµα αδείας των εργαζοµένων το πρώτο
τετράµηνο του επόµενου έτους, πρόκειται για στοιχεία όπως οι
δικαιούµενες άδειες, τα ποσά καταβολής, τα επιδόµατα αδείας,
οι χορηγηθείσες ηµέρες που διαθέτει η επιχείρηση, ο εργοδότης
και αποτυπώνονται στο ειδικό βιβλίο αδειών και όπως ξέρετε,
γνωστοποιούνται από τον Ιανουάριο έως και τον Απρίλιο για το
συγκεκριµένο έτος αναφοράς. Ήδη εδώ, όπως ξέρετε, από την
1η Μαρτίου του 2024 θεσπίστηκε η απογραφική υποβολή εντός
του επόµενου ηµερολογιακού µήνα από τον µήνα χορήγησης των
αδειών, άρα και εδώ είναι µια προσπάθεια για περαιτέρω
διευκόλυνση σε ό,τι αφορά ακριβώς την µηνιαία υποβολή. Τα
λέω, λοιπόν, αυτά για να πω ότι ναι, θέλουµε τη µεγαλύτερη
δυνατή απλούστευση.

Θέτετε τώρα δύο θέµατα στην ερώτησή σας: Την κατάργηση
αφ’ ενός του Ε4 και αφ’ ετέρου τη δυνατότητα διόρθωσης
καταχωρίσεων στο Ε11. Θέλω να σας πω ότι και τα δύο τα έχουµε
δροµολογήσει. Και τα δύο τα δροµολογούµε προς µεγαλύτερη
διευκόλυνση συνολικά, θα έλεγα, της αγοράς εργασίας και να
σας πω ότι, ήδη, έχουµε κάνει συζητήσεις και µε τους κοινωνι-
κούς εταίρους και µε την Επιθεώρηση Εργασίας, προκειµένου
ακριβώς να προχωρήσουµε σε αυτές τις αλλαγές. Προϋποθέτουν
την ολοκλήρωση της εφαρµογής του «ΕΡΓΑΝΗ II», η οποία όπως
ξέρετε είναι σε πορεία υλοποίησης, αλλά ναι, είναι στα σχέδιά
µας και έχει, ήδη, συζητηθεί το ζήτηµα αυτό και µε κοινωνικούς
εταίρους.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία και στα περαιτέρω.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ.

Χαίροµαι από την απάντησή σας. Αυτή είναι η έννοια του
κοινοβουλευτικού ελέγχου, να θέτουµε προβληµατισµούς και να
παίρνουµε τις κατάλληλες απαντήσεις. Θα ήθελα στη δευτε-
ρολογία σας να είστε λίγο πιο σαφής όσον αφορά τον χρόνο
υλοποίησης της κατάργησης του πίνακα Ε4, δεδοµένου τού ότι,
όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου, ο µήνας τον οποίον
διανύουµε είναι ο µήνας υποβολής των αιτήσεων καταστάσεων
προσωπικού του εντύπου Ε4, το οποίο -όπως και εσείς φαντά-
ζοµαι αποδέχεστε- είναι µία διαδικασία που πρέπει να εκλείψει,
δεν βοηθάει σε κάτι. Τις πληροφορίες τις οποίες χρειάζεται το
Υπουργείο Εργασίας τις παίρνει ήδη από τις υπόλοιπες κατα-
στάσεις του «ΕΡΓΑΝΗ».

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τον πίνακα προσωπικού και την
ετήσια υποβολή του Ε11 ορθά κι εσείς αναφέρετε ότι και αυτός
πρέπει να εκλείψει από τη διαδικασία υποβολής, δεδοµένου ότι
από πέρυσι, ήδη, οι επιχειρήσεις υποβάλλουν την οργάνωση
χρόνου εργασίας για τον προηγούµενο µήνα, όχι στο πρώτο
δεκαήµερο όπως ήταν, το οποίο ήταν µια ηµεροµηνία ασφυκτική,
θα έλεγα, τιµωρητική για τις επιχειρήσεις και τα λογιστήρια. Γιατί,
όπως σας ξαναείπα, η πλειονότητα των ελληνικών επιχειρήσεων
διαθέτει εξωτερικά λογιστήρια, διαθέτει λίγους υπαλλήλους, άρα
η διοικητική οργάνωση την οποία έχει και οι πόροι τους οποίους
µπορεί να διαθέσει γι’ αυτή την οργάνωση είναι περιορισµένοι.
Ήταν, λοιπόν, προς τη σωστή κατεύθυνση το γεγονός ότι µετα-
θέσατε την υποβολή από το πρώτο δεκαήµερο για το τέλος του
επόµενου µήνα και πάλι όµως πρέπει να σας πω ότι αυτό
δηµιουργεί προβλήµατα.

Αναµένω, λοιπόν, στη δευτερολογία σας να µας δώσετε µια πιο
σαφή απάντηση και για το χρονοδιάγραµµα της κατάργησης,
δεδοµένου ότι οι συνάδελφοι φοροτεχνικοί και οι επιχειρήσεις
αναµένουν, άρα να µην µπουν στη διαδικασία να αρχίσουν να
υποβάλλουν τους ετήσιους πίνακες προσωπικού. Και το ίδιο
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ισχύει και για τον ετήσιο πίνακα Ε11. Και κυρίως αυτό θα έλεγα
ότι αφορά περισσότερο τις εποχικές επιχειρήσεις. Όπως
γνωρίζετε, η τουριστική βιοµηχανία απασχολεί ένα πολύ µεγάλο
µέρος και του εργατικού δυναµικού της χώρας αλλά κατ’ επέκτα-
ση και των λογιστηρίων. Στο διάστηµα στο οποίο υποβάλλεται
πολλές τουριστικές επιχειρήσεις δεν είναι ανοιχτές, υπολειτουρ-
γούν, τα λογιστήριά τους είναι σε µια αντίστοιχη κατάσταση.
Αντίθετα, το καλοκαίρι όταν οι υπόλοιποι είναι σε µια πιο χαλαρή
κατάσταση, τα λογιστήρια αυτά υπερλειτουργούν λόγω των
αναγκών των επιχειρήσεων τις οποίες εξυπηρετούν.

Αναµένω µε αγωνία την απάντησή σας στη δευτερολογία σας.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φωτόπουλο.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σχετικά µε το συγκεκριµένο ερώτηµά σας

για τον χρόνο, συνδέεται άµεσα µε την παραµετροποίηση του
«ΕΡΓΑΝΗ II». Προχωρούµε ταχύτατα, οι υπηρεσίες δηλαδή
προχωρούν µε µεθοδικό τρόπο, θα έλεγα, στην πλήρη παραµετ-
ροποίηση, στην εξειδικευµένη παραµετροποίηση του «ΕΡΓΑΝΗ
II» και στο πλαίσιο αυτό θα δροµολογηθούν και οι συγκεκριµένες
αλλαγές, τις οποίες εµείς πρώτοι τις θέλουµε για να απλοποιή-
σουµε συνολικά έτι περαιτέρω τις όλες διαδικασίες για τον χώρο
της εργασίας.

Δράττοµαι της ευκαιρίας για να πω ότι και η ίδια εφαρµογή της
ψηφιακής κάρτας εργασίας επιτελεί δύο σηµαντικούς στόχους:
Ο πρώτος είναι η πλήρης διαφάνεια και η απλοποίηση για όλους
-και θα πω τι εννοώ- και ο δεύτερος έχει να κάνει µε τη διευκό-
λυνση των ελέγχων και συνεπώς την τήρηση της εργατικής
νοµοθεσίας.

Σε ό,τι αφορά το πρώτο κοµµάτι -και το λέω γιατί µέληµά µας
είναι η απλούστευση, µέληµά µας είναι οι καλύτερες, θα έλεγα,
οι πιο απλουστευµένες διαδικασίες προς εξυπηρέτηση όλων-,
µέσω της ψηφιακής κάρτας όπως ξέρετε γίνεται η ανάγνωση και
η καταγραφή του πραγµατικού χρόνου εργασίας, η αυτόµατη
υποβολή της πληροφορίας στο «ΕΡΓΑΝΗ». Όλα τα στοιχεία είναι
άµεσα διαθέσιµα στις επιχειρήσεις σε ψηφιακή µορφή ηµερο-
λογίου. Οι εργαζόµενοι έχουν εύκολη και άµεση πρόσβαση στα
αναλυτικά δεδοµένα της ατοµικής τους ψηφιακής κάρτας
εργασίας, αλλά κυρίως θα έλεγα ότι ακόµα περισσότερο η ψη-
φιακή κάρτα διασφαλίζει τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.
Καταγράφει τον πραγµατικό χρόνο εργασίας και διασφαλίζει ότι
έτσι ο εργαζόµενος θα αµείβεται γι’ αυτόν τον χρόνο.

Ξέρετε έχουµε, ήδη, κάνει σηµαντικά βήµατα στην εφαρµογή
της ψηφιακής κάρτας και έχουµε, ήδη, και τα πρώτα αποτελέσ-
µατα. Σας θυµίζω ότι η εφαρµογή προχωράει σταδιακά. Ξεκίνησε
µε µεγάλα σουπερµάρκετ, τράπεζες, ΔΕΚΟ. Λίγες µέρες αφότου
είχα την τιµή να αναλάβω την ηγεσία του Υπουργείου προχω-
ρήσαµε στην πλήρη εφαρµογή στη βιοµηχανία και στο λιανε-
µπόριο, άλλες περίπου εξακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι. Από τον
Σεπτέµβριο και µετά ξεκίνησε η πιλοτική εφαρµογή στον του-
ρισµό και στην εστίαση, άλλες επτακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι.
Και πρέπει να σας πω ότι τα πρώτα στοιχεία που βγαίνουν από
την εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας είναι άκρως ενθαρρυντικά,
µε την έννοια της σηµασίας του µέτρου αυτού. Να δώσω ένα
παράδειγµα. Δηλωθείσες υπερωρίες πριν την ψηφιακή κάρτα και
µετά την ψηφιακή κάρτα: Στις εταιρείες σεκιούριτι +11% παρα-
πάνω δηλωθείσες υπερωρίες µετά την εφαρµογή της ψηφιακής
κάρτας. Σουπερµάρκετ: +60%, 61% για την ακρίβεια, µετά την
εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας, σε ό,τι αφορά τις δηλωθείσες
υπερωρίες.

Και θέλω να κλείσω µε το εξής, το οποίο το θεωρώ πάρα πολύ
σηµαντικό. Αυτά τα οποία πολύ σωστά θίγετε στην ερώτησή σας
-και είµαστε σύµφωνοι-, τα ζητήµατα δηλαδή της απλούστευσης
εν γένει, πρέπει να σας πω ότι στο πολύ σύντοµο χρονικό
διάστηµα που είµαι στο Υπουργείο Εργασίας έχουν προκύψει
ήδη στο πλαίσιο του κοινωνικού διαλόγου. Το τονίζω, γιατί πι-
στεύουµε ως Κυβέρνηση πάρα πολύ στον κοινωνικό διάλογο. Στο
πλαίσιο της εφαρµογής της ψηφιακής κάρτας στον τουρισµό και

στην εστίαση κάτσαµε στο ίδιο τραπέζι µε εκπροσώπους των
εργαζοµένων και των εργοδοτών για να συζητήσουµε ακριβώς
πρακτικά ζητήµατα και ήταν µέσα στα ζητήµατα που έθεσαν. Και
το λέω γιατί θεωρώ ότι αυτός ο διάλογος είναι χρήσιµος και εδώ
στη Βουλή και στο πλαίσιο του κοινωνικού διαλόγου µε τους
κοινωνικούς εταίρους, µας δίνει πολύτιµα ερεθίσµατα προκει-
µένου διαρκώς να βελτιώνουµε, θα έλεγα, το πλαίσιο προς
όφελος όλων, και των εργαζοµένων, και των επιχειρήσεων, και εν
γένει της αγοράς εργασίας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Υπουργό κ. Κεραµέως.
Θα συνεχίσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 30/7-10-2024

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής
Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Στυ-
λιανού Φωτόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών µε θέµα: «Εξοντωτικές για τους επιχειρηµατίες οι
καθυστερήσεις εξέτασης των αιτηµάτων που απευθύνονται στα
Κέντρα Φορολογικών Διαδικασιών και Εξυπηρέτησης (ΚΕΦΟΔΕ)
λόγω της προφανούς υποστελέχωσής τους».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Χρίστος Δήµας.

Ορίστε, κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είχε µεταφερθεί. Εν πάση περι-

πτώσει όµως, είναι µια καλή ευκαιρία από τη στιγµή που είµαστε
εδώ και µε τον κατά τα άλλα συµπαθή κ. Χρίστο Δήµα να µας
απαντήσει για το θέµα που έχει προκύψει µε το ΚΕΦΟΔΕ.

Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στο ΚΕΦΟΔΕ είναι εξαιρετικά
δύσκολη για να µην τη χαρακτηρίσω κάπως διαφορετικά. Τα
στοιχεία, τα οποία έχουµε είναι ότι περίπου εκατόν πενήντα
χιλιάδες αιτήµατα παραµένουν σε εκκρεµότητα. Και είναι «λογι-
κό» -το «λογικό» το βάζω µέσα σε εισαγωγικά- να παραµένουν σε
εκκρεµότητα υπό ποια έννοια; Υπό την έννοια ότι καταργήθηκαν
όλες οι δηµόσιες οικονοµικές υπηρεσίες του Νοµού Αττικής -και
όπου Νοµός Αττικής µιλάµε για το 50%, για τον µισό πληθυσµό
της χώρας- και έπρεπε µία υπηρεσία όπως είναι το ΚΕΦΟΔΕ, το
οποίο στεγάζεται στον Ταύρο, να εξυπηρετεί ξαφνικά όλους
αυτούς τους φορολογούµενους, όλες αυτές τις επιχειρήσεις.

Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Το αποτέλεσµα είναι ότι διαδικασίες
τις οποίες υλοποιούσαµε σε θέµατα µητρώου σε ένα πρωινό,
όπως είναι µία µεταφορά έδρας, δηλαδή το να πάρεις ένα
κατάστηµα από την Αχαρνών 20 και να το πας στην Αχαρνών 25
και το οποίο το διεκπεραιώναµε επί της ουσίας σε µία µέρα, να
θέλει τώρα τρεις και τέσσερις µήνες. Δεν έχω πρόχειρα τα
στοιχεία. Αλλά µπορώ να σας φέρω αιτήµατα δικά µου από το
γραφείο µου, αιτήµατα συναδέλφων µου, τα οποία αποδεικνύουν
αυτό ακριβώς το οποίο σας λέω. Μιλώ για αιτήµατα για µια
µεταφορά έδρας αιτήµατα, για µια τροποποίηση καταστατικού.
Δεν σας µιλάω για πιο σύνθετα αιτήµατα, τα οποία χρήζουν και
επεξήγησης και ίσως και να φτάσουν και σε υψηλότερα κλιµάκια
στο Υπουργείο Οικονοµικών. Αλλά σας λέω για τα αυτονόητα.

Δεν είναι τυχαίο ότι συνάδελφοί µου την προηγούµενη εβδο-
µάδα απέκλεισαν την είσοδο του ΚΕΦΟΔΕ και γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο. Αυτοί οι άνθρωποι έχουν σηκώσει το βάρος της
ψηφιακής µεταρρύθµισης, έχουν σηκώσει το βάρος της κρατικής
γραφειοκρατίας έχουν µετατρέψει µε δική σας ευθύνη -όχι δική
σας προσωπικά, αλλά της Κυβέρνησης- την έγχαρτη γραφειο-
κρατία σε ψηφιακή και ταλαιπωρούνται δίχως λόγο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φωτόπουλο.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρω-

τολογία σας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Δεν θέλω

να ωραιοποιήσω την κατάσταση. Πράγµατι υπάρχουν καθυστε-
ρήσεις στα αιτήµατα προς το ΚΕΦΟΔΕ, που βέβαια υπήρχαν και
όταν λειτουργούσαν οι κατά τόπους εφορίες, οι ΔΟΥ. Και σε
καµµία περίπτωση δεν είναι πρόθεση της Κυβέρνησης να αντικα-
ταστήσουµε τις φυσικές ουρές µε ψηφιακές ουρές.
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Θέλω να ξεκινήσω, όµως, λέγοντας πως ο ψηφιακός µετασχη-
µατισµός, ο οργανωτικός µετασχηµατισµός της φορολογικής
διοίκησης στοχεύει στην κεντρική ψηφιακή διαχείριση των
διαδικασιών, τον σύγχρονο έλεγχο και τη φιλική εξυπηρέτηση
των πολιτών και των επιχειρήσεων. Η ΑΑΔΕ αποτελεί ένα
πρότυπο και διαρκώς εξελισσόµενο φορέα διασφάλισης των
δηµόσιων εσόδων, ο οποίος ακολουθεί τις επιταγές των σύγχρο-
νων απαιτήσεων της φορολογικής διοίκησης. Έτσι σύµφωνα µε
το στρατηγικό της σχέδιο προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες
προσαρµογές και βελτιώσεις προκειµένου να αντιµετωπίσει
αποτελεσµατικά τις σύγχρονες προκλήσεις και απαιτήσεις µετά
από προηγούµενη εκτίµηση, ανάλυση και αξιολόγηση των
σχετικών αναγκών µε στόχο την καλύτερη, αποτελεσµατικότερη
και αποδοτικότερη λειτουργία των υπηρεσιών της και τη συνεχή
βελτίωση εξυπηρέτησης των πολιτών και των επιχειρήσεων.

Πρωταρχικό µέληµα της ΑΑΔΕ είναι η ενίσχυση της φορο-
λογικής συµµόρφωσης, η θεµελίωση σχέσης εµπιστοσύνης µε
τους φορολογούµενους, η καταπολέµηση των φαινοµένων φορο-
διαφυγής, φοροαποφυγής και διαφθοράς οπουδήποτε και αν
αυτά εκδηλώνονται, µε απώτερο στόχο πάντοτε την αύξηση των
δηµοσίων εσόδων, τη βελτίωση των µεγεθών της οικονοµίας και
φυσικά την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος.

Η δοµή και η λειτουργία συνεπώς των υπηρεσιών της ΑΑΔΕ
µελετάται και αξιολογείται διαρκώς, όπως και του ΚΕΦΟΔΕ
φοβάται, όπως και των ΚΕΒΕΙΣ, προκειµένου να εντοπίζονται
εγκαίρως οι υφιστάµενες οργανωτικές και λειτουργικές ανάγκες
και να πραγµατοποιούνται, όπου απαιτείται, οι απαραίτητες
οργανωτικές παρεµβάσεις, ώστε οι υπηρεσίες να προσαρµό-
ζονται στις συνθήκες του εσωτερικού και εξωτερικού περιβάλ-
λοντος και στις σύγχρονες απαιτήσεις και να διασφαλίζεται έτσι
η καλύτερη δυνατή λειτουργία αυτών και του φορέα γενικότερα.
Στο πλαίσιο αυτό συστάθηκε και λειτουργεί στην Αττική το
κέντρο φορολογικών διαδικασιών και εξυπηρέτησης, στο οποίο
και µεταφέρθηκε ένα µέρος των αρµοδιοτήτων που ανήκαν στις
ΔΟΥ Αττικής Σύµφωνα µε τα οριζόµενα σχετικές αποφάσεις.

Η, δε, εξυπηρέτηση των φορολογουµένων από την υπηρεσία
αυτή πραγµατοποιείται ψηφιακά µέσω των εφαρµογών «τα
αιτήµατά µου» και «τα ραντεβού µου» στην ψηφιακή πύλη «my
AADE» ή µέσω της εφαρµογής για τις κινητές συσκευές στο
myAADE app.

Πρόκειται για ένα νέο µοντέλο κεντρικοποίησης µε το οποίο
καθίσταται εφικτή η δηµιουργία οικονοµιών κλίµακος, η οµοιό-
µορφη εφαρµογή των φορολογικών διαδικασιών, η ποιοτικότερη
εξυπηρέτηση των πολιτών και των επιχειρήσεων, καθώς και η
απαλοιφή διαφόρων παθογενειών του υπάρχοντος συστήµατος,
έστω και αν αυτό δεν είναι άµεσα ορατό, κάτι που έχει
διαπιστωθεί ότι συµβαίνει κατά βάση µε όλες τις ουσιαστικές και
καινοτόµες µεταρρυθµίσεις οι οποίες, όµως, έχουν ένα ισχυρό
αποτύπωµα και συµβάλλουν σηµαντικά και ουσιαστικά στον
εκσυγχρονισµό και τη βελτίωση της λειτουργίας των υπηρεσιών
και της ποιότητας εξυπηρέτησης των πολιτών.

Κλείνοντας, εκτός αυτού, όµως, στην Αττική λειτουργούν ταυ-
τόχρονα και οι κατά τόπους υπηρεσίες φορολογικής εξυπηρέτη-
σης, οι λεγόµενες ΥΦΕ ως αναβάθµιση των τοπικών ΔΟΥ, οι
οποίες είναι επιφορτισµένες µε την υποδοχή, ενηµέρωση και
άµεση εξυπηρέτηση των φορολογουµένων, τους οποίους καθο-
δηγούν στη χρήση των ψηφιακών εφαρµογών και τις διευκολύ-
νουν στην ορθή εκπλήρωση των φορολογικών τους υποχρεώ-
σεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για
τρία λεπτά. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή. Θα ξεκινήσω λίγο

από το τέλος. Όντως υπάρχουν οι ΥΦΕ. Οι ΥΦΕ υπάρχουν για να
«καθοδηγούν» τους πολίτες και τους συναδέλφους µου φοροτεχ-
νικούς. Δεν είναι το πρόβληµα η καθοδήγηση. Δεν θέλω να
χαϊδέψω αυτιά των συναδέλφων µου. Είναι ένας κλάδος καταρ-
τισµένος, ένας κλάδος για τον οποίο µπορώ να σας πω ότι
προσωπικά είµαι υπερήφανος. Το πρόβληµα είναι η διεκπεραίω-

ση και η εξυπηρέτηση των αιτηµάτων των πολιτών, των λογιστη-
ρίων και των επιχειρήσεων και αυτό δεν γίνεται. 

Το γεγονός ότι θέλατε, όχι εσείς προσωπικά, αλλά η Κυβέρ-
νησή σας να µεταρρυθµίσει έναν θεσµό, τον θεσµό των ΔΟΥ
µέσω της ΑΑΔΕ -γιατί προφανώς είναι πολιτική απόφαση µη
γελιόµαστε, δεν πήρε ξαφνικά ο κ. Πιτσιλής µια απόφαση για το
πώς θα καταργήσει τις ΔΟΥ ανά την Ελλάδα και πιο ειδικά της
Αττικής- και αυτό να έχει ένα αποτέλεσµα στο µέλλον, αυτή τη
στιγµή που µιλάµε δεν µου λέει τίποτα. Και δεν µου λέει τίποτα,
γιατί η ζωή δεν σταµατάει. Όταν αποφασίζουµε να µεταρρυθµί-
σουµε, καλύτερα να προλαµβάνουµε παρά να ερχόµαστε εκ των
υστέρων να θεραπεύσουµε. 

Το γεγονός λοιπόν ότι υπάρχουν αιτήµατα τριών, τεσσάρων,
πέντε µηνών τα οποία θα έπρεπε να έχουν διεκπεραιωθεί και θα
έπρεπε να έχουν διεκπεραιωθεί από µία Κυβέρνηση, η οποία
ευαγγελίζεται την επιχειρηµατικότητα. Αν ήσασταν κατά της
επιχειρηµατικότητας και υπέρ του κράτους «πατέρα», να το
καταλάβω. Αλλά µια Κυβέρνηση η οποία θεωρεί τον εαυτό της
φιλελεύθερη, θα έπρεπε να δίνει προνόµια.

Και λέγοντας να δίνει προνόµια και να δείχνει εµπιστοσύνη
στους πολίτες, θα σας έλεγα το εξής. Πέρα από το αυτονόητο,
το οποίο είναι να επανδρώσετε εσείς ή η ΑΑΔΕ -δεν ξέρω ποιος
από τους δύο θα αναλάβει την ευθύνη- µε τον κόσµο τον οποίο
χρειάζεται το ΚΕΦΟΔΕ -γιατί αυτό είναι το νούµερο ένα το οποίο
έπρεπε να γίνει και έπρεπε να έχει γίνει πριν τη λειτουργία του
ΚΕΦΟΔΕ, για να µην αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα τα οποία
αντιµετωπίζουµε τώρα, έπρεπε λοιπόν να έχετε προβλέψει τον
όγκο των αιτηµάτων, τον όγκο των εργασιών το οποίο θα δεχτεί
για να µη φτάσουµε στο σηµείο τώρα να λέµε γιατί οι φορο-
τεχνικοί αποκλείουν το ΚΕΦΟΔΕ- θα έπρεπε να πάτε ένα βήµα
παραπέρα και τους πολίτες στους οποίους έχετε την ευθύνη να
κυβερνάτε, να τους δώσετε πέρα από τις υποχρεώσεις και δι-
καιώµατα. 

Τι εννοώ; Εµπιστευτείτε τους πολίτες. Εµπιστευτείτε τους
φοροτεχνικούς και δώστε τους το δικαίωµα πράξεις τις οποίες
κάνει σήµερα η ΑΑΔΕ, να τις κάνουν µόνοι τους. Τι θέλω να πω;
Διακοπές επιχειρήσεων, ενάρξεις επιχειρήσεων, µεταβολές, να
µην χρειάζεται να στείλουµε το αίτηµα στο ΚΕΦΟΔΕ και το
ΚΕΦΟΔΕ να καθυστερεί. Θα σας πω εγώ προσωπική εµπειρία,
γιατί παίρνω την τσάντα µου και πηγαίνω στο ΚΕΦΟΔΕ. Έχω
δέκα αιτήµατα, τα οποία δεν έχουν διεκπεραιωθεί. Μάλιστα.
Υπάρχει ένας κύριος ο όποιος έρχεται εκεί, γράφει τον αριθµό
πρωτοκόλλου του αιτήµατος και µου λέει: «Μάλιστα θα εξυπηρε-
τηθείτε, δεν ξέρω πότε, όταν αναλάβει κάποιος συνεργάτης του
ΚΕΦΟΔΕ τη συγκεκριµένη εντολή». 

Αυτό γίνεται. Δηλαδή πέρα από το γεγονός ότι καταργείται η
ηλεκτρονική εξυπηρέτηση και πρέπει να πας εκεί, ο άνθρωπος ο
οποίος είναι αρµόδιος εκεί είτε για θέµατα φορολογίας εισοδή-
µατος είτε για θέµατα µητρώου απλά καταγράφει το αίτηµα, υπό
την έννοια, φαντάζοµαι, ότι αυτός που ήρθε βιάζεται λίγο περισ-
σότερο. Αυτό βέβαια είναι ένα αυθαίρετο συµπέρασµα. Μπορεί
να βιάζεται και κάποιος όποιος δεν έχει τη δυνατότητα να πάει
και αυτόν πρέπει να εξυπηρετήσουµε, για αυτόν καλούµαστε,
αυτόν ο όποιος δεν έχει τη δυνατότητα είτε να πληρώσει έναν
λογιστή είτε δεν έχει τη δυνατότητα µετακίνησης για τον «α» ή
«β» λόγο.

Άρα εµπιστευτείτε τις επιχειρήσεις, εµπιστευτείτε τους πολί-
τες, δώστε τους το δικαίωµα να αλλάζουν ηλεκτρονικά πράξεις
τις οποίες διενεργεί τώρα το δηµόσιο και επανδρώστε και τις
υπηρεσίες των ΚΕΦΟΔΕ, για να µπορούν να φέρουν εις πέρας
το δυσβάστακτο έργο το οποίο έχουν αναλάβει. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο συνάδελφο.
Φαντάζοµαι ότι χρειάζεται πιο πρακτικές απαντήσεις. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για

τρία λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προφανώς ο στόχος είναι να µπορέσουµε να κάνουµε τις

υπηρεσίες της ΑΑΔΕ πολύ πιο φιλικές για τους πολίτες και γι’
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αυτό, το αντιλαµβάνεστε και εσείς, ότι το να µπορούν να υπο-
βάλλονται τα αιτήµατα ηλεκτρονικά συµβάλλει πάρα πολύ προς
αυτή την κατεύθυνση από πάρα πολλές απόψεις. Αντιλαµβάνοµαι
πως ο πήχης όσον αφορά τις ηλεκτρονικές συναλλαγές για τη
συγκεκριµένη Κυβέρνηση είναι πολύ ψηλά και δικαίως πρέπει να
είναι ψηλά. Πλέον τέτοιου είδους διαδικασίες πρέπει να γίνονται
σε πολύ γρηγορότερο χρονικό διάστηµα από τρεις και πέντε
µήνες, που είπατε στη δευτερολογία σας για τις καθυστερήσεις.
Επαναλαµβάνω, δεν είναι ο στόχος µας να δηµιουργήσουµε
ψηφιακές ουρές αντί για φυσικές ουρές. 

Όσον αφορά ειδικότερα τη στελέχωση του ΚΕΦΟΔΕ και την
απαραίτητη µέριµνα για την απλοποίηση και επιτάχυνση των
διεκπεραιώσεων που θίξατε, να σας ενηµερώσω για την πάγια
και διαρκή µέριµνα της Γενικής Διεύθυνσης Ανθρώπινου Δυνα-
µικού και Οργάνωσης της ΑΑΔΕ που µε συστηµατική εργασία
φροντίζουν για τη στελέχωση µε το αναγκαίο προσωπικό όλων
των υπηρεσιακών µονάδων της ΑΑΔΕ που χρήζουν ενίσχυσης µε
απώτερο στόχο, όπως είπα πιο πριν, την αποτελεσµατική άσκηση
του έργου τους µε την εξυπηρέτηση των συναλλασσοµένων και
την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος εν γένει. 

Συγκεκριµένα πρόκειται για µία δυναµική διαδικασία στο
πλαίσιο της οποίας εξετάζονται διαρκώς και αναπτύσσονται όλες
οι προβλεπόµενες από την κείµενη νοµοθεσία δράσεις στελέ-
χωσης, όπως η υποβολή αιτήµατος για την προκήρυξη διαγω-
νισµών προς το ΑΣΕΠ, που έχει και την αρµοδιότητα διεξαγωγής
τους άλλωστε, η συµµετοχή σε κύκλους κινητικότητας του
ενιαίου συστήµατος κινητικότητας και άλλες διαδικασίες. 

Ειδικότερα δε για το ΚΕΦΟΔΕ Αττικής, που ρωτήσατε, οι
προβλεπόµενες στον οργανισµό της ΑΑΔΕ οργανικές θέσεις είναι
συνολικά διακόσιες ενενήντα, ενώ οι ήδη υπηρετούντες σε αυτό
υπάλληλοι ανέρχονται σε διακόσιους σαράντα τρεις. Δηλαδή το
ποσοστό κάλυψης των οργανικών θέσεων ανέρχεται στο 83,8%.
Με την ολοκλήρωση των δράσεων στελέχωσης που βρίσκονται
σε εξέλιξη αυτή τη στιγµή το ανωτέρω ποσοστό κάλυψης εκτι-
µάται ότι θα υπερβεί το 90% µέχρι το τέλος του έτους, άρα θα
έχουµε περισσότερο προσωπικό και στο ΚΕΦΟΔΕ.

Τέλος, σε κάθε περίπτωση υπηρεσιακής αναδιοργάνωσης
σχεδιάζονται και υλοποιούνται και έκτακτες δράσεις στελέχωσης
για την επίτευξη της οµαλής µετάβασης στο νέο οργανωτικό
σχήµα. Άρα ναι, προσπαθούµε να δούµε πώς µπορούµε άµεσα,
εντός του έτους, να αυξήσουµε και το δυναµικό του ΚΕΦΟΔΕ για
να µπορέσουµε να προχωρήσουµε πολύ πιο γρήγορα στην
διεκπεραίωση των αιτηµάτων που υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Θα συνεχίσουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 22/7-10-2024
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας»
κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Άµεση ολοκλήρωση του έργου
αντικατάστασης ταρτάν του Δηµοτικού Αθλητικού Κέντρου (ΔΑΚ)
Γάλλου Ρεθύµνου». Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ιωάννης Βρούτσης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδ-

ρε.
Κύριε Υπουργέ, το έργο αντικατάστασης του ταρτάν στο

Δηµοτικό Στάδιο Γάλλου, του µοναδικού σταδίου σε ολόκληρο
τον Νοµό Ρεθύµνου µε ταρτάν, έχει µείνει ηµιτελές. Οι εργασίες
ξεκίνησαν τον Ιούνη του 2023. Η σύµβαση προέβλεπε ολοκλή-
ρωση σε δώδεκα µήνες, αλλά το έργο διακόπηκε, αφού δεν
υπήρχε η απαιτούµενη πίστωση.

Τώρα, σύµφωνα µε την από 19 Φεβρουαρίου 2024 απάντηση
που δόθηκε από το Υπουργείο σας σε ερώτηση του ΚΚΕ, το έργο
περιλαµβάνεται στις µεταφορές των ενταγµένων έργων σε νέες
συλλογικές αποφάσεις ένταξης λόγω της µεταφοράς της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού στο Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού. 

Συγκεκριµένα, για το ιστορικό της υπόθεσης, ύστερα από είκο-
σι χρόνια χρήσης αποφασίστηκε να αντικατασταθεί το ταρτάν.
Με την απόφαση του Υφυπουργού Ανάπτυξης στις 9 Απριλίου

2021 το έργο εντάχθηκε στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
µε χρηµατοδότηση περίπου 1.000.000 ευρώ. Η απόφαση ένταξης
όριζε µεταξύ άλλων ότι η Τράπεζα της Ελλάδος µπορεί από την
υπογραφή της απόφασης να εκτελεί πληρωµές µέχρι του ύψους
των πιστώσεων που εγκρίνονται για το συγκεκριµένο έργο του
Γάλλου, όπως και άλλα έργα. Ωστόσο ο Δήµος Ρεθύµνου
προχώρησε τις σχετικές διαδικασίες δεσµεύοντας 358.337 ευρώ
από τον δηµοτικό προϋπολογισµό του 2023 και συµβασιοποιώ-
ντας το έργο στις 13 Απριλίου 2023 µε το ποσό του 1.238.760
ευρώ. 

Βέβαια είναι ένα ερώτηµα εάν ο δήµαρχος ήξερε ότι το έργο
είχε απενταχθεί από τον προκάτοχό σας και παρ’ όλα αυτά
ξεκίνησε το έργο. Το λέω αυτό διότι οι εργασίες ξεκίνησαν τον
Ιούνη του 2023, αλλά στην 1η Σεπτεµβρίου 2023, που πήγε για
εξόφληση το πρώτο ένταλµα πληρωµής 230.245 ευρώ, διαπιστώ-
θηκε πως στον σχετικό λογαριασµό δεν υπήρχαν παρά µόνο τα
χρήµατα που είχε βάλει ο δήµος µε αποτέλεσµα ο εργολάβος να
διακόψει τις εργασίες.

Σε ένα έργο ζωτικής σηµασίας για τον αθλητισµό όλου του
Νοµού Ρεθύµνου, για τους νέους αθλητές που καθηµερινά κο-
πιάζουν στις αθλητικές εγκαταστάσεις και για τους υποψήφιους
των πανελληνίων, από τις οποίες πολλά κρίνονται συνολικά για
τη ζωή τους, σε ένα έργο µε συµβασιοποιηµένη διάρκεια δώδεκα
µήνες µολονότι έχουν ήδη περάσει επτά-οκτώ µήνες δεν υπάρχει
καµµία εξέλιξη σχετικά µε το συγκεκριµένο έργο, που επανα-
λαµβάνω είναι ζωτικής σηµασίας. Το γεγονός αυτό έχει αρνητικές
συνέπειες. Προκαλεί ταλαιπωρία στους αθλητές του στίβου στο
Ρέθυµνο, σε δεκάδες υποψήφιους των πανελληνίων εξετάσεων
σε γυµναστικές ακαδηµίες, αστυνοµικές και στρατιωτικές σχολές
που εξετάζονται σε αθλήµατα, αλλά από τον Ιούνιο του 2023 δεν
µπορούν να προπονηθούν και να προετοιµαστούν για τα εξετα-
ζόµενα αγωνίσµατα. Αυτό βεβαίως προκαλεί τη δικαιολογηµένη
απογοήτευση και αγωνία όλων των παιδιών, των οικογενειών
τους, αλλά και όλου του αθλητικού κόσµου στο Ρέθυµνο. 

Σας ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρει η
Κυβέρνηση για να χρηµατοδοτηθεί επειγόντως το έργο, να
συνεχιστούν και να ολοκληρωθούν το ταχύτερο οι εργασίες, για
να αποκατασταθεί η λειτουργία του Δηµοτικού Σταδίου Γάλλου
και τι άλλα επιπλέον µέτρα θα πάρετε, προκειµένου να επιλυθούν
ζητήµατα που αφορούν την χρηµατοδότηση τέτοιων σηµαντικών
έργων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση, και για

αυτή και για την επόµενη, γιατί θα µου δοθεί η ευκαιρία µέσα από
αυτές τις δύο ερωτήσεις να κάνω και µία γενικότερη τοποθέτηση
για το ζήτηµα των αθλητικών εγκαταστάσεων όσον αφορά τη
δηµιουργία τους, τη λειτουργία τους, την εγκατάστασή τους και
τον τρόπο µε τον οποίο αποφασίζεται µια αθλητική εγκατάσταση
να γίνει σε έναν δήµο σε σχέση πάντα µε την πολιτική απόφαση
του Υπουργού Αθλητισµού.

Όλα αυτά που διαβάσατε είναι ακριβή. Κρατώ στα χέρια µου
από το Υπουργείο Αθλητισµού το ιστορικό της υπόθεσης, το
οποίο για λόγους συντοµίας και κατανόησης περισσότερο του
κόσµου που βλέπει δεν θα το επαναλάβω. Συµφωνώ και µε τις
παρατηρήσεις σας και µε το ιστορικό που διαβάσατε. 

Εν συντοµία λοιπόν κάποια στιγµή αποφασίζεται να γίνει το
στάδιο του Γάλλου, για το οποίο συµφωνώ και εγώ και επιβε-
βαιώνω την αναγκαιότητά του για τον Νοµό Ρεθύµνου. Έπρεπε,
πρέπει και θα γίνει. Θα καταλάβετε το σκεπτικό µου. Η απόφαση
αυτή έρχεται να υλοποιηθεί µέσα από την απόφαση του τότε
Υφυπουργού να ενταχθεί στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, στην αποδοχή εκ µέρους του δήµου και µία προγραµµα-
τική σύµβαση. Για λόγους που δεν έχει και τόσο νόηµα τώρα -
αστοχίες και αβλεψίες του παρελθόντος, ας τις αφήσουµε, δεν
ωφελούν να τις ανασύρουµε- έγιναν πραγµατικά λάθη. Το αφήνω
όµως αυτό, γιατί µας ενδιαφέρει το µέλλον και τι θα γίνει από δω
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και πέρα, όπως πολύ σωστά θέσατε στο ερώτηµά σας. 
Δεν µπορεί σήµερα να ληφθεί απόφαση µονοµερώς από το

Υπουργείο και να πει το Υπουργείο: «Ναι, θα έρθουµε να χρηµα-
τοδοτήσουµε το έργο το οποίο έχει γίνει αυτή τη στιγµή και το
υπόλοιπο» διότι υπάρχει νοµικό πρόβληµα. Δεν µπορεί να συµβεί
αυτό, δεν γίνεται νοµικά. Ξέρουµε από δηµόσια διοίκηση. Δεν το
επιτρέπει η διαδικασία ούτε του Υπουργείου ούτε η διοικητική
διαδικασία. Άρα τι µπορεί να γίνει από δω και πέρα;

Στόχος µας είναι να φτιαχτεί το γήπεδο του Γάλλου. Έγινε ένα
πρόβληµα στο παρελθόν, αλλά θέλουµε να το διορθώσουµε.
Επιβεβαιώνω και εγώ ότι πρέπει να γίνει. 

Άρα αυτό, κύριε Συντυχάκη, το οποίο πρέπει να κάνουµε αυτήν
τη στιγµή είναι σε συνεννόηση µε τον δήµο να γίνει µία νέα
µελέτη για το υπόλοιπο του µη εκτελεστού έργου, αυτή η µελέτη
να έρθει στο Υπουργείο Αθλητισµού και εγώ δεσµεύοµαι να την
αναλάβει εξολοκλήρου το Υπουργείο Αθλητισµού, να κλείσει και
να ολοκληρώσει το έργο. Αυτή είναι η πρόταση. Δεν µπορούµε
να κάνουµε κάτι άλλο εκτός από αυτό. Έχει εξεταστεί το θέµα
από κάθε πλευρά. Πρέπει να γίνει το έργο το συγκεκριµένο. Η
µόνη σωστή οδός, η πιο γρήγορη οδός είναι αυτή που περι-
γράφω τώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Έχετε τον λόγο, κύριε Συντυχάκη, για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, απ’ ό,τι φαίνε-

ται, όντως υπήρξαν αστοχίες, λάθη, όπως είπατε, αλλά σε καµµία
περίπτωση δεν φταίνε οι αθλητές, οι οικογένειες των παιδιών που
καλούνται να δώσουν τις συγκεκριµένες εξετάσεις για τις πανελ-
λήνιες στις αστυνοµικές, στρατιωτικές σχολές και ούτω καθεξής. 

Σε απάντησή σας στις 22 Φεβρουαρίου 2024 σε αίτηµα κατά-
θεσης εγγράφων που καταθέσαµε την 1η Φεβρουαρίου 2024, µας
λέτε ότι δεν έχει µεταφερθεί στο εθνικό πρόγραµµα ανάπτυξης
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού το συγκεκριµένο έργο
ύψους 1 εκατοµµυρίου περίπου και ότι, µόλις ολοκληρωθεί η
µεταφορά των έργων στο Υπουργείο Παιδείας Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού λόγω του προεδρικού διατάγµατος 77/2023, τότε
θα ενταχθεί. 

Το προεδρικό διάταγµα, κύριε Υπουργέ, αφορούσε τη µετο-
νοµασία του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων σε
Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, όπου εκεί
µεταφέρονταν όλες οι αρµόδιες υπηρεσίες, η Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού, η Διεύθυνση Οικονοµικής Υποστήριξης Τοµέα Αθλη-
τισµού κ.λπ.. Άρα, λοιπόν, µε το που θα ολοκληρωνόταν αυτή η
διαδικασία, τότε θα γινόταν η µεταφορά των συγκεκριµένων
έργων. Δεν το κάνατε. Δηλαδή, το προεδρικό διάταγµα δεν έχει
υλοποιηθεί ακόµα; Είναι ένα ερώτηµα. Έχουν περάσει οκτώ
µήνες. 

Δεύτερο ζήτηµα, για να δείτε ότι οι ευθύνες είναι των προ-
κατόχων σας, αλλά οι ευθύνες έχουν και µια συνέχεια, γιατί η
κυβερνητική πολιτική έχει µία συνέχεια, το κράτος έχει συνέχεια,
αυτή η πολιτική έχει µία συνέχεια. Σας θυµίζω, λοιπόν, ότι πριν
από οκτώ µήνες µαζί µε τον κ. Γιάννη Κεφαλογιάννη, τον Βου-
λευτή Ρεθύµνου, είχατε δεσµευτεί ότι το αµέσως επόµενο διά-
στηµα θα προχωρήσει η ενσωµάτωση του έργου στην επόµενη
συλλογική απόφαση ένταξης. Κοροϊδεύατε τότε και σας το λέω
εντίµως. Κοροϊδεύατε, διότι έχουν περάσει οκτώ µήνες. Σήµερα
στην πρωτολογία σας λέτε κάτι άλλο, ότι δεν επιτρέπεται νοµικά
να προχωρήσετε στη χρηµατοδότηση. 

Άρα, λοιπόν, έχει πολύ µεγάλη σηµασία να µας δώσετε και
συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα πότε θα υλοποιηθούν αυτά τα
οποία λέτε. Διότι καλά είναι τα χρονοδιαγράµµατα, όταν τα λέτε
προεκλογικά, και σας δείχνω εδώ το σχέδιο για την Κρήτη 2030
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ύψους 7,7 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ 25-1-2023, όταν στο Ηράκλειο ο Πρωθυπουργός
µαζί µε τον κ. Σκέρτσο και τον κ. Αρναουτάκη παρουσίαζαν όλα
αυτά τα έργα των 7,7 δισεκατοµµυρίων και µεταξύ αυτών ήταν
και η αποκατάσταση του ταρτάν στο Δηµοτικό Αθλητικό Κέντρο
Γάλλου. Άρα εδώ η ευθύνη δεν είναι απλά του προκατόχου σας.
Είναι ευθύνη κυβερνητική, είναι του Πρωθυπουργού, είναι του κ.

Σκέρτσου, άρα είναι και δική σας. 
Τώρα το τι θα κάνετε θα κριθεί. Εγώ δεν µπορώ να σας πω

τώρα, στη δευτερολογία µου. Προφανώς, πρέπει να εξορθολογι-
στούν πράγµατα. Προφανώς, πρέπει να τεθούν κριτήρια ποιος
πρέπει να λαµβάνει χρηµατοδότηση, ποιες είναι οι πραγµατικές
ανάγκες ενός δήµου µιας περιοχής. Και τα λέω αυτά, διότι η
συντήρηση και επισκευή των αθλητικών υποδοµών αλλά και η
κατασκευή νέων αθλητικών εγκαταστάσεων όπου χρειάζονται,
είναι ζωτικής σηµασίας, αλλά χρειάζονται υλικοτεχνικές υποδο-
µές που να ανταποκρίνονται στις σύγχρονες ανάγκες της
ελληνικής κοινωνίας και µε επαρκή χρηµατοδότηση από τον
κρατικό προϋπολογισµό.

Και τέλος, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά τη θέση µας ότι ο αθλη-
τισµός, κατά την άποψή µας, πρέπει να αποτελεί καθολικό
κοινωνικό δικαίωµα των παιδιών και των νέων όλων των ευπαθών
κοινωνικών οµάδων, που σηµαίνει ότι είναι το υπ’ αριθµόν ένα
πρωταρχικό κριτήριο που πρέπει να θέτεις, έτσι ώστε να διαµορ-
φώνεις, να δηµιουργείς υποδοµές σύγχρονες που να καλύπτουν
τις πραγµατικές ανάγκες. 

Υπό αυτή την έννοια, λοιπόν, οι ευθύνες είναι δεδοµένες και
καλείστε µέσα σε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα να µας
πείτε πότε θα ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία του ταρτάν στο
Δηµοτικό Στάδιο Ρεθύµνου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη.
Το θέµα είναι να υπάρχουν τα χρήµατα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ο κ. Συντυχάκης, πάντα µε την
αίσθηση του κόµµατος που εκπροσωπεί, µοιράζει χρήµατα τα
οποία µπορεί να βρει δεν ξέρω από πού και νοµίζει ότι µπορεί να
τάζει ελεύθερα. Αυτός είναι ο ρόλος του κόµµατος του χρόνια
τώρα. Όµως, η πραγµατικότητα είναι διαφορετική. Έχουµε να
κάνουµε µε µια κυβέρνηση που είναι και υπεύθυνη και συνεπής
σε αυτά που λέει. Εγώ σας περιέγραψα µε απόλυτη ειλικρίνεια
και ο χαρακτηρισµός που είπατε ότι είπα ψέµατα νοµίζω ότι δεν
ήταν σωστός, γιατί ήµουν απόλυτα ειλικρινής. Στη δηµόσια
διοίκηση, ξέρετε ότι καµµιά φορά µέσα στην πολυπλοκότητα των
διαδικασιών διαµορφώνονται και µερικές φορές προβλήµατα τα
οποία έρχονται από το πουθενά, εµφανίζονται ξαφνικά, αλλά η
πολιτική είναι για να τα λύνει και να τα ξεπερνά. Αυτό λέγεται
εντιµότητα, υπευθυνότητα και αποφασιστικότητα. Και αυτό σας
περιέγραψα, λοιπόν, στην τοποθέτησή µου.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν:
Πρώτον, το ταρτάν πρέπει να γίνει στο γήπεδο του Γάλλου και

θα γίνει.
Δεύτερον, το χρονοδιάγραµµα είναι αυτό που περιγράψατε.

Θα γίνει το επόµενο διάστηµα, µέσα σε αυτό που αναδείξατε λίγο
πριν στη Βουλή και είναι και δέσµευση κυβερνητική. 

Τρίτον, ναι, υπήρξε ένα πρόβληµα από το παρελθόν το οποίο
έφερε τη µετάπτωση του να µην µπορεί να γίνει στο νέο πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Και αυτό, λοιπόν, δεν µπορεί να
υλοποιηθεί µε τη διαδικασία αυτή που περιγράψατε πριν. Πρέπει
να πάµε σε έναν καινούργιο δρόµο. Αυτός ο δρόµος είναι συγκε-
κριµένος. Σας τον είπα. Θα µας ακούσει κι ο δήµαρχος. Συνοµιλώ
µε τον δήµαρχο. 

Τώρα στο πλαίσιο αυτό η λύση είναι µία: Θα υπάρξει µελέτη,
όπως γίνεται για όλα τα αθλητικά έργα, από τον Δήµο Ρεθύµνου
για το υπόλοιπο ανεκτέλεστο έργο. Αυτή τη µελέτη θα την
παραλάβει το Υπουργείο Αθλητισµού και θα την υλοποιήσει
100%. Νοµίζω ότι, αφού έχουµε την αρχική µελέτη, είναι πιο εύ-
κολο να γίνει και αυτή η συµπληρωµατική µελέτη του ανεκτέλε-
στου έργου. Τα λεφτά τα έχουµε στο Υπουργείο Αθλητισµού και
θα χρηµατοδοτήσουµε τη µελέτη της υλοποίησης. 

Αυτό είναι. Μην το κάνετε, λοιπόν, µεγάλο πολιτικό ζήτηµα,
κύριε Συντυχάκη. Καλά κάνετε την ερώτηση, γιατί εδώ στη Βουλή
πρέπει όλα να τα κουβεντιάζουµε κι όλα τα λέµε. Πρώτος εκτιµώ
την αναγκαιότητα να εκτελεστεί. Ναι, µε τον Γιάννη Κεφαλογιάν-
νη, τον συνάδελφό µου, ο οποίος ενδιαφέρεται και αυτός για τον
νοµό του, έχουµε συνοµιλήσει, έχουµε δει το πρόβληµα και θα
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το αντιµετωπίσουµε και µόλις τώρα σας περιέγραψα µε απόλυτο
τρόπο το πώς θα λυθεί το πρόβληµα. Και νοµίζω ότι θα λυθεί
µέσα στο χρονοδιάγραµµα που περιγράψατε εσείς ο ίδιος πριν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Θα συνεχίσουµε µε την έκτη µε αριθµό 23/7-10-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού µε θέµα: «Για την απαράδεκτη κατάσταση
στο Παγκρήτιο Στάδιο στο Ηράκλειο Κρήτης».

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το Παγκρήτιο Στάδιο Ηρακλείου κατασκευά-

στηκε το 2004 για τους Ολυµπιακούς Αγώνες και παραδόθηκε
προς χρήση στον Δήµο Ηρακλείου, ο οποίος µετά από την
παράδοση προς χρήση φέρει την αρµοδιότητα και ευθύνη για τη
λειτουργία και συντήρηση του έργου. Το 2015 ένα ισχυρό κύµα
κακοκαιρίας ξήλωσε το δυτικό στέγαστρο του σταδίου, το οποίο
χρειάστηκε σχεδόν οκτώ χρόνια, για να αποκατασταθεί και
κόστισε περίπου 2 εκατοµµύρια ευρώ. Στις 21 Σεπτεµβρίου
αναδείχτηκε για ακόµα µία φορά το σοβαρό πρόβληµα που
υπάρχει στη συντήρηση, λειτουργία και ασφάλεια του Παγκρη-
τίου Σταδίου, µιας από τις χρυσοπληρωµένες από τον ελληνικό
λαό ολυµπιακές υποδοµές. Κατά τη διάρκεια εργασιών απο-
µάκρυνσης, πάνελ από το στέγαστρο έπεσε πάνω στο τζάµι του
δηµοτικού γυµναστηρίου στην ανατολική πλευρά του σταδίου µε
φανερό τον κίνδυνο σοβαρού ατυχήµατος, καθώς το δηµοτικό
γυµναστήριο είναι χώρος πολυσύχναστος. 

Η εικόνα εγκατάλειψης, µαρασµού και επικινδυνότητας του
σταδίου ως συνέπεια µιας συνεχόµενης αντιλαϊκής πολιτικής των
κυβερνήσεων, µε την ανοχή και τη στήριξη της δηµοτικής και
περιφερειακής αρχής διαχρονικά, έχει επισηµανθεί αρκετές
φορές στο παρελθόν. Από τύχη δεν θρηνήσαµε θύµατα µετά από
αποκολλήσεις τµηµάτων του στεγάστρου τον Ιανουάριο του
2024, καθώς και µε τις ζηµιές στην τοιχοποιία, τις αποκολλήσεις
κοµµατιών τσιµέντου, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ασφάλεια
των απειλούµενων. 

Πέρα από την έλλειψη συντήρησης, η υποδοµή του Παγκρή-
τιου Σταδίου αφέθηκε χωρίς το αναγκαίο προσωπικό, που στη
συντριπτική του πλειοψηφία πρόκειται για συµβασιούχους στο
πλαίσιο µιας πολιτικής ανακύκλωσης της ανεργίας. 

Σε αυτά προστίθενται τα ήδη γνωστά προβλήµατα των γεν-
νητριών, οι οποίες δεν πληρούν τις σύγχρονες προδιαγραφές
των σταδίων, καθώς και της συνολικότερης χρηµατοδότησης για
τα λειτουργικά έξοδα του σταδίου. 

Όσον αφορά στην κρατική χρηµατοδότηση, δεν υλοποιήθηκε
ποτέ η προγραµµατική σύµβαση µε την οποία η Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού ανέλαβε την υποχρέωση να καταβάλει
300.000 ευρώ στον δήµο για τη συντήρηση του σταδίου, άλλες
100.000 ευρώ για τη διοργάνωση αθλητικών εκδηλώσεων και
ακόµα 500.000 ευρώ µε την υπογραφή της σύµβασης. Επίσης,
ενώ µέχρι το 2011 το Υπουργείο Πολιτισµού θα αναλάµβανε τα
έξοδα συντήρησης του σταδίου, αυτό τελικά δεν έγινε. 

Με την παραπάνω, λοιπόν, κατάσταση, το Παγκρήτιο Στάδιο
αυτή τη στιγµή δεν µπορεί να φιλοξενήσει αγώνες πανελλαδικής
και πανευρωπαϊκής εµβέλειας, ενώ η άδεια της προσωρινής
λειτουργίας έληξε στις 30 Σεπτεµβρίου. 

Οι αυξηµένες ανάγκες για τη χρήση του Παγκρήτιου Σταδίου,
µε τη φιλοξενία δεκάδων αθληµάτων αλλά και σωµατείων στους
χώρους κάτω από τις κερκίδες, καθιστά επιτακτική την ανάγκη
να ληφθούν άµεσα µέτρα στο στάδιο για ένα ασφαλές και
προσβάσιµο περιβάλλον για όλους τους αθλητές, τα σωµατεία
τους και τον λαό του Ηρακλείου. Και βέβαια, αυτό που απαιτείται
είναι η πρόσληψη του µόνιµου προσωπικού, µε σκοπό την
απρόσκοπτη λειτουργία των αθλητικών εγκαταστάσεων. 

Κύριε Υπουργέ, το Παγκρήτιο Στάδιο, όπως και άλλα στάδια
περιφερειακά, αποτελεί στολίδι για τον κρητικό λαό, από τα
χρήµατα του οποίου φτιάχτηκε και τις ανάγκες του οποίου για
άσκηση θα έπρεπε να καλύπτει. Η καταστροφή του σκέπαστρου,

που έβαλε σε κίνδυνο τους επισκέπτες και τους αθλούµενους,
που ξεπερνάνε τους δύο χιλιάδες καθηµερινά -προσέξτε- είναι η
κορυφή του παγόβουνου στα προβλήµατα λειτουργίας και
συντήρησης που αντιµετωπίζουν οι εγκαταστάσεις. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε, έτσι ώστε
να λυθούν όλα τα παραπάνω προβλήµατα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Συντυχάκη, βάλατε ένα
γενικότερο ζήτηµα για τον αθλητισµό και τις αθλητικές εγκατα-
στάσεις και όχι για το Ηράκλειο, για το οποίο θα σας απαντήσω.
Και ευχαριστώ για την ερώτηση. 

Ας ξανακάνω µία επανάληψη κάποιων πραγµάτων, τα οποία
χρειάζεται να τα φωτίζουµε, κύριε Πρόεδρε, περισσότερο. 

Κύριε Συντυχάκη, οι αθλητικές εγκαταστάσεις της χώρας µας
δεν είναι στην καλύτερη δυνατή κατάσταση που θα θέλαµε να
είναι. Επιδίωξή µας είναι να βελτιώνουµε συνεχώς αυτές τις
εγκαταστάσεις, να τις κάνουµε όσο το δυνατόν καλύτερες και να
χρηµατοδοτούµε εγκαταστάσεις αθλητικές γι’ αυτό το οποίο
πιστεύω -νοµίζω ότι εκφράζω όλες τις πτέρυγες της Βουλής-
είναι το κορυφαίο, το πιο σηµαντικό, ο αθλητισµός στην Ελλάδα,
που πρέπει να τον καταστήσουµε πολύ ψηλά ως πολιτική
προτεραιότητα. Γιατί, µην ξεχνάµε -το έχω πει πολλές φορές στη
Βουλή- ότι ως Έλληνες πρέπει να είµαστε πολύ περήφανοι γιατί
στη χώρα µας γεννήθηκε το πιο µεγάλο κοινωνικοοικονοµικό
γεγονός της ανθρωπότητας, οι Ολυµπιακοί Αγώνες. 

Αυτό, λοιπόν, κατά έναν τρόπο αποτελεί και µια δέσµευση
προς όλο το πολιτικό σύστηµα ότι ο αθλητισµός, που γεννήθηκε
στην Ελλάδα, να είναι πρώτος σε υψηλή προτεραιότητα. 

Οι αθλητικές εγκαταστάσεις στη χώρα µας βρίσκονται σε µία
κατάσταση –επαναλαµβάνω- η οποία µπορεί να µην είναι τέλεια,
αλλά συνεχώς βελτιούµενη. Και πράγµατι, το τελευταίο διάστη-
µα, κύριε Συντυχάκη, οι χρηµατοδοτήσεις για τα δεκαεπτά εθνικά
αθλητικά κέντρα τα οποία ανήκουν κάτω από τη θεσµική ευθύνη
του Υπουργείου Αθλητισµού γνωρίζουν πρωτόγνωρη χρηµατο-
δότηση όσο ποτέ στο παρελθόν. 

Συγκεκριµένα, θα σας αναφέρω, για να καταγραφεί στα Πρα-
κτικά, ότι, παραδείγµατος χάριν, το «Καυταντζόγλειο» έχει
αύξηση του προϋπολογισµού από το 2023 150%. Μόνιµη! Τα Εθ-
νικά Αθλητικά Κέντρα Θεσσαλονίκης έχουν 48,87% µόνιµη
αύξηση στον προϋπολογισµό. Το Πανηπειρωτικό Αθλητικό Κέντ-
ρο Ιωαννίνων έχει 81,43%. Το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Ηρακλείου
έχει 23,66%. Το Αθλητικό Κέντρο Χανίων έχει 19,5%. Το Εθνικό
Αθλητικό Κέντρο Λάρισας έχει 75,32%. Το Παµπελοποννησιακό
Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Πατρών έχει 76,47%. Το ΟΑΚΑ έχει
68,36%. Το ΣΕΦ έχει 60,61%. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Θα
ήθελα να το πάρει ο κ. Συντυχάκης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Θρησ-
κευµάτων και Αθλητισµού κ. Ιωάννης Βρούτσης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προσέξτε. Οι χρηµατοδοτήσεις αυτές είναι αύξηση του
προϋπολογισµού του 2023 για το 2024. Αυτές οι αυξήσεις των
προϋπολογισµών είναι χρήµατα τα οποία πλέον µπαίνουν ως
πόροι στο ταµείο των εθνικών αθλητικών κέντρων. Αλλά, την
επόµενη µέρα δεν γίνονται έργα, δεν µπορούν να γίνουν την
επόµενη µέρα. Χρειάζονται µελέτες -γιατί είναι δηµόσιο χρήµα-,
οι οποίες υλοποιούνται στη βάση της εκτέλεσής τους. Γίνεται
δηµοπρασία κ.λπ..

Άρα τα χρήµατα αυτά, όπως γίνεται, παραδείγµατος χάριν, σε
όλα τα εθνικά αθλητικά κέντρα αυτή τη στιγµή µε τους πόρους
που δώσαµε, είναι για µελέτες και βελτίωση των αθλητικών
εγκαταστάσεων. Και έχω πει πολλές φορές ότι το ΟΑΚΑ πολύ
σύντοµα θα γίνει πολύ καλύτερο από το 2004 που φιλοξένησε
τους πρώτους Ολυµπιακούς Αγώνες. 

Όσον αφορά στην άλλη πλευρά, στη χρηµατοδότηση του
αθλητισµού, κύριε Συντυχάκη, υπάρχουν σταθεροί πόροι από το
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Υπουργείο Αθλητισµού, δεν έχουν αλλάξει. Χρηµατοδοτούµε τις
οµοσπονδίες µε κριτήρια διαφανή, συγκεκριµένα, µετρήσιµα,
βάσει αλγορίθµου. 

Και κάτι ακόµα. Εδώ και τρία χρόνια για πρώτη φορά στην
ιστορία του ελληνικού αθλητισµού δόθηκαν στον αθλητισµό της
χώρας µας, επαγγελµατικό και ερασιτεχνικό, 200 εκατοµµύρια
ευρώ -200 εκατοµµύρια ευρώ!-, 70 εκατοµµύρια ευρώ κάθε
χρόνο µέσα από τη φορολόγηση του στοιχήµατος, πόροι
δηλαδή, που δεν είχαν δοθεί στο παρελθόν. Άρα, να µην είµαστε
άδικοι. Η πολιτεία µεριµνά, η πολιτεία φροντίζει, η πολιτεία
χρηµατοδοτεί. 

Πάω τώρα στο πιο εξειδικευµένο ερώτηµα, το οποίο αφορά
στο Ηράκλειο. 

Εγώ καταλαβαίνω την κοινοβουλευτική αναγκαιότητα να
θέσετε ένα ερώτηµα για την περιοχή σας και καλά κάνετε, το
επαναλαµβάνω. Αυτή η οµορφιά του κοινοβουλευτικού διαλόγου.
Όµως, κύριε Συντυχάκη, το συγκεκριµένο ερώτηµα που µου
κάνατε δεν ανήκει ως αρµοδιότητα στο Υπουργείο Αθλητισµού.
Έχουν προηγηθεί και άλλες ερωτήσεις Βουλευτών πριν από
εσάς. Ανήκει στον Δήµο του Ηρακλείου, δεν ανήκει στο Υπουρ-
γείο Αθλητισµού. Και ως εκ τούτου, δεν µπορώ να απαντήσω
εξειδικευµένα για ένα ζήτηµα το οποίο δεν είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Αθλητισµού, αλλά είναι κατ’ εξοχήν θέµα του Δήµου
Ηρακλείου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα συµφωνή-

σουµε ότι δεν είναι στην καλύτερη δυνατή κατάσταση οι
αθλητικές εγκαταστάσεις στη χώρα. Βέβαια, ο προκάτοχός σας,
ο κ. Αυγενάκης, έλεγε ότι έκανε «επανάσταση» µε την πολιτική
που ασκούσε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο ίδιος.
Έχει αλλάξει κάτι µήπως και τώρα λέτε ότι δεν υπήρχε τότε
πραγµατική «επανάσταση», αλλά έχουµε σοβαρά προβλήµατα
στις αθλητικές εγκαταστάσεις; 

Λέτε ότι είναι υψηλής προτεραιότητας ο αθλητισµός. Καλές
είναι οι προσδοκίες, αλλά δεν φτάνουν οι προσδοκίες. 

Η Κυβέρνηση, αντί να λαµβάνει µέτρα, «πετάει την µπάλα στην
κερκίδα». Αυτό κάνετε και εσείς σήµερα, αποποιείστε τις ευθύνες
σας. Ακολουθείτε αυτή τη γνωστή τακτική της αλληλοµετάθεσης
των ευθυνών µεταξύ των βαθµίδων του κράτους, το οποίο
λειτουργεί γρήγορα και αποτελεσµατικά όταν πρόκειται για τα
συµφέροντα των οµίλων και πάντα κολλάει στη µοιρασιά των
αρµοδιοτήτων όταν πρόκειται για λαϊκές ανάγκες, ώστε αυτές να
διαχέονται, ενώ είναι ενιαίες οι ευθύνες κεντρικού και τοπικού
κράτους γι’ αυτή την αντιλαϊκή πολιτική που υλοποιείτε.

Μιλήσατε για έργα τα οποία έχετε κάνει, για το ότι έχετε
χρηµατοδοτήσει κ.λπ.. 

Θα σας πω µόνο για το «Καυταντζόγλειο», επειδή αναφερθή-
κατε σε αυτό. Το µισό «Καυταντζόγλειο» δεν λειτουργεί. Το πάνω
διάζωµα είναι κλειστό. Το ξέρετε αυτό; Άρα, λοιπόν, τι κάνετε;
Δηλαδή, προσπαθείτε να εξωραΐσετε µία κατάσταση µε απαρίθ-
µηση έργων-µπαλώµατα για αποσπασµατικές συντηρήσεις, για
τα επείγοντα προβλήµατα, χωρίς, όµως, να δίνετε ουσιαστικές
λύσεις –προσέξτε- για δηµόσιες δωρεάν αθλητικές υποδοµές για
όλους µε κρατική ευθύνη και χρηµατοδότηση. 

Η µόνη πολιτική δύναµη που είχε αντιταχθεί στο πέρασµα των
ολυµπιακών δοµών και αθλητικών εγκαταστάσεων στους δήµους
ήταν το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Και σήµερα επαληθεύε-
ται ότι αυτό πρέπει να είναι στην αποκλειστική ευθύνη του
κράτους, και για τη λειτουργία και για τη χρηµατοδότηση και για
τη συντήρηση και πάει λέγοντας. Να δοθούν, δηλαδή, κονδύλια
του κρατικού προϋπολογισµού για τη συντήρηση και αναβάθµιση
όλων των αθλητικών χώρων του νησιού µας. 

Εγώ δεν θα σας πάω πολύ µακριά, αλλά θα επανέλθω σε
κάποιες άλλες επίκαιρες ερωτήσεις και για το γυµναστήριο της
Αλικαρνασσού, το κλειστό γυµναστήριο «Μελίνα Μερκούρη», το
κλειστό γυµναστήριο Πατελών, που κι αυτά έχουν αρκετά
προβλήµατα. 

Την ίδια στιγµή λοιπόν που το «Παγκρήτιο» έκλεινε, οι εκλεγ-

µένοι και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ,
που είναι εδώ στα έδρανα κ.λπ., ή σε ρόλο Αντιπολίτευσης, είχαν
επιβαρύνει τον λαό του Ηρακλείου αυξάνοντας και στους δήµους
και τις περιφέρειες τα δηµοτικά τέλη στο όνοµα της
ανταποδοτικότητας. 

Η λειτουργία ξέρετε πολύ καλά του «Παγκρήτιου» σταδίου
απέκτησε ανταποδοτικό χαρακτήρα µε τη διαχείρισή του να έχει
παραδοθεί στη Δηµοτική Ανώνυµη Εταιρεία Ανάπτυξης Αθλητισ-
µού Ηρακλείου και τη χρήση του να είναι επί πληρωµή για τα
αθλητικά σωµατεία, που σηµαίνει µεγαλύτερη οικονοµική ασφυ-
ξία για τα αθλητικά σωµατεία και για καθέναν που αθλείται και
πληρώνει έξτρα στο «Παγκρήτιο» εκτός από τη συνδροµή του
στο σωµατείο στο όνοµα της ανταποδοτικότητας των γηπέδων.
Σε κάθε περίπτωση θεωρούµε ότι ο αθλητισµός, κύριε Υπουργέ,
δεν είναι πολυτέλεια. Δεν είναι πολυτέλεια η ύπαρξη σύγχρονων
αθλητικών υποδοµών µε αποτέλεσµα πρωταθλητές και άλλοι
αθλητές να προπονούνται σε αντίξοες συνθήκες -το ξέρετε
αυτό;- χωρίς να υπάρχει καµµία από τις προϋποθέσεις που είναι
αναγκαίες για την προπόνησή τους. Θέλετε να σας αναφέρω
χαρακτηριστικά πρωταθλητές, όπως ο Χρήστος Φραντζεσκάκης,
ο Μιχάλης Αναστασάκης, που κάνουν προπονήσεις στα χωράφια;
Μιλάµε για αθλητές υψηλού επιπέδου. Το γνωρίζετε αυτό; Χρόνια
τώρα. Για να µη µιλήσουµε για τον αθλητισµό για τα άτοµα µε
αναπηρία που µε ευθύνη όλων των Κυβερνήσεων το κράτος το
έχει µετατρέψει σε πολυτέλεια. Σχεδόν ουτοπία ο αθλητισµός για
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σε κάθε περίπτωση εµείς θα
δώσουµε τη µάχη έτσι ώστε να υπάρχει ασφαλής αποµάκρυνση
και αποκατάσταση του στεγάστρου. Δεν δεσµευτήκατε γι’ αυτά
τα ζητήµατα. Πετάξατε επαναλαµβάνω την µπάλα στην κερκίδα,
στον δήµο. Έγκριση κονδυλίου για έργα τοιχοποιίας, ενεργειακή
αναβάθµιση που να καλύπτουν τις σύγχρονες ανάγκες του
σταδίου, αντικατάσταση γεννητριών και ιδιαίτερα του ηλεκτρο-
λογικού κοµµατιού και προσλήψεις προσωπικού για την απρόσ-
κοπτη λειτουργία των αθλητικών εγκαταστάσεων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Συντυχάκη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ο κ. Συντυχάκης, κύριε Πρόεδ-
ρε, δεν απέφυγε, δυσκολευόµενος να απαντήσει επί της ουσίας
και να τοποθετηθεί για το συγκεκριµένο ζήτηµα που µου έθεσε,
να βγάλει αυτό το γεωµετρικό περίγραµµα για τον Δήµο του Ηρα-
κλείου και να πάει σε µια γενική πολιτική τοποθέτηση αποκαλύ-
πτοντας τις ιδεολογικές και πολιτικές του σκέψεις. 

Ο αθλητικός παράδεισος που ευαγγελίζεστε, κύριε Συντυχάκη,
αν ω µη γένοιτο κυβερνούσατε ή αν κυβερνούσατε, θα γύριζαν
τον αθλητισµό στους δρόµους να παίζουν µπάλα τα παιδιά και
τα γήπεδα να είναι χωράφια. Αυτό θα ήταν. Διότι δεν θα είχατε
διασφαλίσει πόρους.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το αποδείξαµε στις πρώην
σοσιαλιστικές χώρες. Έτσι ήταν στη Σοβιετική Ένωση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Συντυχάκη,
παρακαλώ, δεν σας διέκοψε κανείς. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Εσείς, κύριε Συντυχάκη, θα
µας οδηγούσατε η µπάλα να παίζεται στους δρόµους. Δεν έχετε
καταλάβει τις µεγάλες αλλαγές στην Ελλάδα; Τα εθνικά αθλητικά
κέντρα τα οποία γίνανε; Όλες οι αθλητικές εγκαταστάσεις οι
οποίες γίνανε οι οποίες βεβαίως θέλουν συνεχώς πρόοδο,
αναβάθµιση, εξέλιξη. Αλλά έτσι είναι.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Περίµενα οτιδήποτε άλλο αλλά
όχι αυτό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Εµείς σηκώνουµε συνεχώς τον
πήχη µπροστά, πιο ψηλά και περνάµε από πάνω, γιατί βλέπουµε
τα προβλήµατα, χρηµατοδοτούµε προτεραιοποιώντας τι πρέπει
να γίνει και ερχόµαστε και λύνουµε προβλήµατα.

848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μου βάλατε σαν παράδειγµα το «Καυταντζόγλειο». Πόσες
φορές σας έχω απαντήσει για το «Καυταντζόγλειο». Εκατόν
πενήντα τοις εκατό αύξηση του προϋπολογισµού. Μου λέτε για
την άνω κερκίδα σε έναν άνθρωπο που έχω πάει δέκα φορές και
έχω πει «το «Καυταντζόγλειο» θα γίνει το ΟΑΚΑ της βορείου
Ελλάδος». Πράγµατι. Γιατί έκλεισε το «Καυταντζόγλειο» και µε
ποιανού ευθύνη; Με δική µου ευθύνη. Τον Σεπτέµβριο του 2023
δεν υπέγραψε για πρώτη φορά µια υπουργική απόφαση βάσει
της οποίας, κύριε Πρόεδρε, έθεσα ως προτεραιότητα την ασ-
φάλεια. Υπήρχε µία, λάθος για µένα, αντιµετώπιση της άδειας
λειτουργίας των αθλητικών εγκαταστάσεων που γινόταν µε
υπογραφή του Υφυπουργού, παλιά. Και αυτό γινόταν για δεκα-
ετίες. Δεν το είχατε αναδείξει, κύριε Συντυχάκη, ποτέ αυτό. Άδεια
ασκήσεως λειτουργίας αθλητικών εγκαταστάσεων µε απλή
υπογραφή που δινόταν παράταση. Το ανέτρεψα αυτό. Έθεσα
δύο όρους. Πυρόσβεση και στατική επάρκεια. Αποτέλεσµα ήταν
δεκάδες αθλητικές εγκαταστάσεις της χώρας να κλείσουν µετά
την υπουργική απόφαση που υπέγραψα. Ανάµεσά τους και το
«Καυταντζόγλειο». Δεν είχε ούτε πυρασφάλεια ούτε στατική
επάρκεια. 

Τα πρώτα λεφτά τα οποία πήγαν στο «Καυταντζόγλειο» το ο-
ποίο ήταν κλειστό ήταν για να αντιµετωπίσουν µία νέα πραγµατι-
κότητα. Οι αθλητικές εγκαταστάσεις πριν πούµε οτιδήποτε
πρέπει να είναι ασφαλείς. Άρα, λοιπόν, στατική επάρκεια έχει ήδη
το µισό «Καυταντζόγλειο». Έτσι µπήκε ο «Ηρακλής» µέσα. Απο-
καταστήσουµε τη στατική επάρκεια και είµαστε σε ένα διαγωνισ-
µό 800 χιλιάδων ευρώ για την πυρασφάλεια. Θα αποκτήσει για
πρώτη φορά πυρασφάλεια το «Καυταντζόγλειο». 

Εάν θέλετε να κάνετε κριτική για το παρελθόν να κάνετε. Είναι
καλοδεχούµενη. Αλλά δεν είµαστε εδώ για να µιλάµε για το
παρελθόν. Να µιλάµε για το µέλλον. Ναι, οι αθλητικές εγκαταστά-
σεις της χώρας από δω και εφεξής θα λειτουργούν µε ασφάλεια. 

Μιλήσατε για τον Φραντζεσκάκη. Τον έχω δει και στο γραφείο
µου και µάλιστα δύο φορές. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα το
δούµε και έχει δροµολογηθεί η επίλυσή του. Αλλά δεν είµαι
σήµερα εδώ για να µιλήσω για την επίλυση του ζητήµατος του κ.
Φραντζεσκάκη, που έχει απόλυτο δίκιο, για τα Χανιά. Έχει το
παιδί αυτό µαζί µε άλλους αθλητές την ανάγκη ενός ειδικού
σταδίου ρίψεων. Το έχουµε δροµολογήσει όµως. Δεν θα πάρετε
σήµερα την απάντηση εδώ. 

Για το θέµα όµως του Ηρακλείου γιατί τα µπερδεύετε; Γιατί
κάνετε αυτό το ανακάτεµα και δηµιουργείτε µια σύγχυση; Το
θέµα του Ηρακλείου και του γηπέδου, που λέτε, αφορά αµιγώς
τον δήµο του Ηρακλείου. Δεν είναι υπεύθυνο το Υπουργείο
Αθλητισµού εφ’ όλης της ύλης. Θα µπορούσατε να απευθυνθείτε
σε άλλο Υπουργείο και να ζητήσετε από εκεί ερώτηση για να
δείτε για την εξέλιξη του συγκεκριµένου σταδίου. Όχι, λοιπόν,
κύριε Συντυχάκη, δεν είναι έτσι όπως τα λέτε. Προοδεύουµε,
αναπτυσσόµαστε, βελτιωνόµαστε. Δεν λέµε ότι ζούµε σε έναν
παράδεισο αλλά πρέπει να πούµε ότι συγκριτικά µε τις δικές τους
πολιτικές όπως εξαγγέλλετε, είναι πολύ καλύτερα και θα είναι
πολύ καλύτερα στο µέλλον µε όλες αυτές τις χρηµατοδοτήσεις
για τον αθλητισµό που έρχονται για πρώτη φορά. 

Δύο παρατηρήσεις -κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου- οι οποίες
είναι αναγκαίες. Ευαγγελίζεστε έναν αθλητισµό δηµόσιο,
καθολικό. Δεν είναι έτσι, κύριε Συντυχάκη. Οι αθλητικές εγκατα-
στάσεις, τα αθλητικά σωµατεία πρέπει να πληρώνουν. Δεν γίνεται
διαφορετικά. Πρέπει να υπάρχει τιµοκατάλογος και όποιος
µπαίνει µέσα και επισκέπτεται τις αθλητικές εγκαταστάσεις, για
να υπάρχει βιωσιµότητα, πρέπει να πληρώνουν. Γι’ αυτό, λοιπόν,
στο τελευταίο νοµοσχέδιο το οποίο έφερα -και εδώ για πρώτη
φορά- έφερα κατάλογο οφειλών και όσοι δεν ανταποκρίνονται,
είτε επαγγελµατικές, είτε ερασιτεχνικές οµάδες, σωµατεία, στις
υποχρεώσεις τους απέναντι στα εθνικά αθλητικά κέντρα, θα
παρακρατείται από την επιδότηση που περιέγραψα πριν, αυτά τα
200 εκατοµµύρια.

Δεν υπάρχουν χρήµατα ανεξέλεγκτα τα οποία αυτή τη στιγµή
µπορούµε να υποσχόµαστε. Γι’ αυτό µας εµπιστεύεται το
κόσµος. Γιατί είµαστε υπεύθυνοι και ρεαλιστές. Και δεν ανεβαί-
νουµε στα σύννεφα να λέµε πράγµατα εξωπραγµατικά. Πατάµε
στη γη. Κι επειδή πατάµε στη γη µας εµπιστεύεται ο κόσµος και

είναι αυτή η πραγµατικότητα. 
Και κάτι ακόµα κλείνοντας. Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου.

Πρέπει µεταξύ κράτους και δήµων να υπάρξει µια άλλη αντίληψη
για το πού χτίζουµε τις αθλητικές εγκαταστάσεις, πως τις
χτίζουµε. Δεν µπορεί ανεξέλεγκτα από δω και πέρα µπαίνοντας
και στη νέα προγραµµατική περίοδο από το 2026 και µετά, να
ακολουθούµε την ίδια πολιτική η οποία αφορά την επιλογή του
Υπουργού που έχει καλή σχέση µε έναν δήµαρχο να αποφασιστεί
να φτιαχτεί µια αθλητική εγκατάσταση. Πρέπει να υπάρξουν
κριτήρια και αξιολόγηση. Πού χτίζω; Πού δηµιουργώ αθλητική
εγκατάσταση; Γιατί τη δηµιουργώ; Με τι κριτήρια τη δηµιουργώ;
Και µε τι κριτήρια έρχεται ο δήµος να πει ότι θα την αποδεχτεί
και µε τι όρους βιωσιµότητας. Δεν φτιάχνω µια αθλητική
εγκατάσταση απλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, κύριε Υπουρ-
γέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Πρέπει να τη συντηρήσω και
να έχει και όρους βιωσιµότητας. Αυτές είναι οι σκέψεις µου. 

Ευχαριστώ και πάλι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 21/7-10-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας στους
εργαζόµενους των Δασικών Υπηρεσιών».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ.
Νικόλαος Ταγαράς.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δυο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Το θέµα, κύριε Υπουργέ, αφορά στο δάσος και στους προ-

στάτες του. Κατ’ εξοχήν προστάτης του δάσους είναι η δασική
υπηρεσία και οι εργαζόµενοί της, βέβαια. Πριν από ένα µήνα,
λοιπόν, η δική σας Κυβέρνηση έβγαλε µια κοινή υπουργική
απόφαση µε την οποία χορηγείτε το επίδοµα της επικίνδυνης και
ανθυγιεινής εργασίας για τις δασικές υπηρεσίες της γενικής
γραµµατείας δασών του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας. Για τη δασική υπηρεσία. Θυµίζουµε για όσους µας ακούνε
ότι αυτό το επίδοµα η συγκυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ το
2018 ή το είχε συρρικνώσει ή ακόµα και το είχε καταργήσει στον
δηµόσιο τοµέα σε ορισµένες κατηγορίες. 

Θα ήθελα να µε ακούει ο κύριος Υπουργός. 
Το επίδοµα αυτό που δίνει η Κυβέρνηση έρχεται ως αποτέ-

λεσµα αγώνων των εργαζοµένων, για να µην ξεχνιόµαστε. 
Ωστόσο, αυτή η υπουργική απόφαση δεν συµπεριλαµβάνει το

σύνολο των εργαζοµένων στις δασικές υπηρεσίες και δηµιουργεί,
έτσι, εργαζόµενους πολλών ταχυτήτων, ακόµα και στις ειδικό-
τητες οι οποίες συµπεριλαµβάνονται σε αυτήν την κοινή
υπουργική απόφαση. Την ίδια στιγµή, αµφισβητείται ακόµα και η
ενιαία εφαρµογή της καταβολής αυτού του επιδόµατος για τις
κατηγορίες της ίδιας, τις οποίες προβλέπει αυτή η υπουργική
απόφαση για λόγους δηµοσιονοµικής στενότητας, όπως λέτε.

Κοιτάξτε, είναι πραγµατικά προκλητικός ο αποκλεισµός -δεν
βρίσκω άλλη λέξη- από την καταβολή αυτού του επιδόµατος για
τις ειδικότητες των οδηγών, για τις ειδικότητες των Τεχνολόγων
της Γεωπονίας της Φυτικής Παραγωγής, αλλά και για την
ειδικότητα των Τοπογράφων Μηχανικών ΤΕ. Και είναι προκλητικό
και εξοργιστικό γιατί αυτοί οι άνθρωποι µέχρι να βγει αυτή η ΚΥΑ,
ήταν δικαιούχοι αυτού του επιδόµατος αφού είναι δασικοί
υπάλληλοι, βέβαια, σύµφωνα µε τον νόµο που ισχύει από το 2015.

Πραγµατικά, δεν µπορούµε να κατανοήσουµε αυτή την ενέρ-
γεια της Κυβέρνησης, αυτόν τον αποκλεισµό αυτών των εργαζο-
µένων. Αποτελεί, πραγµατικά, ένα µνηµείο σκοπιµότητας και θα
καταθέσω εδώ στα Πρακτικά, µε το τέλος της ερώτησης, τις
επιστολές ανθρώπων, εργαζοµένων, οδηγών και Τοπογράφων
Μηχανικών ΤΕ.

Ξέρετε, όλες αυτές οι ειδικότητες, οι εργαζόµενοι στις δασικές
υπηρεσίες, κύριε Υπουργέ, και φαντάζοµαι ότι το γνωρίζατε,
παίρνουν ενεργό µέρος στην προστασία του δασικού πλούτου
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της χώρας µας είτε µε άµεσο είτε µε έµµεσο τρόπο και δεν µπο-
ρεί καµµία κυβέρνηση να τους αποκλείει από αυτό το επίδοµα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, και σας ρωτάµε να µας εξηγήσετε -γιατί µας
ακούνε αυτή τη στιγµή αρκετοί από τους εργαζόµενους αυτούς-
για ποιον λόγο αποκλείετε τους οδηγούς, τους Τεχνολόγους
Γεωπονίας Φυτικής Παραγωγής, τους Τοπογράφους Μηχανικούς
ΤΕ, από το επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας; Δεν
εξηγώ γιατί είναι επικίνδυνη και ανθυγιεινή η εργασία αυτή, το
καταλαβαίνουν όλοι, µιας και όλοι αυτοί είναι δασικοί υπάλληλοι
και το δικαιούνταν το επίδοµα και τι µέτρα σκοπεύετε να πάρετε
ως Κυβέρνηση έτσι, ώστε, το σύνολο των εργαζοµένων στις
δασικές υπηρεσίες, κύριε Υπουργέ, οι οποίοι συµµετέχουν
βεβαίως στη δασοπροστασία, συµπεριλαµβανοµένων και αυτών
των ειδικοτήτων, να πάρουν αυτό το επίδοµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δελή.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πράγµατι όλοι οι δασικοί υπάλληλοι, όπως,

αναφερθήκατε και εσείς, έχουν σηµαντικό ρόλο και συµµετέχουν
στην προστασία του περιβάλλοντος ειδικότερα στο δασικό
περιβάλλον. Είναι σίγουρα επικίνδυνη και ανθυγιεινή η εργασία,
σε συνθήκες, µάλιστα, που µέσα και από την κλιµατική αλλαγή
συνεχώς αυξάνει σε συχνότητα αλλά και σε ένταση τα φαινόµενα
τα οποία έχουµε να χειριστούµε. Άρα αντιλαµβάνοµαι και
συµφωνώ και εγώ από την πλευρά µου ότι θα πρέπει δίκαια όλα
αυτά, τα οποία δικαιούνται οι δασικοί υπάλληλοι που προσφέ-
ρουν αυτές τις υπηρεσίες, να τύχουν και του ανάλογου επιδόµα-
τος.

Σε αυτή την κατεύθυνση, γνωρίζετε το πώς έχει εξελιχθεί η
διαδικασία. Από το 2012 η κοινή υπουργική απόφαση που είχαµε
όπως και εσείς γνωρίζετε και αναφέρατε, υπήρχε το δικαίωµα επί
ίσοις όροις όλοι οι δασικοί υπάλληλοι να λαµβάνουν αυτό το
επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας.

Το 2018 εξελικτικά και για προσαρµογή σε απαιτήσεις της
ευρωπαϊκής νοµοθεσίας ξεκίνησε µια επιτροπή, η Επιτροπή
Μεταρρύθµισης Επικίνδυνων και Ανθυγιεινών Επιδοµάτων, όπου
θα έπρεπε να εισηγείται προς το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
για το ποιοι και µε ποιο ύψος επιδόµατος θα µπορούν να
επιδοτηθούν. Ήρθε, όµως, η απόφαση -ακριβώς πριν ένα µήνα
υπεγράφη και δηµοσιεύθηκε στις 13 Σεπτεµβρίου- όπου πράγ-
µατι δεν συµπεριλαµβάνει ειδικότητες στις οποίες αναφερθήκατε
και εσείς. 

Εµείς από την πλευρά µας, γιατί γνωρίζετε ότι είναι κοινή
υπουργική απόφαση, υπογράφεται και από τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας αλλά και από τον Υπουργό Οικονοµικών
-και όχι µόνο- και από άλλους Υπουργούς, έχουµε ζητήσει µετά
την απόφαση που εξεδόθη πριν από έναν µήνα και δεν
περιλαµβάνει ειδικότητες, παράδειγµα ΔΕ οδηγών, να συµµετέ-
χουν και αυτοί για λόγους ίσης αντιµετώπισης και δικαιοσύνης
σε κάτι που, πράγµατι, ενέχει κινδύνους σε σχέση µε την
προσφορά τους και το έργο τους, πολύ περισσότερο που τα
τελευταία χρόνια και µετά την υπαγωγή των δασικών υπηρεσιών
όπως γνωρίζετε από τις αποκεντρωµένες υπηρεσίες στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας και στους υπαλλήλους
τους δασικούς της Γενικής Γραµµατείας του Υπουργείου, αλλά
και στις περιφερειακές διοικήσεις. 

Μάλιστα, όπως γνωρίζετε για την πρώτη κατηγορία αυξήθηκε
το ποσό του επιδόµατος από τα 105 ευρώ στα 150 ευρώ. Όχι ότι
λύνει τα προβλήµατα, αλλά για να δοθεί έστω και συµβολικά και
στα πλαίσια των δυνατοτήτων το µήνυµα ότι σεβόµαστε και
αναγνωρίζουµε και το ρόλο και το έργο, αλλά και την επικινδυνό-
τητα των υπηρεσιών που προσφέρουν. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υφυπουργό κ. Ταγαρά.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Χαρακτηρίσατε, κύριε Υπουργέ, δίκαιο το αίτηµα της ένταξης

και αυτών των κατηγοριών των εργαζοµένων. Το κρατάµε αυτό.
Ασχοληθήκατε µε το ιστορικό της υπόθεσης αυτών των επιδο-
µάτων, που είχαν µεγάλες περιπέτειες βέβαια τα προηγούµενα
χρόνια. Στο τέλος καταλήξατε ότι δεν το υπογράψατε µόνο εσείς,
το υπουργείο σας, αλλά ότι το υπογράφουν και άλλα υπουργεία.
Δείξατε την κατανόησή σας, µόνο που, κύριε Υπουργέ, δεν αρκεί
αυτή η κατανόηση. Είναι ζήτηµα κυβερνητικό, να συνεννοηθείτε
µεταξύ σας στην Κυβέρνηση και εφόσον ένα Υπουργείο αναγνω-
ρίζει -και µάλιστα το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο αναγνωρίζει-
το δίκαιο του αιτήµατος, παρακαλώ πάρα πολύ να διορθωθεί
αµέσως αυτή η κοινή υπουργική απόφαση -δεν είναι και δύσκολο-
και να χορηγηθεί αυτό το επίδοµα σε αυτούς οι οποίοι απο-
κλείονται και οι οποίοι -επαναλαµβάνω- το παίρνανε.

Εµείς δεν είµαστε µεµψίµοιροι. Πράγµατι, κάνετε ένα βήµα
µπρος µε τη χορήγηση αυτού του επιδόµατος, αλλά ταυτόχρονα
κάνετε δύο βήµατα πίσω, αποκλείοντας κατηγορίες εργαζοµένων
οι οποίες το παίρνανε το επίδοµα και οι όποιες ειδικότητες -και
θέλω να σταθώ λιγάκι σε αυτό- είναι πολύ κρίσιµες για τη
δασοπροστασία. 

Τι να πούµε για τους οδηγούς, κύριε Υπουργέ; Να πούµε ότι
διατρέχουν τους ίδιους κινδύνους και ότι µεταφέρουν εκεί στο
πεδίο εργασίας τους δασολόγους, τους δασοπόνους, τους
δασοφύλακες; Δηλαδή, πώς σας φαίνεται αυτό; Σε ένα αυτο-
κίνητο ο οδηγός να µην παίρνει αυτό το επίδοµα και ο δασολόγος
να το παίρνει. Δεν ακούγεται και πολύ λογικό, µε συγχωρείτε. Ή
τι να πούµε για τους ΤΕ της Γεωπονίας Φυτικής Παραγωγής που
βρίσκονται καθηµερινά και αυτοί στα δάση για τον έλεγχο της
υγείας των δασικών οικοσυστηµάτων, αρκετά από τα οποία δεν
βρίσκονται και στην καλύτερη κατάσταση, το ξέρετε. Μου έρ-
χεται πρόχειρο τώρα το παράδειγµα του Σέιχ Σου, είναι βέβαια
ένα περιαστικό δάσος, ωστόσο δάσος είναι και αυτό που έχει
πολύ σοβαρά προβλήµατα µε το φυλλοφάγο. Ή τι να πούµε για
τους τοπογράφους µηχανικούς ΤΕ που βρίσκονται στα δασικά
έργα, στα τµήµατα προστασίας, είναι υπεύθυνοι για την επίβλεψη
έργων στο βουνό, για την προστασία του δάσους; Αυτοί είναι οι
προστάτες του δάσους, οι πρώτοι και καλύτεροι προστάτες του
δάσους και τους εξαιρείτε από αυτό το επίδοµα; Αν είναι δυνα-
τόν.

Είναι, λοιπόν, χρέος -νοµίζω- της Κυβέρνησης τις επόµενες
ηµέρες να αλλάξει αυτήν την κοινή υπουργική απόφαση και να
τους συµπεριλάβει. Εάν δεν το κάνετε, τότε νοµίζω ότι είστε
υπόλογοι και ακολουθείτε µία πολιτική η οποία επιδιώκει στο
«διαίρει και βασίλευε» µέσα στους ίδιους εργασιακούς χώρους,
µε ό,τι αυτό βεβαίως µπορεί να σηµαίνει για τη δασοπροστασία,
παρά το φιλότιµο και παρά το ότι αυτοί οι άνθρωποι δίνουν
κυριολεκτικά κάθε µέρα και την ψυχή τους για τη δουλειά τους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελή. Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, δεν έχουµε κανέναν λόγο να διαιρέσουµε

εργαζοµένους για την προσφορά του καθενός σε ένα κοινό πεδίο
που ενέχει σίγουρα την επικινδυνότητα που αναφερθήκατε και
που αναγνωρίζω και εγώ προσωπικά. Θέλω να σας πω, επειδή
έχω ζήσει στο πεδίο πάρα πολλές φορές, από τη διαδροµή µου
στην αυτοδιοίκηση που την έχω υπηρετήσει σε όλα τα επίπεδα
της, γνωρίζω και γνωρίζω πολύ καλά, παράδειγµα τη συµβολή
και τη συµµετοχή των οδηγών που αναφερθήκατε που µετα-
φέρουν όλους αυτούς που συµµετέχουν στο πεδίο και στη δράση
κάτω από πολύ δύσκολες και επικίνδυνες συνθήκες, που -όπως
είπα και πριν λόγω των φαινοµένων κλιµατικής κρίσης- έχουν
γίνει ακόµη πιο έντονα. 

Άρα πρέπει να αποδοθεί δικαιοσύνη, να αναγνωρίσουµε στον
καθέναν ανάλογα µε αυτό το οποίο προσφέρει και τον βαθµό
επικινδυνότητας που εκτίθεται στο πεδίο να λαµβάνει και αυτό
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που πράγµατι δικαιούται χωρίς διαχωρισµούς και χωρίς εξαιρέ-
σεις.

Είπα πριν -και θέλω να είµαι προσεκτικός- για την έννοια της
κοινής υπουργικής απόφασης. Την ανέφερα επειδή δεν είναι
αρµοδιότητα µας για το τελικό κείµενο και µάλιστα το οικονοµικό
κοµµάτι και χρήζει συζήτησης αλλά και αποδοχής από τους
υπόλοιπους και ειδικά από το Υπουργείο Οικονοµικών για το
Γενικό Λογιστήριο του κράτους. Δεν άφησα κάποιο υπονοούµενο,
απλώς είπα µέχρι εκεί που µου επιτρέπεται και που µπορώ αυτή
τη στιγµή ότι εµείς από την πλευρά µας έχουµε ζητήσει να
επαναξιολογηθεί η τελευταία απόφαση και αυτή που στο πεδίο
αποδεδειγµένα συµµετέχουν µαζί µε τους άλλους στον ίδιο
κίνδυνο για επιχειρησιακές κινήσεις να τύχουν της ανάλογης
στήριξης µε το επίδοµα το οποίο αναφερθήκατε και αναφέρθηκα
και εγώ.

Άρα είναι υπό επαναξιολόγηση και θέλω να πιστεύω ότι η
δικαιοσύνη σε αυτούς που προσφέρουν και που δικαιούνται θα
τους αποδοθεί.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Πριν συνεχίσουµε, η Βουλευτής κ. Αγγελική Δεληκάρη ζητεί

άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 12 έως τις
15 Οκτωβρίου 2024.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, η Βουλευτής κ. Μαριλένα Σούκουλη - Βιλιάλη ζητεί

άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 11 έως τις
13 Οκτωβρίου 2024.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα συνεχίσουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 7/7-10-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Δηµητρίου Τζανακόπου-
λου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Πότε
θα αντιµετωπίσει επιτέλους η Κυβέρνηση τα συνεχιζόµενα
περιστατικά αστυνοµικής βίας;».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, ο κ.
Ανδρέας Νικολακόπουλος.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα, κύριε Υφυπουρ-
γέ, µια και ο κύριος Υπουργός, ο κ. Χρυσοχοΐδης, δεν έχει το
σθένος να εµφανιστεί στη Βουλή για να απαντήσει ο ίδιος
προσωπικά, δηλαδή για να ρωτήσω τον ίδιο, ρωτώ εσάς αν
γνωρίζετε τα παρακάτω ονόµατα: Σαµπάνης Νίκος, Φραγκούλης
Κώστας, Μιχαλόπουλος Χρήστος, Μάγγος Βασίλης. Είναι µερικά
µόνο από τα ονόµατα των νεκρών που αφήνει πίσω της η
Ελληνική Αστυνοµία µε Υπουργό τον κ. Χρυσοχοΐδη και Πρωθυ-
πουργό τον κ. Μητσοτάκη. Σε αυτά πρέπει να προστεθούν ο
εικοσάχρονος Σύριος µετανάστης που άφησε την τελευταία του
πνοή το 2023 και αναρίθµητοι ανώνυµοι άλλοι.

Πριν από δεκαπέντε περίπου µέρες ο φρικτός κατάλογος, η
µακάβρια λίστα, µεγάλωσε κι άλλο. Ο Μοχάµεντ Καµράν Ασίκ
µετά από οκτώ ηµέρες εξαφάνισης, µετά από οκτώ ηµέρες που
η οικογένειά του και οι δικηγόροι του τον αναζητούσαν µάταια
βρέθηκε βασανισµένος και νεκρός στο γραφείο τελετών στο
οποίο τον είχαν οδηγήσει οι αστυνοµικοί του Αστυνοµικού
Τµήµατος του Αγίου Παντελεήµονα. Σε αυτό το διάστηµα των
οκτώ ηµερών οδηγήθηκε τρεις φορές στα δικαστήρια, µεταφέρ-
θηκε σε τουλάχιστον πέντε αστυνοµικά τµήµατα, αφέθηκε -
σύµφωνα µε την αφήγηση της Αστυνοµίας- για µια ώρα
τουλάχιστον ελεύθερος, αλλά δεν επικοινώνησε ποτέ µε τους
συγγενείς του, µε τους δικηγόρους του, µε συναδέλφους του, µε
τους εργοδότες του, ενώ ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι διέµενε
στην Ελλάδα σχεδόν είκοσι χρόνια, µιλούσε πολύ καλά ελληνικά,
είχε τη δυνατότητα ο ίδιος να επικοινωνήσει µε πολλούς

ανθρώπους τους οποίους γνώριζε στη χώρα, είχε µόνιµη στέγη
και πάρα πολλά ένσηµα. Δεν επικοινώνησε, λοιπόν, µε κανέναν,
ενώ τα προσωπικά του αντικείµενα είχαν εξαφανιστεί για πάρα
πολλές µέρες. Σύµφωνα µε την ιατροδικαστική έρευνα προκύπτει
ότι το σώµα του βρέθηκε µε πολλαπλούς µώλωπες, εκδορές από
χειροπέδες και µε σαφή σηµάδια βασανισµού µετά από δύο
γύρους µάλιστα ξυλοδαρµών.

Σε επίσκεψη, δε, κλιµακίου της Νέας Αριστεράς στο Αστυνο-
µικό Τµήµα του Αγίου Παντελεήµονα διαπιστώσαµε και µας
ενηµέρωσαν οι εκεί αστυνοµικοί και ο αξιωµατικός υπηρεσίας ότι
ο Μοχάµεντ Καµράν Ασίκ κρατούνταν στο µοναδικό κελί όπου
δεν υπήρχαν κάµερες. Επίσης, προκύπτει από τη δηµοσιογρα-
φική έρευνα ότι την κρίσιµη εκείνη εβδοµάδα το ΕΚΑΒ είχε κληθεί
στο συγκεκριµένο αστυνοµικό τµήµα για να περιθάλψει τρεις
φορές δύο άλλους -πάλι πακιστανικής καταγωγής- µετανάστες.
Περίεργα πράγµατα.

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι ο εκ του νόµου αρµόδιος φορέας, ο
Εθνικός Μηχανισµός Διερεύνησης Περιστατικών Αστυνοµικής
Βίας του Συνηγόρου του Πολίτη σηµειώνει σε εκθέσεις του ότι
στα πέντε χρόνια λειτουργίας του έχουν καταγραφεί χίλια
διακόσια περιστατικά αστυνοµικής βίας τα οποία µάλιστα ο
Συνήγορος του Πολίτη σηµειώνει ότι αποτελούν απλώς και µόνο
την κορυφή του παγόβουνου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ολοκληρώσω. Μιλάµε
για έναν ακόµα νεκρό. Ένα λεπτό δεν θα δηµιουργήσει και πολύ
µεγάλο πρόβληµα στην πορεία εξέλιξης της συζήτησης στην
Ολοµέλεια.

Η Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων του Ανθρώπου κάνει λόγο για
επαναλαµβανόµενα περιστατικά αστυνοµικής βίας και για
ενδηµική κουλτούρα ατιµωρησίας στην Ελληνική Αστυνοµία, ενώ
η Επιτροπή του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη των
βασανιστηρίων σηµειώνει το 2020 ότι η κακοµεταχείριση από την
αστυνοµία παραµένει συχνή πρακτική σε όλη την επικράτεια και
ότι το υφιστάµενο σύστηµα διερεύνησης είναι αναποτελεσµα-
τικό, ενώ η χώρα µας έχει καταδικαστεί τουλάχιστον εκατό φορές
από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου για
την εγκληµατική πράξη των βασανιστηρίων από τις αστυνοµικές
αρχές.

Και τέλος, µε δεδοµένο ότι πάνω από το 95% των ΕΔΕ -ενόρ-
κων διοικητικών εξετάσεων- καταλήγουν σε αρχειοθέτηση, πώς
µπορούµε να εµπιστευτούµε εσάς, τον κ. Χρυσοχοΐδη, την Κυ-
βέρνηση του κ. Μητσοτάκη και της Δεξιάς ότι δεν θα µεθο-
δεύσετε για άλλη µια φορά τη συγκάλυψη αυτού του φρικτού
περιστατικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τζανακόπουλο.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, επειδή εκ των προτέρων φαίνεται και µε την
πρώτη διατύπωσή σας εδώ, αλλά και µε την επίκαιρη ερώτηση
που έχετε κάνει ότι εξαρχής υιοθετείτε µια εκδοχή για τον θάνατο
του συγκεκριµένου προσώπου χωρίς µέχρι τώρα να έχει
ολοκληρωθεί η έρευνα, χωρίς να δέχεστε οποιοδήποτε άλλο
στοιχείο µέχρι τώρα υπάρχει. Αναφέρεστε επίσης σε εκθέσεις
επίσηµων θεσµικών φορέων, αξιόπιστων διεθνών και εγχώριων
φορέων που λένε ότι επιβεβαιώνουν δήθεν ότι η αστυνοµική βία
είναι µια πρακτική της Αστυνοµίας, χωρίς όµως να µιλάτε µε
συγκεκριµένα στοιχεία και χωρίς να µας τις δώσετε όλες αυτές
τις εκθέσεις. Παρακαλώ να δώσετε όλες αυτές τις εκθέσεις και
να τις καταθέσετε στα Πρακτικά.

Γι’ αυτόν τον λόγο είµαι υποχρεωµένος να σας πω τις βασικές
αρχές που διέπουν τη λειτουργία της Ελληνικής Αστυνοµίας και
τις βασικές αρχές του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, που
βέβαια είναι η απόλυτη και απαρέγκλιτη τήρηση της θεµελιώδους
αρχής της νοµιµότητας και από αυτήν εκπορεύονται όλες οι
ενέργειες των αστυνοµικών οργάνων. Η παράβαση της αρχής
αυτής συνιστά και ποινικό και πειθαρχικό παράπτωµα.
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Τα ζητήµατα της προστασίας των δικαιωµάτων των πολιτών και
της συµπεριφοράς των αστυνοµικών προς πολίτες είναι πρωταρ-
χικής σηµασίας για την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη και για την Ελληνική Αστυνοµία, η οποία µε
σχετικές διαταγές προς τις περιφερειακές αστυνοµικές υπηρε-
σίες έχει αναδείξει προς το ανθρώπινο δυναµικό της την ανα-
γκαιότητα για τον απόλυτο σεβασµό της προσωπικότητας των
πολιτών και των ατοµικών ελευθεριών και δικαιωµάτων, αλλά
βέβαια και της ίσης µεταχείρισης, χωρίς φυλετικές, εθνοτικές ή
άλλες διακρίσεις. Ο έλεγχος κάθε παράνοµης, αντικοινωνικής ή
απρεπούς συµπεριφοράς αστυνοµικών τόσο κατά την εκτέλεση
των υπηρεσιακών τους καθηκόντων όσο και εκτός υπηρεσίας,
γίνεται µε συνεχή παρακολούθηση όλων των ανά την επικράτεια
περιστατικών, αλλά και των καταγγελιών και πληροφοριών. 

Αυτό γίνεται πρωτίστως, για την προάσπιση του κύρους των
θεσµών, η διερεύνηση η πλήρης κάθε υπόνοιας παραβατικής
συµπεριφοράς εκ µέρους του προσωπικού της Αστυνοµίας.
Διερευνώνται λοιπόν, όλες οι καταγγελίες, όλες οι αιτιάσεις για
επίµεµπτες ενέργειες αστυνοµικών. Η άσκηση δε δυσανάλογης
ή παράνοµης αστυνοµικής βίας αποτελεί παράβαση υπηρεσια-
κού καθήκοντος και τα καταγγελλόµενα πάντοτε διερευνώνται
από ποινικής και πειθαρχικής πλευράς. 

Φροντίζουµε πάντα η έρευνα να γίνεται από αξιωµατικούς που
δεν έχουν καµµία διοικητική εξάρτηση µε τις εµπλεκόµενες
υπηρεσίες ή τους εµπλεκόµενους αστυνοµικούς. Έχει επισηµαν-
θεί στα όργανα, τα οποία κάνουν τις διοικητικές εξετάσεις ότι
κάθε έρευνα πρέπει να είναι εµπεριστατωµένη, διεξοδική,
σχολαστική και όλες οι εύλογες ενέργειες που πρέπει να γίνουν,
γίνονται σε κάθε περίπτωση. Πρέπει να είναι πραγµατική και
αποτελεσµατική ώστε να οδηγήσει στον εντοπισµό και την
τιµωρία των υπευθύνων κάθε φορά στην υπόθεση. Πρέπει να έχει
τα εχέγγυα θεσµικής ανεξαρτησίας και γι’ αυτό σας είπα και πριν
θα πρέπει αυτός που κάνει την έρευνα να µην έχει καµµία
εξάρτηση µε τον εµπλεκόµενο. Πρέπει να είναι γρήγορη, πρέπει
να δίνει πειστική απάντηση για την προέλευση των τραυµάτων
του θανάτου και αυτό γίνεται κυρίως µέσα από την ιατρο-
δικαστική έκθεση και την ιατρική γνωµάτευση, βέβαια και από τα
άλλα στοιχεία και παράλληλα πρέπει να ελέγχεται αν υπάρχει
οποιαδήποτε ύπαρξη ρατσιστικού κινήτρου σε όποια συµπερι-
φορά. Όλα αυτά πάντοτε να ξέρετε ερευνώνται. Και ταυτόχρονα
έχουµε δώσει ιδιαίτερη έµφαση στη διαρκή και επικαιροποιηµένη
εκπαίδευση και επιµόρφωση του προσωπικού της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Στα εκπαιδευτικά δε προγράµµατα που υπάρχουν,
υπάρχουν θέµατα προστασίας των δικαιωµάτων των πολιτών,
που δίνουµε ιδιαίτερη έµφαση, καθώς και δεοντολογίας και
τρόπους συµπεριφοράς των αστυνοµικών. Στις εκπαιδεύσεις
εστιάζουµε και σε θέµατα αυτοάµυνας, αυτοπροστασίας, οπλο-
τεχνικής, σκοποβολής, µεταγωγής κρατουµένων και φρούρησης
στόχων. 

Στην δευτερολογία µου θα αναφερθώ και στο περιστατικό
αυτό για το οποίο ήδη υπάρχουν δελτία τύπου της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Εσείς όµως, φαίνεται ότι η δέχεστε την εκδοχή
εξαρχής αυτή που είναι εις βάρος της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κύριε συνάδελφε έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
Παρακαλώ για τρία λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Η απάντηση, κύριε Πρόεδ-

ρε, που έλαβα είναι τουλάχιστον θλιβερή. Πριν από δέκα µέρες
είχα καταθέσει τη σχετική ερώτηση και η ενηµέρωση που είχα
είναι ότι το αρµόδιο Υπουργείο χρειάζεται κάποιες µέρες για να
προετοιµαστεί, έτσι ώστε να απαντήσει επί του συγκεκριµένου. 

Στην πρωτολογία του ο κύριος Υφυπουργός δεν απάντησε σε
τίποτα επί των συγκεκριµένων περιστατικών. Έκανε µια διάλεξη
που θα άντεχε αποκλειστικά και µόνο σε εσωτερικό σεµινάριο της
Ελληνικής Αστυνοµίας για τις βασικές αρχές που υποτίθεται στη
θεωρία διέπουν την εσωτερική έρευνα στις περιπτώσεις τέλεσης
τέτοιου τύπου αυθαίρετων πράξεων, εγκληµάτων, βασανιστηρίων
κ.λπ.. 

Επί του συγκεκριµένου όµως, θα του απαντήσω ότι πράγµατι
ο αξιωµατικός του τρίτου ορόφου του τµήµατος του Αγίου
Παντελεήµονα που διεξάγει την έρευνα που αφορά τους αστυνο-
µικούς του πρώτου ορόφου του τµήµατος του Αγίου Παντελεή-
µονα δεν έχει καµµία διοικητική εξάρτηση από αυτούς. Είναι
πραγµατικότητα.

Τώρα, επειδή µου είπατε κύριε Υπουργέ, ότι δεν µίλησα µε
στοιχεία, νοµίζω ότι οι εκθέσεις στις οποίες αναφέρθηκα και η
λίστα των καταδικαστικών αποφάσεων από το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου έχει παραλήπτη το δικό
σας Υπουργείο πρώτα και κύρια. Εποµένως, αν ψάξετε στο
αρχείο σας θα τις βρείτε όλες αυτές τις εκθέσεις του Συνηγόρου
του Πολίτη, της Επιτροπής Αλιβιζάτου. Θα σας κάνω όµως, στη
συνέχεια µερικές, µικρές επισηµάνσεις για να σας υπενθυµίσω τι
λένε.

Όµως, µου είπατε και κάτι άλλο, ότι δεν µίλησα µε συγκεκρι-
µένα περιστατικά και δεν αναφέρθηκα σε συγκεκριµένα περιστα-
τικά. Θα αναφερθώ λοιπόν και επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, σε
µερικά περιστατικά από το 2019 µέχρι σήµερα. 

Ξεκινώ από το 2019 λοιπόν, «υπόθεση Ινδαρέ». Την έχετε
ακουστά; Έχετε υπ’ όψιν σας ότι ο κ. Ινδαρές αθωώθηκε πανηγυ-
ρικά για όλα όσα του προσήπτε η Ελληνική Αστυνοµία µετά τον
βάναυσο ξυλοδαρµό και βασανισµό που υπέστη από αυτή µέσα
στο σπίτι του; Έχετε υπ’ όψιν σας για τον ξυλοδαρµό από Έλλη-
νες αστυνοµικούς της οικογένειας Καττή, σε ζωντανή µετάδοση
το 2020; Θυµάστε το 2021 τον ξυλοδαρµό του νεαρού στη Νέα
Σµύρνη, επίσης σε τηλεοπτική µετάδοση, απευθείας σε βίντεο;
Τα έχετε δει όλα αυτά. Θυµάστε την υπόθεση το 2023 του Κώστα
Μανιουδάκη ο οποίος αφήνει την τελευταία του πνοή κατά τη
διάρκεια τυπικού ελέγχου της τροχαίας, ενώ η οικογένειά του
καταγγέλλει ξυλοδαρµό; Θυµάστε στις 28 Οκτωβρίου του 2023
τον σοβαρό τραυµατισµό δεκαεξάχρονης που φέρεται να
ξυλοκοπήθηκε από οµάδες της ΟΠΚΕ; Ξέρετε το όνοµα του
Αντώνη Ζήβα, που βασανίστηκε στο Αστυνοµικό Τµήµα Οµό-
νοιας; Τον Τυνήσιο µετανάστη που το 2022 και αυτός βασανίστη-
κε στο Αστυνοµικό Τµήµα Οµόνοιας, ενώ κρατούνταν για ώρες
γυµνός στο κελί του και αφού αφέθηκε ελεύθερος, αστυνοµικοί
µε πολιτικά τον καταδίωξαν, τον ακολούθησαν και τελικά τον
βασάνισαν; Τον βασανισµό του Σίµου Πρέλα που καταγγέλλει ότι
βασανίστηκε από την Ασφάλεια Καβάλας; Τον δεκαεπτάχρονο Σ.,
στο Αστυνοµικό Τµήµα της Μήλου, όπου γύρισε σπίτι του, στη
µητέρα του µε σπασµένα τα δόντια; 

Στους θανάτους αναφέρθηκα ήδη στην πρωτολογία µου. Νίκος
Σαµπάνης, Κώστας Φραγκούλης, Χρήστος Μιχαλόπουλος.
Ξέρετε ότι από το 2013 µέχρι το 2023 το Εσωτερικών Υποθέσεων
της Ελληνικής Αστυνοµίας ήλεγξε εκατόν πενήντα µία υποθέσεις
ακραίας αστυνοµικής αυθαιρεσίας κατά αλλοδαπών και διακόσια
εξήντα ένα περιστατικά ρατσιστικής αστυνοµικής βίας; Ξέρετε
από το σύνολο των ΕΔΕ πόσες ευδοκίµησαν; Ευδοκίµησαν είκοσι
δύο. Στις οκτώ επεβλήθη πρόστιµο και στις τρεις απλή επίπληξη.
Από όλες αυτές τις υποθέσεις.

Πάµε να δούµε όµως τι λέει και ο Συνήγορος του Πολίτη για
τις ένορκες διοικητικές εξετάσεις, τις γενικές αρχές των οποίων
µας απαριθµήσατε προηγουµένως.

Σηµειώνει συγκεκριµένα ο Συνήγορος του Πολίτη: καθυστερή-
σεις, πανοµοιότυπες καταθέσεις αστυνοµικών, µη ταυτοποίηση
δραστών, παραλείψεις στη συγκέντρωση αποδεικτικού υλικού,
µη αξιοποίηση αποδεικτικών στοιχείων, εσφαλµένη αξιοποίηση
αποδεικτικών µέσων, µη διερεύνηση ρατσιστικού κινήτρου. Και
τι σηµειώνει επίσης. Ότι η συντριπτική πλειονότητα όπως σας
είπα προηγουµένως, αρχειοθετείται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά σηµειώνει ο αρµόδιος
φορέας για τον έλεγχο του Υπουργείου σας. 

Άρα µην απορείτε για το γεγονός ότι υπάρχει πράγµατι εύλογη
καχυποψία, τόσο για την πολιτική βούληση του Υπουργείου σας
όσο και για την πολιτική βούληση των εσωτερικών οργάνων
ελέγχου της Ελληνικής Αστυνοµίας, να διερευνήσει σε βάθος
αυτά τα περιστατικά. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς θα είµαστε εδώ, θα συνεχίσουµε να σας
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ελέγχουµε, θα σας καταθέσουµε ξανά ερώτηση και θα αγωνι-
στούµε µε κάθε µέσο ώστε να µην καταφέρετε να µεθοδεύσετε
τη συγκάλυψη και αυτής της υπόθεσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Τζανακόπουλε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, σας είπα και πριν ότι εµείς
θέλουµε την πλήρη διαφάνεια, τον έλεγχο κάθε υπόθεσης και
αυτό θα γίνει και στη συγκεκριµένη περίπτωση. Όταν µιλάµε για
στοιχεία, δεν µιλάµε για αναφορά ονοµάτων νεκρών, περιστατι-
κών, αλλά τα στοιχεία είναι η απόδειξη οποιασδήποτε καταγγε-
λίας, δεν είναι στοιχείο µια καταγγελία η οποία γίνεται.

Θα έρθω στη συνέχεια και θα αναφερθώ και σε καταγγελίες
που έχουν γίνει. Αυτό που έχει σηµασία είναι να έχει διερευνηθεί
πλήρως το περιστατικό, να υπάρχει καταδικαστική απόφαση, να
υπάρχει διαπίστωση από ανεξάρτητη αρχή ότι κάποιος έχει
τελέσει κάποια παράνοµη πράξη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Σας είπα και πριν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν

διακόπτουµε. Δεν σας διέκοψε κανείς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Θα αναφερθώ πολύ σύντοµα στο περιστατικό. Θα
αναφερθώ… Παρακαλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Θα αναφερθώ πολύ σύντοµα στο περιστατικό αυτό,
διότι και στην ερώτησή σας έχετε κάποιες ανακρίβειες. Μιλάτε
δηλαδή για κράτηση στα αστυνοµικά τµήµατα για οκτώ ηµέρες
από τις 13 Σεπτεµβρίου. Θα σας πω, λοιπόν, ότι την Τετάρτη 18
Σεπτεµβρίου 2024 τις πρώτες πρωινές ώρες ενηµερώθηκε το
Κέντρο Άµεσης Δράσης ότι κάποιο άτοµο προσπαθούσε µε βίαιο
τρόπο να εισέλθει σε πολυκατοικία στην περιοχή του Αγίου
Παντελεήµονα, όπου διέµενε η γυναίκα την οποία προηγουµένως
ακολουθούσε σε δρόµο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος το λέει αυτό; Ποια
γυναίκα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
θέλετε να αλλάξετε τη διαδικασία;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, την Τετάρτη 18 οι αστυνοµικοί
της Οµάδας ΔΙΑΣ επενέβησαν αµέσως και συνέλαβαν το άτοµο
αυτό το οποίο βρισκόταν σε µια κατάσταση η οποία θα φανεί και
από τη διαδικασία. Περιλαµβάνονται όλα αυτά στα δελτία Τύπου
της Αστυνοµίας. Έτσι, θα διαπιστωθεί και από τις εξετάσεις στην
πορεία σε ποια κατάσταση βρισκόταν, τι είχε καταναλώσει, αν
είχε καταναλώσει το συγκεκριµένο άτοµο. Φαινόταν όµως σε µια
κατάσταση όχι ικανοποιητική. Φαινόταν. Το περιλαµβάνει το
δελτίο Τύπου της Αστυνοµίας αυτό. Ταυτόχρονα οδηγήθηκε στο
αστυνοµικό τµήµα και κινητοποιήθηκε και το ΕΚΑΒ για το
συγκεκριµένο άτοµο. Κατά την παραµονή του διαπιστώθηκε ότι
είχε ξανασυλληφθεί πριν από λίγες ηµέρες, στις 13 που λέτε κι
εσείς, δηλαδή δεν κρατήθηκε όλες αυτές τις µέρες, για
περιστατικό ενδοοικογενειακής βίας και είχε καταδικαστεί. Κατά
τη διάρκεια παραµονής του δηµιούργησε επεισόδιο -προκύπτουν
όλα αυτά, δηλαδή το τι έχει συµβεί- µε αποτέλεσµα πάλι να
κληθεί το ΕΚΑΒ και να σχηµατιστεί δικογραφία σε βάρος του για
φθορά ξένης ιδιοκτησίας, διατάραξη λειτουργίας υπηρεσίας,
απείθεια και άρνηση λήψης αποτυπωµάτων. Δικάστηκε στο
αυτόφωρο µε ποινή φυλάκισης είκοσι εννέα µηνών, καθώς και µε
χρηµατική ποινή. Στη συνέχεια οδηγήθηκε στο αστυνοµικό τµήµα
προκειµένου στη συνέχεια να µεταφερθεί σε σωφρονιστικό
κατάστηµα. Εκεί έγινε µικρής κλίµακας επεισόδιο µε άλλους
συγκρατούµενους και πήγε σε άλλο κελί. Το Σάββατο 29
Σεπτεµβρίου 2024 εντοπίστηκε από αστυνοµικούς χωρίς τις
αισθήσεις του, κλήθηκε το ΕΚΑΒ το οποίο διαπίστωσε τον θάνατό
του.

Άρα αυτά είναι τα περιστατικά. Όµως αυτά…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πού τα ξέρετε εσείς αυτά;
Τα υιοθετείτε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Κύριε Τζανακόπουλε, ακούστε µε λίγο, δεν τελειώσ-
αµε. Αυτό είναι το δελτίο Τύπου. Αυτά είναι τα περιστατικά που
προκύπτουν. Ακούστε λίγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Τζανακόπουλε,

τι τρόπος είναι αυτός; Σας διέκοψε κανείς όταν µιλούσατε; Δεν
σας διέκοψε κανείς όταν µιλούσατε. Θα πει ο Υπουργός αυτά που
νοµίζει. Σας παρακαλώ.

Κύριε Υπουργέ, αν θέλετε, ολοκληρώστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Σας άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή. Όλα αυτά,
λοιπόν, θα ελεγχθούν, σας λέω. Δεν έχετε την υποµονή να
ακούσετε. Όλα αυτά τελούν υπό πλήρη έλεγχο. Πώς θα γίνει
αυτό; Ενηµερώθηκε ο αρµόδιος εισαγγελέας, παρήγγειλε τη
διενέργεια προανακριτικής έρευνας. Αναµένουµε και το πόρισµα
του αρµόδιου ιατροδικαστή. Έχουν ληφθεί καταθέσεις και γίνεται
έρευνα και από τη Διεύθυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών.

Πρέπει να σας πω ότι δηµοσιεύµατα τα οποία υπάρχουν και
αναφέρουν ότι έγινε µε κάποιον άλλον τρόπο το περιστατικό δεν
ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, ούτε ισχύει ότι αστυνο-
µικός µίλησε σε κάποιο τρίτο πρόσωπο εκτός από τις αρµόδιες
αρχές.

Παράλληλα, το Τµήµα Ασφαλείας του Αγίου Παντελεήµονα
διενεργεί προανάκριση η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη. Γνωρίζετε,
καθώς είστε δικηγόρος, ότι η διαδικασία είναι µυστική. Αυτό
οφείλεται και για την έρευνα που πρέπει να είναι αποτελεσµατική
και σωστή, αλλά ταυτόχρονα διατάχθηκε η διενέργεια ένορκης
διοικητικής εξέτασης η οποία βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Και η ανακριτική και η προανακριτική διοικητική
διαδικασία είναι κι αυτή σε διαδικασία µυστικότητας. Άρα αυτή
τη στιγµή δεν µπορούν να εισέρθουν στον δηµόσιο διάλογο στοι-
χεία. Πρέπει επίσης να σας πω ότι ενηµερώθηκε η ανεξάρτητη
διοικητική αρχή Συνήγορος του Πολίτη µε εντολή του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη προκειµένου να επιληφθεί ως εθνικός
µηχανισµός διερεύνησης περιστατικών αυθαιρεσίας. Ο φάκελος
της υπόθεσης για έλεγχο θα οδηγηθεί στον Συνήγορο του Πολίτη
ως εθνικός µηχανισµός. Αυτό επιβάλλει ο νοµικός µας πολιτισ-
µός, επιβάλλει, δηλαδή, και τον σεβασµό στην αρχή της δίκαιης
δίκης -τέτοια δικαιώµατα έχουν και οι αστυνοµικοί που κατηγο-
ρούνται από οποιονδήποτε, κύριε Τζανακόπουλε,- και βέβαια την
ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας και της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, να
σεβόµαστε και τον Κανονισµό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Μιλήσατε για χίλια διακόσια περιστατικά. Από αυτά
τα περιστατικά, κύριε Τζανακόπουλε, τα τετρακόσια είκοσι οκτώ
περιστατικά -ο µηχανισµός δεν λειτουργεί τα τελευταία πέντε
έτη, λειτουργεί από το 2016- αφορούν περίοδο διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ.

Και ξέρετε κάτι άλλο, κύριε Τζανακόπουλε; Επειδή τέθηκε αυτό
το τελευταίο χρονικό διάστηµα, ότι οι Βουλευτές της Συµπολίτευ-
σης κάνουν επίκαιρες ερωτήσεις, ξέρετε ποιο είναι το θέµα; Ότι
Βουλευτές, κατά τη διάρκεια της περιόδου 2015-2018, κατέθεσαν
στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ σαράντα µέσα κοινοβουλευτικού
ελέγχου για την άσκηση αυθαίρετης αστυνοµικής βίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. Έχετε διπλασιάσει τον χρόνο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.

Και πρέπει να ξέρετε πως οι δύο ήταν επίκαιρες ερωτήσεις
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, της κ. Κατριβάνου -θα τα καταθέσω όλα
αυτά στα Πρακτικά- για αστυνοµική βία στη δική σας Κυβέρνηση.

Άρα κύριε Τζανακόπουλε, όταν µιλάτε για χίλια διακόσια
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περιστατικά, πρέπει να ξέρετε ότι αυτά αφορούν εσάς.
Κλείνοντας, να πω ότι εµείς λειτουργούµε πάντοτε µε σεβασµό

στα ανθρώπινα δικαιώµατα και στην προστασία της ανθρώπινης
ζωής. Ερευνούµε πλήρως την υπόθεση. Δεν υιοθετούµε τίποτα.
Σεβόµαστε τα δικαιώµατα όλων και γι’ αυτόν τον λόγο θα διε-
ρευνηθεί πλήρως και αυτή η υπόθεση και κάθε υπόθεση καταγ-
γελίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.

Ανδρέας Νικολακόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υφυπουργέ. Να σέβεστε και τον Κανονισµό, όµως. Και στις
δύο περιπτώσεις διπλασιάσατε τον χρόνο και εσείς και ο κύριος
συνάδελφος.

Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 14/7-10-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία»
κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Σχετικά µε τη µετεγκατάσταση του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου
Θεσσαλονίκης για παιδιά µε αυτισµό».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτε-
ρικών κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό το σηµαντικό κτηριακό πρόβληµα

που εδώ και χρόνια αντιµετωπίζει το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο
Θεσσαλονίκης για παιδιά µε αυτισµό, το οποίο συστεγαζόταν µε
το 2ο ΕΕΕΕΚ Πυλαίας - Χορτιάτη. Ξέρετε ότι αυτό το κτήριο
κρίθηκε ακατάλληλο. Υπήρξε µια χαρακτηριστική κυβερνητική
αδράνεια κι ένα «µπαλάκι» ευθυνών µεταξύ συναρµόδιων Υπουρ-
γείων που τελικά, µοιραία, οδήγησε στην αναστολή λειτουργίας.
Το 2ο ΕΕΕΕΚ, έφυγε από εκεί κι έγινε διαµοιρασµός των µαθητών.
Όµως, θέλω σήµερα να συζητήσουµε για τα παιδιά µε αυτισµό
του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου. Αυτά τα παιδιά, µαζί µε τους
εκπαιδευτικούς τους, λέγατε εξαρχής ότι θα πάνε προσωρινά στο
Εθνικό Ίδρυµα Κωφών στο Πανόραµα Θεσσαλονίκης. Δυστυχώς
ούτε αυτό έγινε. Ξαφνικά ενηµερωθήκαµε ότι διαµοιράστηκαν και
τα παιδιά αυτά σε σχολεία ήδη υπερπλήρη και υποστελεχωµένα,
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την καθηµερινότητα των µαθητών
και των οικογενειών τους. Πολλά από αυτά, δυστυχώς, δεν
πηγαίνουν στο σχολείο, δεν µπορούν να πάνε στο σχολείο. 

Δεν βρέθηκε προσωρινή λύση, λοιπόν. Υπάρχει, όµως, µόνιµη.
Και σ’ αυτή θέλω να µείνουµε µε πραγµατική αγωνία, την οποία
µας µεταφέρουν και οι γονείς και οι εκπαιδευτικοί, αλλά και
αγωνία όλων µας. Καταλαβαίνουµε ότι παιδιά µε αυτισµό µετακι-
νούνται και πλήττονται τόσο βάναυσα στην καθηµερινότητά τους
και αυτό το πράγµα δεν µπορεί να συνεχιστεί. 

Υπήρχε, λοιπόν, λύση. Βρέθηκε ένα σχολείο που παραχωρή-
θηκε από τον Δήµο Καλαµαριάς, το πρώην 23ο Δηµοτικό Σχολείο.
Περιµένουµε από εσάς µε τεράστια αγωνία να µας πείτε τι γίνεται
µε τις εργασίες εκεί -αν χρειάζονται- και κυρίως το ακριβές
χρονοδιάγραµµα, πότε τα παιδιά θα µπουν στο καινούργιο τους
σχολείο, κύριε Υπουργέ. Είναι βασανιστική η καθηµερινότητα για
τους γονείς και πραγµατικά πρέπει επιτέλους να βρεθεί µια
µόνιµη και οριστική λύση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Θρασκιά. 
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρία συνάδελφε, καταλαβαίνω και γνωρίζω την αγωνία
σας για την εκλογική σας περιφέρεια και διάβασα µε πάρα πολλή
προσοχή την επίκαιρη ερώτηση που καταθέσατε. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να είµαι πάρα πολύ συγκεκριµένος και
να απαντήσω σε τρεις βασικούς άξονες: Πρώτα απ’ όλα, θα
ήθελα να απαντήσω για τη χρηµατοδότηση, δεύτερον, για τις
διαδικασίες και, τρίτον, για το χρονοδιάγραµµα, αφού πρώτα σας
πω ότι η Κυβέρνησή µας -και αυτό νοµίζω ότι δεν µπορεί να το

αµφισβητήσει κανείς- έχει ιδιαίτερη µέριµνα για τα ειδικά σχολεία
ολόκληρης της χώρας. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών, τα τελευταία χρόνια, έχει µια
ιδιαίτερη ευαισθησία και έναν προγραµµατισµό για την αναβάθ-
µιση των ειδικών σχολείων σε κάθε γωνιά της χώρας. Και ιδιαί-
τερα για τον Νοµό Θεσσαλονίκης, θα σας αναφέρω συγκεκρι-
µένα πράγµατα. Όµως οι διαδικασίες µετεγκατάστασης του 2ου

Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου Θεσσαλονίκης για παιδιά µε αυτισµό
ξεκίνησαν τον Ιανουάριο του 2024, δηλαδή πριν από λίγους
µήνες. Ολοκληρώθηκαν µε την έγκριση από το Υπουργείο Παι-
δείας και Θρησκευµάτων του κτηριολογικού προγράµµατος, έτσι
προβλέπεται από τη διαδικασία, για τη συστέγασή του µε το 7ο

Γυµνάσιο Καλαµαριάς. 
Ο Δήµος Καλαµαριάς, τώρα, τον Αύγουστο του 2024 ζήτησε

από εµάς, από το Υπουργείο Εσωτερικών, χρηµατοδότηση
ποσού ύψους 512.000 ευρώ. Γιατί; Για τη µετεγκατάσταση του
ειδικού σχολείου σε κτηριακές εγκαταστάσεις του 7ου Γυµνασίου
Καλαµαριάς, του πρώην -για να µην µπερδεύουµε τους συµπο-
λίτες µας- 23ου Δηµοτικού Σχολείου Καλαµαριάς -όχι του 26ου που
γράφετε στην ερώτησή σας- και έτσι περιγράφεται και το σχετικό
τεχνικό δελτίο έργου του δήµου. 

Άµεσα -προσέξτε για τις ηµεροµηνίες τώρα µιλάµε- τον
επόµενο µήνα, δηλαδή τον Σεπτέµβριο, δηλαδή πριν από λίγες
εβδοµάδες, το Υπουργείο Εσωτερικών εξέδωσε σχετική ανακοί-
νωση πρόθεσης χρηµατοδότησης για την υποβολή πρότασης
από τον Δήµο Καλαµαριάς και την ένταξη του έργου µε τίτλο
«Μετεγκατάσταση Ειδικού Σχολείου σε κτιριακές εγκαταστάσεις
του πρώην 23ου Δηµοτικού Σχολείου Καλαµαριάς στο Τοµεακό
Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Υπουργείου Εσωτερικών του Εθνικού
Προγράµµατος Ανάπτυξης 2021-2025». Η δηµόσια δαπάνη
προϋπολογισµού του έργου ανέρχεται στο ποσό που ζήτησε
ακριβώς ο δήµος, δηλαδή στις 512.000 ευρώ. 

Επισηµαίνω. Το εν λόγω έργο δεν αφορά µόνο στη µετεγ-
κατάσταση του ειδικού σχολείου, αλλά και στην πραγµατοποίηση
των απαιτούµενων παρεµβάσεων, προκειµένου να διαµορφω-
θούν οι υφιστάµενοι χώροι, ώστε αυτοί να καταστούν κατάλληλοι
για τις ανάγκες των παιδιών. 

Σήµερα, που µιλάµε, ο Δήµος Καλαµαριάς έχει ήδη υποβάλει
το τεχνικό δελτίο πράξης. Βρισκόµαστε στην διαδικασία έγκρισής
του. Γι’ αυτόν τον λόγο οι υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών βρίσκονται σε διαρκή επικοινωνία και σε συνεργασία µε τον
Δήµο Καλαµαριάς, ώστε να καταλήξουν στην ταχύτερη και
ασφαλέστερη λύση για την ολοκλήρωση της µετεγκατάστασης
του ειδικού σχολείου και να διασφαλίσουµε την απρόσκοπτη
φοίτηση των µικρών µαθητών.

Με µία απάντηση. Οι διαδικασίες έχουν τρέξει πολύ γρήγορα,
σας είπα και ηµεροµηνίες. Οπότε, το συντοµότερο δυνατό θα
γίνει αυτή η µετεγκατάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για
τη δευτερολογία σας.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κύριε Υπουργέ, ακούω αυτά τα
πρακτικά που µας λέτε και έτσι είναι και εµείς είµαστε σε καθη-
µερινή επικοινωνία και µε τον Δήµο Καλαµαριάς, γιατί υπάρχει
τεράστια πρόνοια ως προς αυτό. 

Τώρα στο γενικό που είπατε για την πρόνοια της Κυβέρνησης
αντίστοιχα για τα ειδικά σχολεία, θα µου επιτρέψετε να πω, χωρίς
να αµφισβητήσω τις προθέσεις για το καλό της συζήτησής µας,
ότι στην πράξη, όµως, δεν φαίνεται καθόλου κάτι τέτοιο. Το
αντίθετο. Συρρικνώνονται, διαµοιράζονται καθηµερινά τα παιδιά,
ειδικά στα ειδικά σχολεία της Θεσσαλονίκης, αλλά και θα σας πω
και για όλη την Ελλάδα. Πρόσφατα κατέθεσα και ερώτηση για το
περιβόητο ΕΕΕΕΚ στην Αθήνα, που ο Δήµος Αθηναίων, ο µεγα-
λύτερος της χώρας δεν έχει ΕΕΕΕΚ. Είναι ένα σχολείο φάντασµα
στα χαρτιά και περιµένουµε και από εκεί απαντήσεις. Άρα, στην
πράξη δεν προκύπτει αυτό που λέτε.

Πάµε τώρα στο Ειδικό Σχολείο Αυτισµού στη Θεσσαλονίκη.
Ξέρετε τα άτοµα που ανήκουν στη ΔΑΦ, δηλαδή στις διαταραχές
αυτιστικού φάσµατος, και ειδικά τα παιδιά, έχουν τεράστιο άγχος
αλλαγής. Πλήττεται δηλαδή η ψυχική τους υγεία και η ψυχοκοι-
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νωνική τους ανάπτυξη, ειδικά όταν εκείνα βρίσκονται σε ένα
περιβάλλον µε άλλα παιδιά µε διαφορετικές αναπηρίες. Άρα
πηγαίνει πάρα πολύ πίσω το έργο που έχουν κάνει µέχρι τώρα οι
οικογένειες, οι εκπαιδευτικοί, οι φροντιστές τους σε ένα βαθµό
που κανένας από εµάς δεν µπορεί να το καταλάβει αν δεν είναι
γονέας ενός παιδιού στο φάσµα του αυτισµού. 

Άρα ωραία τα χρονοδιαγράµµατα, όταν υπάρχουν, και όλα
αυτά που έχουν γίνει και χαίροµαι πάρα πολύ, γιατί θα βρεθεί µία
µόνιµη λύση. Εκ παραδροµής αναφέρθηκε το 26ο, είναι το 23ο

σχολείο. Με συγχωρείτε για τον αριθµό, καλά κάνατε και το
επισηµάνατε για να συνεννοούµαστε ότι για το ίδιο κτήριο µιλάµε.

Ευτυχώς, ο δήµος βρέθηκε εκεί και εσείς που δηλώσατε την
πρόθεσή σας, αλλά είναι πάρα πολύ σηµαντικό όλοι να είµαστε
από πάνω. Σας λέω και πάλι η λύση αυτή πρέπει να είναι, η
µόνιµη. Πολύ ωραία που έχουν βρεθεί όλα αυτά. Και το πότε,
όµως, θα γίνει όλο αυτό είναι σηµαντικό, γιατί σας λέω ότι τα µισά
παιδιά δεν πηγαίνουν στο σχολείο και τα άλλα µισά που έχουν
διαµοιραστεί πλήττονται καθηµερινά, υποτροπιάζουν και
παλινδροµούν ως προς την ανάπτυξή τους, γιατί αυτό είναι ένα
πολύ συγκεκριµένο χαρακτηριστικό για τα άτοµα που είναι στη
διαταραχή αυτιστικού φάσµατος. 

Και ειδικά το άγχος αλλαγής, που το βίωσαν πολλαπλώς το
τελευταίο χρονικό διάστηµα, είναι ολέθριο για την εξέλιξή τους.
Τους πηγαίνει πάρα πολύ πίσω. Και αυτό ξέρετε για τα παιδιά
αυτά και τις οικογένειές τους είναι τεράστιο. Σκεφτείτε όλον
αυτόν τον αγώνα που γίνεται καθηµερινά, να έχει φτάσει το παιδί
σου σε ένα σηµείο και τώρα να παλινδροµεί και να µην φταίει
κανένας από αυτούς και ειδικά το ίδιο το παιδί. Γιατί είπαµε και η
συναναστροφή τους µε παιδιά µε άλλες αναπηρίες τους
καθηλώνει και τους πηγαίνει πίσω και τους καθυστερεί στην
ψυχοκοινωνική τους ανάπτυξη, αλλά και το άγχος αλλαγής το
βιώνουν µε έναν τρόπο που κανένας από εµάς δεν µπορεί να
καταλάβει. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Θρασκιά. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρία συνάδελφε, στην πρωτολογία µου σας απάντησα
πολύ συγκεκριµένα και για τις διαδικασίες και για τα ποσά και για
την χρηµατοδότηση, αλλά και για το χρονοδιάγραµµα. 

Επιτρέψτε µου να πω, όµως επειδή µας παρακολουθούν από
τη Θεσσαλονίκη και την ευρύτερη περιοχή της Μακεδονίας µας,
να πω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει στενή συνεργασία µε
την τοπική αυτοδιοίκηση σε ολόκληρη την Ελλάδα και για την
επίλυση κάθε είδους δυσλειτουργιών στην εκπαιδευτική
διαδικασία. Ξέρετε τα προβλήµατα στην εκπαιδευτική διαδικασία
είναι τέτοια που χρειάζεται ένα πλέγµα µέτρων αντιµετώπισής
τους. Το γνωρίζετε πολύ καλά και από την ιδιότητα σας την
προηγούµενη.

Όπως γνωρίζετε οι δήµοι για την εκπλήρωση της αποστολής
τους και για την άσκηση των αρµοδιοτήτων τους χρηµατοδο-
τούνται ετησίως µε τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους. Και
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι προχθές µε νοµοθετική διάταξη,
που φέραµε στη Βουλή και είναι σε συνέχεια συναντήσεως του
Πρωθυπουργού µε την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδας και τον
Πρόεδρο τον Λάζαρο Κυρίζογλου, Δήµαρχο Δήµου της Θεσ-
σαλονίκης πάνω από 220 εκατοµµύρια ευρώ µαζί µε τις δικα-
στικές αποφάσεις πρόσθετη χρηµατοδότηση θα δουν οι δήµοι
της χώρας. 

Στους δήµους δε του νοµού Θεσσαλονίκης -και οφείλω να το
πω και να ενηµερώσουµε- έχει προγραµµατιστεί να κατανεµηθεί
από τους ΚΑΠ έτους 2024 συνολικό ποσό ύψους 8 εκατοµµυρίων
ευρώ. Αυτό δεν περιλαµβάνει και τα πρόσθετα. Άρα είναι 8
εκατοµµύρια ευρώ για την κάλυψη δαπανών εκτέλεσης έργων
και επενδυτικών τους δραστηριοτήτων και ποσό ύψους 3 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για την επισκευή και συντήρηση σχολικών τους
κτηρίων. 

Αντίστοιχα ποσά είχαν αποδοθεί στους δήµους Θεσσαλονίκης
κατά τη διάρκεια του προηγούµενου έτους. Η περαιτέρω διαχεί-
ριση των πιστώσεων αυτών γίνεται κατόπιν σχετικών αποφάσεων

των οικείων δηµοτικών συµβουλίων υπό την εποπτεία του κρά-
τους και της συγκεκριµένης νοµοθεσίας που υπάρχει. Υπάρχει
το αυτοδιοίκητο. 

Επίσης, το Υπουργείο Εσωτερικών δηµιούργησε το ειδικό
πρόγραµµα ενίσχυσης δήµων µε την ονοµασία «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ»
από το οποίο τα τελευταία χρόνια οι δήµοι του Νοµού Θεσ-
σαλονίκης χρηµατοδοτήθηκαν µε συνολικό ποσό ύψους, περί-
που, 16,2 εκατοµµυρίων ευρώ για επισκευή, συντήρηση σχολικών
κτηρίων, αύλειων χώρων, εκπόνηση µελετών και µέσων πυροπρο-
στασίας στις σχολικές µονάδες και κατασκευή ραµπών και
χώρων υγιεινής για την πρόσβαση και την εξυπηρέτηση ατόµων
µε ειδικές ανάγκες σε όλες τις σχολικές µονάδες.

Με την απόφαση υπουργική του 2020 µεταφέρθηκε από το
πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ I» στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης»
το έργο του Δήµου Θεσσαλονίκης µε τίτλο «Ανέγερση τριθέσιου
νηπιαγωγείου στην οδό Λαχανά», προϋπολογισµού 904.000
ευρώ. Ενδεικτικά αναφέρω κάποια έργα. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει εκδώσει επίσης πρόσκληση για
αξιοποίηση κτηριακού αποθέµατος των δήµων. Ειδικότερα, η
οµάδα Γ’ αφορά την ωρίµανση, ανέγερση και επέκταση σχολικών
κτηρίων πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, ειδικών
σχολείων, καθώς επίσης και δηµοτικών εστιών µαθητών, σπου-
δαστών και άλλα. Στο πλαίσιο αυτής της πρόσκλησης ο Δήµος
Θεσσαλονίκης, για παράδειγµα, έχει υποβάλει πρόταση για την
ανέγερση λυκείου επί των οδών Γιαννούση και Ζαρτινίδη στα
Τροχιοδροµικά Θεσσαλονίκης, προϋπολογισµού 6,4 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. 

Έχουµε πρόταση για «ειδικού νηπιαγωγείο και ειδικό δηµοτικό
σχολείου επί των οδών Ευσταθίου Μητροπολίτη Θεσσαλονίκης
και Επιδαύρου στην Κάτω Τούµπα», προϋπολογισµού 615.000
ευρώ, καθώς και πρόσκληση για τη «Συντήρηση δηµοτικών
ανοιχτών αθλητικών χώρων, σχολικών µονάδων, προσβασιµότητα
ΑΜΕΑ», η οποία αφορά χρηµατοδότηση έργων για τη συντήρηση
και την επισκευή σχολικών κτηρίων και αύλειων χώρων, καθώς
και άλλες συναφείς δραστηριότητες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. Για ένα σχολείο σάς ρώτησε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Μισό λεπτό.

Αυτά ως στόχο έχουν τη βελτίωση των υποδοµών της προ-
σχολικής, πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και
την αναβάθµιση της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών
στον τοµέα της εκπαίδευσης. Και προγραµµατίζονται και πολλά
άλλα.

Επίσης, υπάρχει πρόσκληση για τη συντήρηση και επισκευή
αύλειων χώρων στον Δήµο Καλαµαριάς, µε προϋπολογισµό
800.000 ευρώ. 

Άρα λοιπόν, θέλω να σας πω ότι υπάρχει ένας συνολικός προ-
γραµµατισµός για τα σχολεία µας, πολύ περισσότερο για τα
ειδικά µας σχολεία, που υπάρχει µια συνεργασία και του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών µε το συναρµόδιο Υπουργείο Παιδείας και το
Υπουργείο Οικονοµικών.

Εποµένως, η Κυβέρνηση είναι εδώ για να λύσει προβλήµατα
µικρά και µεγάλα, που αφορούν την καθηµερινότητα και των
παιδιών µας αυτών, αλλά και των γονέων. 

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Αρκεί να γίνουν αυτά, κύριε
Υπουργέ, να µην µείνουν στα χαρτιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Θα συνεχίσουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 34/7-10-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, της Βουλευτού Λέσβου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Μαρίας Κοµνηνάκα, προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα:
«Για το έργο αφαλάτωσης της Δηµοτικής Επιχείρησης Ύδρευσης
Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) Πάρου». 

Θα απαντήσει και πάλι ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Σπανά-
κης. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, η σηµερινή ερώτηση είναι ένα από τα
χαρακτηριστικά παραδείγµατα για τη µεγάλη αντίφαση και τον
ανορθολογισµό που προκαλεί η λογική της πολιτικής σας που
αντιµετωπίζει τα κοινωνικά αγαθά ως εµπορεύµατα και πηγή
κέρδους για τους επιχειρηµατικούς οµίλους και εν προκειµένω
µιλώντας για το νερό, εµποδίζει το δικαίωµα του λαού σε φθηνό
και ποιοτικό νερό µε σεβασµό βεβαίως του περιβάλλοντος. Έτσι
στην Πάρο, ενώ αξιοποιείται µόνο το 2% έως 4% το πολύ του
βρόχινου νερού που πέφτει στο νησί, υπάρχει σοβαρό θέµα µε
την επάρκεια του νερού σε ποσότητα όσο και σε ποιότητα
βεβαίως, πρόβληµα που οξύνεται το καλοκαίρι µε την άφιξη
δεκάδων χιλιάδων επισκεπτών, ιδιαίτερα µετά το 2021 όπου οι
πισίνες έχουν φτάσει τις δύο χιλιάδες πεντακόσιες και βεβαίως
συνεχώς αυξάνεται η κατανάλωση από τις ξενοδοχειακές µονά-
δες.

Επιλέχθηκε λοιπόν από την Κυβέρνηση, όπως γίνεται συνήθως,
η ακριβή σε κατασκευή λύση της αφαλάτωσης του νερού, που
γίνεται ακόµα ακριβότερη λόγω της αναγκαστικής κατασκευής
φωτοβολταϊκού πάρκου 500 KW στο πλαίσιο και της γνωστής
πολιτικής πράσινης µετάβασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παρ’
ότι η µέχρι σήµερα εµπειρία δείχνει ότι αυτές οι επιλογές δεν
είναι οικονοµικά βιώσιµες, µε αποτέλεσµα συνεχώς ο λαός να
φτάνει να πληρώνει το νερό χρυσάφι. 

Παρ’ ότι γίνεται, λοιπόν, αυτή η επιλογή από την Κυβέρνηση,
υπάρχουν οι εξής αντιφάσεις: Ο αρχικός προϋπολογισµός του
έργου της αφαλάτωσης -µιλάω για το έργο στη θέση Ακρωτήρι
της Παροικιάς Πάρου- από 5.000.000 ευρώ µειώθηκε σε
4.300.000 ευρώ, ενώ η ΔΕΥΑ ξεκίνησε τις διαδικασίες δηµοπρά-
τησης του έργου την άνοιξη του 2023 η απόφαση ένταξης
χρηµατοδοτούσε το έργο µε 2.500.000 ευρώ και τελικά εγκρίθη-
καν 2.000.000 ευρώ για ένα έργο που κοστολογήθηκε στα
4.300.000 ευρώ. Έτσι είναι δεδοµένο ότι η κατασκευή του έργου
που ουσιαστικά αποσκοπεί και στην κάλυψη άλλων αναγκών, του
τουριστικού κεφαλαίου και όχι της ανάγκης για φθηνό νερό, αν
τελικά υλοποιηθεί µπορεί να γίνει µόνο µε ίδιους πόρους, δηλαδή
να φτάσει και πάλι ο λαός να βάζει βαθιά το χέρι στην τσέπη.

Οι ευθύνες της Κυβέρνησης είναι τεράστιες, αφού µε µια
διαφορετική πολιτική ολοκληρωµένης διαχείρισης υδάτων, µε
κατασκευή µικρότερων φραγµάτων, δεξαµενών, λιµνοδεξαµενών
κ.λπ. θα µπορούσε να αξιοποιηθεί το βρόχινο νερό σε ποσοστό
που θα µπορούσε να φτάσει µέχρι και το 20% και να µη χρεια-
στούν κοστοβόρες για τον λαό αλλά κερδοφόρες βεβαίως για
τους επιχειρηµατικούς οµίλους λύσεις. Εσείς, αντίθετα, κάνετε
αυτήν την επιλογή και αφήνετε ταυτόχρονα και χωρίς χρηµα-
τοδότηση στην πραγµατικότητα το έργο.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, ποια µέτρα προτίθεται να πάρει η
Κυβέρνηση για να εξασφαλιστεί η ολοκληρωµένη διαχείριση των
υδάτων, χωρίς να φτάσει να πληρώνει για άλλη µια φορά ο λαός
πανάκριβα ένα τέτοιο αναγκαίο κοινωνικό αγαθό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Κοµνηνάκα. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Οι πισίνες
είναι το πρόβληµα πάντως!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κυρία συνάδελφε, θίγετε ένα θέµα το οποίο είναι κρίσιµο,
είναι σοβαρό και θα απασχολήσει όλα τα κράτη τα επόµενα
χρόνια. 

Ξεκινώ λέγοντάς σας ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
δεν θα σταµατήσει να κάνει συγκεκριµένες ενέργειες, σε
συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοίκηση και τον Α’ και τον Β’
βαθµό, για την αντιµετώπιση αυτού του προβλήµατος. 

Ταυτόχρονα, το Υπουργείο Εσωτερικών µε τα άλλα Υπουργεία,
το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, είµαστε εδώ για να µπορέσουµε
να βρούµε λύσεις πρακτικές για όλες τις περιοχές και για κάθε
γωνιά της χώρας µας. Και γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το
Υπουργείο Εσωτερικών εξέδωσε και συγκεκριµένη πρόσκληση
µε τρεις άξονες, πριν από λίγες εβδοµάδες, για την αντιµετώπιση
αυτού του προβλήµατος σε ολόκληρη τη χώρα, για να µπορέ-
σουν να πάνε σε νέες γεωτρήσεις, να µπορέσουν να πάνε οι
δήµοι σε αναβάθµιση των υφιστάµενων γεωτρήσεων, αλλά και

σε µισθώσεις αφαλάτωσης. Αυτό βέβαια δεν είναι µια µόνιµη
λύση. Όµως θέλω να σας απαντήσω πολύ συγκεκριµένα και να
σας πω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών και συγκεκριµένα στο
πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» είχε τετρακόσια πενήντα εννέα
έργα συνολικού προϋπολογισµού 1,09 δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Επίσης, υπήρχε πρόσκληση για την υποβολή προτάσεων στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος: πυλώνας ανάκαµψης, πράσινη
µετάβαση, άξονας προτεραιότητας «Αειφόρος χρήση των πόρων,
ανθεκτικότητα στην κλιµατική αλλαγή, διατήρηση της βιοποικιλό-
τητας», ο οποίος χρηµατοδοτείται από το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας. Εντάχθηκε το έργο µε τίτλο «Έργα εξοικονό-
µησης πόσιµου νερού: Υποδοµές παροχής νερού, τηλεµετρία –
τηλεχειρισµός για τον εντοπισµό διαρροών σε δίκτυα ύδρευσης,
προµήθεια ψηφιακών µετρητών νερού, µονάδες αφαλάτωσης».
Ο συνολικός προϋπολογισµός του έργου ανέρχεται σε 95
εκατοµµύρια ευρώ και η λήξη του έργου είναι 31-12-2025.

Η ΔΕΥΑ Πάρου υπάχθηκε στους ωφελούµενους φορείς του
ανωτέρω προγράµµατος, µε σκοπό την κατασκευή µονάδας
αφαλάτωσης στην περιοχή Κρωτήρι της Πάρου. 

Πιο αναλυτικά, το έργο αυτό χρηµατοδοτείται από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και από ίδιους πόρους της
ΔΕΥΑΠ. Έχει ως αντικείµενο την κατασκευή ενός νέου υπερσύγ-
χρονου εργοστασίου παραγωγής πόσιµου νερού µε τη µέθοδο
της αντίστροφης ώσµωσης, αρχικής δυναµικότητας 2.000
κυβικών εκατοστών τη µέρα, µε δυνατότητα επέκτασης στα 5.000
κυβικά ηµερησίως στο µέλλον. Άρα λοιπόν η πρόβλεψή µας δεν
αφορά µόνο τις σηµερινές ανάγκες, αλλά και τις µελλοντικές
ανάγκες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου µισό λεπτό. 
Το έργο αυτό για την Πάρο περιλαµβάνει τα έργα υδροληψίας

µέσω γεωτρήσεων κοντά στη θάλασσα, σε αδειοδοτηµένο σηµείο
στην περιοχή του Αγίου Φωκά, µαζί µε τον αγωγό µεταφοράς του
θαλασσινού νερού στο γήπεδο της µονάδας αφαλάτωσης.
Δεύτερον, τη µονάδα αφαλάτωσης του θαλασσινού νερού µε το
σύστηµα της αντίστροφης ώσµωσης και τις κτηριακές εγκατα-
στάσεις. Τρίτον, το αντλιοστάσιο πόσιµου νερού µε τον αγωγό
µεταφοράς προς υφιστάµενη δεξαµενή ύδρευσης σε απόσταση
περίπου τριών χιλιοµέτρων. Τη δοκιµαστική λειτουργία του έργου
από τον ανάδοχο για έξι µήνες µετά την ολοκλήρωση των
κατασκευαστικών εργασιών. 

Η ανάγκη κατασκευής της µονάδας αυτής προκύπτει αναφο-
ρικά µε τη ζήτηση του νερού στην Πάρο, όπως είπα προηγουµέ-
νως, όπου την τελευταία πενταετία παρατηρείται µία ραγδαία
αύξηση λόγω της αύξησης του τουρισµού και λόγω της
πετυχηµένης πολιτικής στο θέµα του τουρισµού, που εφαρµόζει
αυτή η Κυβέρνηση. Μέχρι το 2016 - 2017 η κατανάλωση νερού -
και αξίζει να το πω αυτό, κύριε Πρόεδρε- ήταν σταθερή. Την
τελευταία πενταετία έφτασε περίπου τα 2.400 κυβικά, παρου-
σιάζοντας µια µεγάλη αύξηση της τάξεως -πόσο λέτε;- του 59%.
Και φέτος αναµένεται να ξεπεράσουν τα 2.700.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κυρία Κοµνη-

νάκα, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, ήρθατε να µου

ξαναπεριγράψετε ποιο είναι το έργο. Το έργο το ξέρω και σας
είπα ποιο ήταν και το γεγονός επίσης -είναι γνωστό- ότι από την
κοστολόγηση ενός έργου στα 4,3 εκατοµµύρια, εγκρίθηκαν
τελικά τα 2 εκατοµµύρια. Ποιος θα πληρώσει τα 2,3; Είναι η
µαγική λέξη, «ίδιοι πόροι». Δεν είναι ακριβώς ίδιοι, είναι οι πόροι
των δηµοτών της Πάρου. Γι’ αυτό και µόλις πριν λίγες µέρες η
ΔΕΥΑ ήδη αποφάσισε αύξηση των τιµολογίων του νερού το
λιγότερο 10% -σε ορισµένες περιπτώσεις µπορεί να φτάσει και
σε διπλασιασµό- για να καλύψει την ψαλίδα και από αυτό το έργο
και από άλλα τρία έργα αφαλάτωσης που επιλέχθηκε για να
µπορέσουν να καλύψουν τις ανάγκες υδροδότησης του νησιού,
που έχουν χρόνο εκτέλεσης την επόµενη διετία. Δηλαδή ήδη
υπάρχει ένας προϋπολογισµός 5 εκατοµµυρίων που πρέπει να
καλύψει η ΔΕΥΑ. Και πώς θα το καλύψει; Βάζοντας τον λαό να
πληρώνει βεβαίως χρυσάφι για αυτό το αναγκαίο αγαθό, την
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στιγµή βεβαίως που αναγνωρίζεται στην πραγµατικότητα ότι οι
µεγάλες ανάγκες κυρίως αφορούν το τουριστικό κεφάλαιο. 

Γιατί όµως γίνονται όλα αυτά; Εγώ θα ξεπεράσω το κοµµάτι
του κόστους του έργου -που είναι βεβαίως ασύµφορο για τις
ανάγκες υδροδότησης- γιατί πραγµατικά συνεχίζετε να έχετε µια
πολιτική επιλογή που οδηγεί στον εξής ανορθολογισµό. Όταν µε
βάση τα επίσηµα µετεωρολογικά στοιχεία στην Πάρο πέφτουν
κάθε χρόνο πενήντα εκατοµµύρια κυβικά νερό από τη βροχή, η
µέγιστη κατανάλωση µε βάση και αυτά που περιγράψατε και µε
την αυξηµένη ζήτηση, µπορεί να φτάσει όπως είπατε -εγώ να το
δεχτώ- µέχρι τα 2800. Θα µπορούσε, αν γινόταν µια ολοκλη-
ρωµένη διαχείριση των υδάτινων πόρων µε δεξαµενές, λιµνοδε-
ξαµενές, µικρότερα φράγµατα που θα µπορούσαν να αξιοποιη-
θούν και για την ύδρευση και για την άρδευση προκειµένου να
αυξάνονται και τα αποθέµατα του υπόγειου υδροφόρου
ορίζοντα, να αξιοποιούνται µέχρι και 20% έως 30% εκατοστά από
το βρόχινο νερό που πέφτει. Δηλαδή από τα πενήντα
εκατοµµύρια κυβικά νερού που πέφτει κάθε χρόνο, φτάνει να
αξιοποιείται το πολύ 2% έως 4%. Αυτή είναι η αντίφαση. 

Και γιατί δεν κάνετε αυτή την επιλογή; Γιατί το Ταµείο
Ανάκαµψης και η Ευρωπαϊκή Ένωση, την οποία προσκυνάτε,
βεβαίως, έχει τους περιβόητους κόπτες της λογικής κόστους-
οφέλους. Δηλαδή ένα έργο που δεν αποφέρει κέρδος, θεωρείται
µη επιλέξιµο. Άρα γι’ αυτό κόβονται αναγκαία έργα, όπως
µικρότερα φράγµατα, ανά βαθµίδες δεξαµενές και επιλέγετε
αυτά τα έργα που βεβαίως είναι χρυσωρυχείο για επιχειρη-
µατικούς οµίλους που θα κάνουν αυτές τις επιλογές, για να
γίνουν και τα φωτοβολταϊκά πάρκα κ.λπ.. Γιατί τώρα αυτή είναι η
πρεµούρα σας, οι όµιλοι που θα κάνουν τις πράσινες µπίζνες.
Αυτά είναι έργα που τελικά η ζωή έχει αποδείξει ότι στην πορεία
αποδεικνύονται µη βιώσιµα, µε αποτέλεσµα συνεχώς να
ανεβαίνουν τα τιµολόγια του νερού και να φτάνει τελικά ο λαός
να πληρώνει το νερό για ουίσκι! Με συγχωρείτε και για την
έκφραση. 

Εποµένως, εµείς γνωρίζουµε ότι δεν έχετε σκοπό -αντιβαίνει
στην πολιτική σας- να κάνετε µια ολοκληρωµένη διαχείριση των
υδάτων, που πραγµατικά θα µπορούσε να είναι σωτήρια όχι µόνο
για την Πάρο αλλά και για τα υπόλοιπα νησιά των Κυκλάδων και
όχι µόνο, για να αξιοποιούνται πλήρως τα νερά της βροχής, τα
νερά που υπάρχουν σε άλλες περιοχές από ποτάµια κ.λπ.. Όµως
εσείς αντ’ αυτού επιλέγετε να ενισχύετε τους επιχειρηµατικούς
οµίλους. 

Ακόµα και έτσι για αυτά τα έργα που εσείς έχετε ιεραρχήσει,
θα χρηµατοδοτηθούν τελικά από τον προϋπολογισµό του
κράτους ή ο προϋπολογισµός θα χρηµατοδοτεί µόνο τους
εξοπλισµούς του ΝΑΤΟ και τις αποστολές πολλά χιλιόµετρα
µακριά από τα σύνορα της χώρας, για να στέλνει τα στρατεύµατα
και τις φρεγάτες στο στόµα του λύκου; Γιατί όταν σας περισ-
σεύουν να δίνετε µισό εκατοµµύριο τη µέρα για να πηγαίνει η
φρεγάτα «Ύδρα» στην Ερυθρά Θάλασσα και πολλά δισεκατοµ-
µύρια το χρόνο για τους νατοϊκούς εξοπλισµούς, δεν φτάνει να
χρηµατοδοτήσετε ένα αναγκαίο έργο που έχει κοστολογηθεί στα
4.300.000 για να καλυφθούν οι ανάγκες υδροδότησης σε ένα
νησί, που κατά τα άλλα υποτίθεται ότι καµαρώνετε για τα
αποτελέσµατά του στον τουρισµό. 

Αυτές είναι οι αντιφάσεις της πολιτικής ζωής και βεβαίως γι’
αυτό οδηγείται ο λαός τελικά να πληρώνει πολύ ακριβά ακόµα
και για την ανάγκη στο φθηνό και ποιοτικό νερό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
την κυρία Κοµηνάκα.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρία συνάδελφε, δεν θα ακολουθήσω τη δική σας λογική
και το δικό σας αφήγηµα. Ναι, µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας έχουµε σοβαρές ιδεολογικές διαφορές και εµείς είµαστε
περήφανοι για την πολιτική που εφαρµόζουµε. Και ήρθατε
σήµερα στο Κοινοβούλιο να κατακρίνετε ότι υλοποιούµε ένα
έργο. Τι να το κάνουµε; Εµείς θα προχωρήσουµε τα έργα για να
λύσουµε τα σύγχρονα και τα µελλοντικά προβλήµατα των
πολιτών. 

Πάνω, λοιπόν, σε ένα έργο έρχεστε εσείς να κινδυνολογήσετε.

Και δεν το κάνετε µόνο τώρα σε αυτή την Αίθουσα. Το κάνατε και
προχθές κατά την ψήφιση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Εσωτερικών. Σας απαντώ, λοιπόν, χωρίς να είµαι αρµόδιος
Υπουργός, αλλά είµαι Υφυπουργός αυτής της Κυβερνήσεως.
Κανένα ενδεχόµενο δεν υπάρχει περί ιδιωτικοποίησης του νερού. 

Δεύτερον, µε κοινή υπουργική απόφαση που έχω συνυπο-
γράψει και εγώ προσωπικά µαζί µε τους άλλους Υπουργούς,
υπάρχει συγκεκριµένη πολιτική για το νερό και για τις τιµές ότι
υπάρχουν όρια και υπάρχουν ταβάνια στην αυξητική τάση ώστε
να µην ξεπερνούν ούτε τον πληθωρισµό. Αυτή µας η πολιτική
είναι για να µην υπάρχουν αυξήσεις στο νερό, να µην υπάρχουν
αδικίες και µάλιστα στις χαµηλές καταναλώσεις να είναι άλλες οι
χρεώσεις. Άρα λοιπόν, κυρία συνάδελφε, µη λέτε ό,τι θέλετε σε
αυτή την Αίθουσα.

Αντιλαµβάνεστε όµως ότι το έργο στην Πάρο είναι σηµαντικό
και πρέπει να υλοποιηθεί και υλοποιείται. Και να σας πω ότι ο
αρχικός εκτιµώµενος προϋπολογισµός ήταν 5 εκατοµµύρια ευρώ
και περιείχε και την κατασκευή ενός φωτοβολταϊκού πάρκου, το
οποίο ήταν απαραίτητο ώστε να καλύπτει το 40% των ενεργεια-
κών αναγκών της νέας µονάδας αφαλάτωσης από ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, εξασφαλίζοντας έτσι οικονοµική λειτουργία και
χαµηλό κόστος παραγωγής. 

Στον εν λόγω προϋπολογισµό, που αναφέρετε και ανέφερα,
είναι και η αγορά του οικοπέδου κόστους 200.000 ευρώ για την
εγκατάσταση. Το έργο εντάχθηκε στο πρόγραµµα του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µε προϋπολογισµό ύψους 2,5
εκατοµµυρίων ευρώ και το ξέρετε αυτό. Δεδοµένης της σπου-
δαιότητας του έργου η διοίκηση της ΔΕΥΑΠ, δηλαδή της
Δηµοτικής Επιχείρησης Ύδρευσης Αποχέτευσης Πάρου, αποφά-
σισε να χρηµατοδοτήσει το υπόλοιπο ποσό πραγµατοποίησης
του έργου από δικούς της πόρους. Η ΔΕΥΑΠ, που είναι µια πολύ
σηµαντική δηµοτική επιχείρηση, τηρώντας τις προθεσµίες και τις
διαδικασίες, δηµοπράτησε το έργο στο τέλος του 2023,
διασφαλίζοντας έτσι την επίτευξη των τιθέµενων από το πρό-
γραµµα οροσήµων και στις αρχές του έτους, δηλαδή του 2024,
ο ανάδοχος ξεκίνησε το έργο στο Ακρωτήρι.

Στη συνέχεια τον Μάιο του 2024 -γιατί µας ακούνε, κυρία
συνάδελφε και πρέπει να τα πούµε- η απόφαση έγκρισης
ωφελουµένων φορέων στους οποίους περιλαµβάνεται και η
ΔΕΥΑΠ, τροποποιήθηκε και το ποσό της χρηµατοδότησης από
το Ταµείο Ανάκαµψης ανήλθε στο ποσό των δύο εκατοµµυρίων
ευρώ. Σας ανέφερα προηγουµένως ότι τα επόµενα χρόνια το
πόσιµο νερό να είναι επαρκές για όλους τους πολίτες της Πάρου.
Αυτό µας νοιάζει, να υπάρχει νερό και να µην υπάρχει πρόβληµα
λειψυδρίας στην Πάρο. 

Μάλιστα λόγω της συµβολής στην κάλυψη αναγκών επάρκειας
η νέα µονάδα αφαλάτωσης αναµένεται να δώσει και µόνιµη λύση.
Το είπα και προηγουµένως αυτό. 

Τις επόµενες µέρες σας ενηµερώνω ότι θα εξοφληθεί το τρίτο
οφειλόµενο τιµολόγιο, ώστε µέχρι το τέλος του έτους να έχουν
ολοκληρωθεί και πιστοποιηθεί εργασίες συνολικής αξίας περίπου
2,5 εκατοµµυρίων ευρώ εκ των οποίων τα 2 εκατοµµύρια θα
έχουν καλυφθεί από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
και τα υπόλοιπα 500.000 από ίδιους πόρους της ΔΕΥΑΠ. 

Θέλω να σας πω ότι η ΔΕΥΑΠ εκτός από το έργο της αφα-
λάτωσης στη θέση Ακρωτήρι διαχειρίζεται και υλοποιεί και άλλα
έργα συνολικής αξίας περίπου 40 εκατοµµυρίων ευρώ, όπως την
κατασκευή δικτύου αποχέτευσης Λευκών - Κώστου, την αναβάθ-
µιση των εγκαταστάσεων επεξεργασίας λυµάτων Νάουσας προϋ-
πολογισµού 4,1 εκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης
παρακαλώ, η αναβάθµιση συστήµατος τηλεµετρίας προϋπολο-
γισµού 2,9 εκατοµµυρίων ευρώ από το Πρόγραµµα «Υποδοµές
Μεταφορών, Περιβάλλον και Αειφόρος Ανάπτυξη», δηλαδή
ΥΜΕΠΕΡΑΑ, την αντικατάσταση του δικτύου αµιάντου Αγκαιριάς
προϋπολογισµού 1,9 εκατοµµυρίου ευρώ από το Πρόγραµµα
«Υποδοµές Μεταφορών, Περιβάλλον και Αειφόρος Ανάπτυξη», η
σύνδεση του δικτύου ύδρευσης Αγίας Υπακοής µε δίκτυο
αφαλάτωσης προϋπολογισµού 1,3 εκατοµµυρίου ευρώ από το
πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», η αντικατάσταση εσωτερικού δικτύ-
ου Αρχιλόχου προϋπολογισµού 2 εκατοµµυρίων ευρώ από το
ΕΣΠΑ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ, µην
πούµε όλα τα έργα της Ελλάδας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Μισό λεπτό, η επέκταση δυναµικότητας αφαλάτωσης
Παρασπόρου προϋπολογισµού 2,9 εκατοµµυρίων ευρώ από το
πρόγραµµα ΕΣΠΑ. 

Σας γνωρίζω ότι η ΔΕΥΑ Πάρου παρέχει κλιµακωτό τιµολόγιο
και εκδίδει λογαριασµούς ανά τέσσερις µήνες. Η τιµή ξεκινάει
πολύ χαµηλά για µικρές καταναλώσεις, δηλαδή για τους
οικιακούς καταναλωτές, συγκεκριµένα 0,60 ευρώ ανά κυβικό για
τα πρώτα τριάντα κυβικά. Αλλά µε την αύξηση της κατανάλωσης
αυξάνεται και η χρέωση. Έτσι κάποιος που θα καταναλώσει 150
έως 400 κυβικά θα πληρώσει 4,9 ευρώ, ενώ για περισσότερα από
400 θα χρεωθεί 8,5 ευρώ ανά κυβικό. Διαφωνείτε µε αυτά, κυρία
συνάδελφε; 

Από όλα αυτά που σας ανέφερα αντιλαµβάνεστε ότι το
Υπουργείο Εσωτερικών αξιοποιεί και θα συνεχίσει να αξιοποιεί
όλα τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία, ώστε η Τοπική
Αυτοδιοίκηση να καταφέρει να δροµολογήσει σηµαντικά αναπτυ-
ξιακά έργα, ώστε να επωφεληθεί και να βελτιώσει την ποιότητα
ζωής κάθε πολίτη της χώρας. Αυτά είναι τα έργα που κάνει η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη, αυτά είναι τα έργα που κάνει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Η τηλεµετρία πάντως πού κολλάει εγώ δεν κατάλαβα. 
Θα συνεχίσουµε µε την τρίτη µε αριθµό 20/7-10-2024 επίκαιρη

ερώτηση του πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Για τις συγχωνεύσεις τµηµάτων
στα δηµοτικά σχολεία Σητείας και την έλλειψη εκπαιδευτικού και
υποστηρικτικού επιστηµονικού προσωπικού». Θα απαντήσει η
Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζέττα
Μακρή. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά, για την πρωτολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδ-
ρε.

Κυρία Υφυπουργέ, η κοινωνία της Σητείας είναι ανάστατη µετά
την απόφαση της Διεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης
Λασιθίου για συγχωνεύσεις τµηµάτων δηµοτικών σχολείων βάσει
της εγκυκλίου του Υπουργείου Παιδείας, σύµφωνα µε τις οποίες
διευθύντριες και διευθυντές των σχολικών µονάδων καλούνται
να συγκροτήσουν στο my school τα τµήµατα µε βάση τα
τρέχοντα αριθµητικά δεδοµένα του µαθητικού δυναµικού χωρίς
καµία αναφορά στη σύνθεση των τµηµάτων, τις πιθανές ειδικές
παιδαγωγικές ανάγκες των µαθητών, άλλες κοινωνικές παραµέτ-
ρους, χτυπώντας µε αυτόν τον τρόπο παραπέρα τα µορφωτικά
δικαιώµατα των παιδιών αλλά και τα εργασιακά δικαιώµατα των
εκπαιδευτικών. 

Οι εκπαιδευτικοί στη Σητεία, στο Λασίθι γενικότερα, γονείς και
µαθητές µετά από δώδεκα µέρες αποχής από τα µαθήµατα, µε
τη στήριξη όλων των φορέων και των σωµατείων της Σητείας,
σύσσωµης της τοπικής κοινωνίας και την αλληλεγγύη σχολείων
της Ιεράπετρας, είναι αποφασισµένοι να συνεχίσουν τον αγώνα
τους ενάντια στη διάλυση των σχολείων της Σητείας µε τις
συγχωνεύσεις τµηµάτων και την έλλειψη εκπαιδευτικού και
υποστηρικτικού επιστηµονικού δυναµικού. 

Πιο συγκεκριµένα αρχικά έγιναν οι εξής συγχωνεύσεις
τµηµάτων στη Σητεία: Η Δ’ τάξη του 1ου Δηµοτικού, η Α’ τάξη του
2ου Δηµοτικού, η Β’, η Γ’ και η Δ’ τάξη του 3ου Δηµοτικού και η Δ’
τάξη του 4ου Δηµοτικού. Έπειτα βέβαια από κινητοποιήσεις του
συλλόγου εκπαιδευτικών και των συλλόγων γονέων καθώς και
την αποχή από τα µαθήµατα των µαθητών της Δ’ τάξης του 4ου

Δηµοτικού Σχολείου ανακλήθηκε µόνο η συγχώνευση της παρα-
πάνω τάξης, µολονότι και στα υπόλοιπα τµήµατα των άλλων
σχολείων ισχύουν οι ίδιες προϋποθέσεις. Εύλογα βέβαια
δηµιουργούνται τα ερωτηµατικά. 

Επιπλέον, από τους τρεις σχολικούς νοσηλευτές που υπήρχε
ανάγκη στον Νοµό Λασιθίου προσλήφθηκαν µόνο τέσσερις µε

αποτέλεσµα τα σχολεία της Σητείας να στερηθούν και αυτό το
απαραίτητο προσωπικό στο πλαίσιο της πολιτικής που εφαρ-
µόζετε, που αντιµετωπίζει τους µαθητές µόνο ως αριθµούς µε τη
λογική του κόστους-οφέλους. Βέβαια, όπως τονίζουν σε κοινό
τους ψήφισµα ο Σύλλογος Εκπαιδευτικών «Ο ΜΥΣΩΝ», σύλλογοι
γονέων από σχολεία του Δήµου Σητείας και άλλοι φορείς, λένε
ότι γίνεται αντιληπτό τι θα επακολουθήσει τη νέα σχολική χρονιά
όταν εκπαιδευτικοί θα πρέπει να διδάξουν σε τµήµατα είκοσι
πέντε µαθητών µε τέσσερις και πέντε µαθητές µε ειδικές µαθη-
σιακές ανάγκες και χωρίς παράλληλη στήριξη ή µε παράλληλη
στήριξη που µοιράζεται σε τρεις και τέσσερις µαθητές. Μαθητές
που µέχρι χθες πήγαιναν σε ένα σχολείο µε τους συµµαθητές
τους θα τους αναγκάσετε να αλλάξουν εκπαιδευτικό περιβάλλον
για λόγους αδιανόητους παιδαγωγικά. Μόνο µε οικονοµικούς
όρους µπορεί να εξηγηθεί αυτή η πολιτική επιδίωξη και φυσικά η
µείωση της ποιότητας της εκπαίδευσης. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση, προκειµένου να ανακληθούν οι συγχωνεύ-
σεις-συµπτύξεις τµηµάτων στα δηµοτικά σχολεία της Σητείας, να
καλυφθούν όλα τα πραγµατικά κενά χωρίς περικοπές και να
µειωθεί ο αριθµός των µαθητών ανά τµήµα µε κατεύθυνση
δεκαπέντε το ανώτερο ανά τµήµα σε νηπιαγωγεία και Α’ και Β’
δηµοτικού και είκοσι το ανώτερο σε όλες τις υπόλοιπες τάξεις µε
αντίστοιχες προσλήψεις όλων των αναγκαίων εκπαιδευτικών. Και
τέλος, τι θα κάνετε, προκειµένου να καλυφθούν όλα τα κενά σε
παράλληλη στήριξη και σχολικούς νοσηλευτές;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Εκ των προτέρων θα
ήθελα την ανοχή σας γιατί ενδεχοµένως θα χρειαστώ περισσό-
τερο από τρία λεπτά για να απαντήσω στις συγκεκριµένες
ερωτήσεις του συναδέλφου. 

Εκείνο που έχω να σας πω, κύριε συνάδελφε, είναι ότι η
Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Λασιθίου, όπως γίνεται
και σε όλη την Ελλάδα, εφήρµοσε τις εγκυκλίους του Γενικού
Γραµµατέα Πρωτοβάθµιας Δευτεροβάθµιας και Ειδικής Αγωγής.
Αυτό γίνεται κάθε χρόνο. Το έχω πει πολλές φορές σε αυτή την
Αίθουσα, είναι άσκηση που ο αρµόδιος Γενικός Γραµµατέας µε
τους συναδέλφους του Διευθυντές Πρωτοβάθµιας και Δευτερο-
βάθµιας και τους Περιφερειακούς Διευθυντές την κάνει ώστε να
εφαρµόζεται ο νόµος. Ο οποίος νόµος επιτρέπει ως µέγιστο
αριθµό ή επιβάλει ή περιορίζει τον µέγιστο αριθµό -όπως θέλετε
το λέµε- σε είκοσι πέντε µαθητές ανά τµήµα στα νηπιαγωγεία και
στα δηµοτικά. Αυτό δεν είναι κάτι που εισήχθη επί Νέας
Δηµοκρατίας. Ίσχυε ήδη από το 2017. Ο µέγιστος αριθµός των
µαθητών µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες σε κάθε
τµήµα επίσης από 2017 είναι ένας ανά τµήµα, όταν έχουν
µαθησιακές δυσκολίες, δηλαδή δυσορθογραφία, δυσαριµθησία,
δυσαναγνωσία κ.λπ.. Από το 2017 επίσης επιτρέπεται να είναι
τέσσερις ανά τµήµα και αν υπάρχει υπέρβαση αυτού του αριθµού
µειώνεται ο αριθµός των µαθητών ανά τρεις εκτός εάν υπάρχει
τµήµα ένταξης και αυτό αφορά µόνο τις µαθησιακές δυσκολίες.
Δεν υπάρχει καµµία µεταβολή. Αυτά ισχύουν και ισχύουν
ευλαβικά.

Μια παρατήρηση και για την παράλληλη στήριξη και στην
εκπαίδευση. Η συνθήκη ένας προς έναν δεν ισχύει πουθενά σε
όλη την Ευρώπη. Οµοίως δεν ισχύει και στη χώρα µας. Έχει βγει
σχετική εγκύκλιος ήδη από το 2013. Εκτός εάν, κύριε συνάδελφε,
υπάρχει ειδικά εµπεριστατωµένη υπόδειξη από το ΚΕΔΑΣΥ,
οπότε τότε ναι, θα υπάρξει ταυτόχρονη παρουσία δύο ή περισ-
σότερων ενδεχοµένως εκπαιδευτικών παράλληλης στήριξης στην
εκπαίδευση στο ίδιο τµήµα του σχολείου. 

Συγκεκριµένα τώρα για τις σχολικές µονάδες για τις οποίες
ερωτάται το Υπουργείο µας η ενηµέρωση που έχουµε από τη
Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Λασιθίου µας λέει πως
το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Σητείας στην Δ’ τάξη είναι ένα τµήµα µε
είκοσι τρεις µαθητές, κάτω από τον ανώτατο αριθµό, δύο µαθη-
τές µε γνωµάτευση και έχει τοποθετηθεί εκπαιδευτικός παράλλη-
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λης στήριξης, καµµία παρατυπία. Στο 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Σητείας Α’ τάξη έχουµε ένα τµήµα είκοσι τριών µαθητών, πάλι
κάτω από τον αριθµό των είκοσι πέντε, ένας µαθητής µε
γνωµάτευση, υπάρχει εκπαιδευτικός παράλληλης στήριξης. Στο
3ο Δηµοτικό Σχολείο Σητείας, στη Β’ τάξη, έχουµε τµήµα είκοσι
τεσσάρων µαθητών, καµµία υπέρβαση, υπάρχουν δύο µαθητές
µε γνωµάτευση και έχει τοποθετηθεί εκπαιδευτικός παράλληλης
στήριξης. Στην Γ’ τάξη είκοσι τρεις µαθητές, δύο µε γνωµάτευση,
επίσης µε εκπαιδευτικό παράλληλης στήριξης. Στην Δ’ τάξη
είκοσι πέντε, µε τον ανώτατο αριθµό, όχι µε υπέρβασή του, ένας
µαθητής µε γνωµάτευση µε εκπαιδευτικό παράλληλης στήριξης.
Θα σας πω επίσης, γιατί είναι σηµαντικό, ότι και στα τέσσερα
δηµοτικά σχολεία της Σητείας υπάρχει και τµήµα ένταξης. Άρα,
λοιπόν, δεν υπάρχει καµµία παρέκκλιση.

Και θέλω, επίσης, να επισηµάνω ότι σε σχέση µε την Δ’ τάξη
του 4ου Δηµοτικού Σχολείου Σητείας δεν ανακλήθηκε η απόφαση
γιατί έγιναν κινητοποιήσεις. Έπρεπε αυτή η τάξη να λειτουργεί
µε δύο τµήµατα γιατί έχει σαράντα εννιά µαθητές συνολικά. Ο
διευθυντής, όµως, της εκπαίδευσης, όπως µπορεί γιατί έχει
αυτονοµία η εκπαιδευτική διαδικασία και τα σχολεία έκρινε ότι,
επειδή από τους σαράντα εννιά µαθητές οι τρεις έχουν
γνωµάτευση έπρεπε να γίνει λειτουργία µε τρία τµήµατα αντί των
δύο. Έκρινε -και ορθά κατά τη γνώµη µας- ότι είναι ένας µεγα-
λύτερος αριθµός γνωµατεύσεων σε σχέση µε τη µία ή τις δύο
γνωµατεύσεις που έχουν άλλα τµήµατα της περιοχής. 

Και αυτό δεν έγινε µόνο στο σχολείο αυτό. Το λέω γιατί ανα-
φερθήκατε στις κινητοποιήσεις. Όχι ότι δεν είναι καλοδεχού-
µενες οι αντιδράσεις -προς Θεού- αλλά δεν είναι και ο λόγος για
τον οποίον οι αποφάσεις οι οποίες είναι ευνοϊκές κατά τη δική
σας εκτίµηση και ορθές κατά τη δική µας λαµβάνονται. Το ίδιο
έγινε και σε άλλα σχολεία του Λασιθίου. Θα µου επιτρέψετε να
σας αναφέρω: Στη Β’ τάξη του 4ου Δηµοτικό Σχολείου Ιεράπετρας
σαράντα εννιά παιδιά, τέσσερις γνωµατεύσεις, τρία τµήµατα αντί
για δύο που θα έπρεπε να είναι κανονικά. Στην Δ’ τάξη του 2ου

Δηµοτικού του Αγίου Νικολάου σαράντα εννιά παιδιά, έντεκα
γνωµατεύσεις, τρία τµήµατα αντί για δύο που έπρεπε να είναι
κανονικά. Και αυτά, όπως σας είπα έχουν την απόλυτη αποδοχή
και στήριξη του Υπουργείου και δείχνουν πως ούτε το Υπουργείο
ούτε και οι διευθυντές εκπαίδευσης ασκώντας την αρµοδιότητά
τους έχουν αγκυλώσεις ή δογµατισµούς. 

Επίσης, σε ό,τι µας έχει ενηµερώσει η αρµόδια διεύθυνση, η
Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης στο Λασίθι, οι συγχωνεύ-
σεις αφορούν ουσιαστικά οκτώ από τα πεντακόσια τµήµατα της
περιοχής, δηλαδή ποσοστό 1,6%. Κανένα παιδί δεν µετακινήθηκε
σε όµορη σχολική µονάδα. Σε καµµία περίπτωση δεν ξεπεράστη-
κε ο αριθµός των είκοσι πέντε µαθητών. Τηρήθηκαν ακριβώς τα
προβλεπόµενα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, όπως αντιλαµ-

βάνεστε, έχετε δηµιουργήσει µία πολύ µεγάλη αναστάτωση στην
εκπαιδευτική κοινότητα, στους γονείς, στους µαθητές. Γιατί; Γιατί
εδώ προωθείται µία βίαιη αντιπαιδαγωγική δηµιουργία τµηµάτων
στα µέγιστα απαράδεκτα προβλεπόµενα όρια, δηλαδή µε είκοσι
πέντε µαθητές στην πρωτοβάθµια και µε είκοσι πέντε έως είκοσι
οκτώ µαθητές στη δευτεροβάθµια χωρίς –επαναλαµβάνω- να
λαµβάνεται υπ’ όψιν κανένα παιδαγωγικό, κοινωνικό και άλλα
κριτήρια, όπως προβλέπεται άλλωστε και από τον νόµο το µαζικό
κόψιµο των ολιγοµελών τµηµάτων και η συγχώνευσή τους, µε
συνέπεια µαθητές µεγάλων τάξεων του δηµοτικού αλλά και
µαθητές του γυµνασίου και λυκείου να µετακινούνται σε όµορες
µονάδες, να αλλάζουν δηλαδή σχολικό περιβάλλον.

Περιγράψατε ποια είναι η κατάσταση στα σχολεία της Σητείας.
Δεν πρόλαβα ακριβώς να λάβω υπ’ όψιν µου αυτά τα οποία
είπατε αλλά θέλω όµως να προσθέσω ορισµένα πράγµατα:

Σε κάθε ένα τµήµα από τα παραπάνω που αναφερθήκατε έχει
προσληφθεί ένας εκπαιδευτικός παράλληλης στήριξης, που ενώ
η πρόσληψη έγινε για ένα συγκεκριµένο µαθητή ο ρόλος του έχει

αλλάξει σύµφωνα µε το νέο πλαίσιο, το οποίο δίνει οδηγίες, ώστε
η παράλληλη να βοηθά όλα τα παιδιά που έχουν ανάγκη. Άρα δεν
υπάρχει εξατοµικευµένη στήριξη για το παιδί που χρήζει
διαρκούς βοήθειας. 

Στη δεύτερη φάση των προσλήψεων, από τις πενήντα έξι
αιτήσεις παράλληλης που εκκρεµούσαν -σε Νηπιαγωγείο και
Δηµοτικό στο Νοµό Λασιθίου- προσλήφθηκαν µόνο δύο νηπια-
γωγοί παράλληλης. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα παιδιά που φοιτούν
σε σχολεία της υπαίθρου στο Δήµο Σητείας µε γνωµατεύσεις για
παράλληλη να µην έχουν τον εκπαιδευτικό που χρειάζονται. Το
ίδιο έγινε φυσικά και πανελλαδικά, ενώ το Υπουργείο Παιδείας
απαντά ότι εξαντλήθηκε ο πίνακας ειδικής αγωγής ή ότι οι
εκπαιδευτικοί δεν δέχονται την πρόσληψη ή παραιτούνται. Η
πολιτική της Κυβέρνησης οδήγησε σε αυτό το σηµείο αφού από
τη µία δεν υπάρχει προγραµµατισµός και από την άλλη δεν δίνει
το δικαίωµα στους αποφοίτους των παιδαγωγικών τµηµάτων να
µπουν στους πίνακες επειδή είναι κλειστοί για δύο χρόνια ή
επιβάλλει διετή ποινή αποκλεισµού σε όσους παραιτούνται για
λόγους οικονοµικούς και οικογενειακούς. 

Επίσης, εκκρεµούσαν είκοσι τρεις αιτήσεις για σχολικούς
νοσηλευτές στον νοµό από τους οποίους προσλήφθηκαν στη
δεύτερη φάση µόνο δυο κανένας στη Σητεία. Κάθε σχολείο της
πόλης αλλά και κάποιων χωριών έχουν περιπτώσεις διαβήτη ή
επιληψίας που χρήζουν την άµεση ανάγκη σχολικού νοσηλευτή.

Τώρα προσπαθήσατε να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα για
το συγκεκριµένο σχολείο, την Δ’ τάξη του 4ου Δηµοτικού Σχολείου
και όλοι γνωρίζουν για ποιον λόγο έγινε. Εγώ περιµένω στη
δευτερολογία σας να πείτε γιατί έγινε αυτή η επιλεκτική
µεταχείριση. Και το θέµα δεν είναι ότι κακώς έγινε. Το θέµα είναι
γιατί δεν έγινε και στα άλλα σχολεία που επίσης παρουσιάζουν
παρόµοιο ίσως και πιο οξυµένο πρόβληµα. Αλλά καλό είναι να
µας το πείτε εσείς στη δευτερολογία σας. 

Πρόκειται, λοιπόν, για τη συνέχεια µιας αντιεκπαιδευτικής
πολιτικής που θέλει τα σχολεία να λειτουργούν µε ελάχιστους
πόρους, µε γερασµένα, ασυντήρητα σχολικά κτήρια, χωρίς
έλεγχο για την αντισεισµική θωράκιση, χωρίς µέτρα προφύλαξης
από καύσωνες, από βαρυχειµωνιές, πανδηµίες, ατυχήµατα και
πάει λέγοντας. Κατά συνέπεια εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να
προχωρήσετε γενναία να λύσετε τέτοιου είδους ζητήµατα.
Εκκρεµούν πολλές τέτοιες περιπτώσεις σε ολόκληρη την
Ελλάδα. Πρέπει να σταµατήσετε αυτήν την ανάλγητη αντιπαι-
δαγωγική, αντιεκπαιδευτική πολιτική που ακολουθείτε. Και
φυσικά, µην παίρνετε ένα µαχαίρι και κόβετε και ράβετε ανάλογα
του τι µπορεί να σας λέει ο κάθε τοπικός δικός σας Βουλευτής,
δηλαδή της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί αυτή η επιλεκτική
µεταχείριση είναι που έχει εξοργίσει τους κατοίκους και της
Σητείας αλλά και σε άλλες πολλές περιοχές της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη.
Πριν απαντήσετε, κυρία Υφυπουργέ, θα ήθελα να κάνω µια

ανακοίνωση. 
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθεί

η Επιτροπή Εθνοτήτων Μειονοτήτων της Εθνοσυνέλευσης του
Βιετνάµ.

Welcome in Parliament of Greece!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχετε το λόγο, κυρία Υφυπουργέ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): I’d like to welcome you here. It’s an honor for us.
You are so very welcome.

Σας ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε, και πάλι θα ζητήσω
την ανοχή σας. Ξέρετε ότι συνήθως δεν το κάνω αλλά θα πρέπει
να απαντήσω σε όσα είπε ο συνάδελφος ο οποίος µας κατηγό-
ρησε και για µεγάλη αναστάτωση.

Μεγάλη αναστάτωση στην παιδεία, κύριε συνάδελφε, όταν επί
των ηµερών της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη ήδη από
την προηγούµενη κυβέρνηση µέχρι τώρα έχουν διοριστεί τόσες
χιλιάδες εκπαιδευτικοί; Πρώτη φορά υπήρξαν µόνιµοι διορισµοί
µετά από δεκαετίες, σχεδόν τριάντα χιλιάδες την προηγούµενη
τετραετία, δέκα χιλιάδες φέτος, αριθµός ρεκόρ διορισµών.
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Πρώτη φορά στην ειδική αγωγή έχουν διοριστεί εκπαιδευτικοί
µόνιµοι, πάγιο αίτηµα της εκπαιδευτικής κοινότητας, πάγιο
αίτηµα βεβαίως και όλων εκείνων οι οποίοι ενδιαφέρονται και
ασχολούνται µε την εκπαίδευση. Εκτός από τους δέκα χιλιάδες
φέτος, είναι ήδη τριάντα δύο χιλιάδες αναπληρωτές εκπαιδευ-
τικοί, πέντε χιλιάδες επτακόσια µέλη ειδικού εκπαιδευτικού και
βοηθητικού προσωπικού, δηλαδή συνολικά τριάντα επτά χιλιάδες
επτακόσιοι αναπληρωτές. Δεν νοµίζω ότι είναι αναστάτωση αυτό,
εκτός αν το είπατε θετικά. 

Και να σας πω και κάτι, επειδή µε κατηγορήσατε ότι δεν
απάντησα ακριβώς. Ακριβέστατα απάντησα µε βάση τα στοιχεία
που έχω. Και δεν µπορώ να απαντώ µε στοιχεία µε συγκεκριµένα
νούµερα και εσείς να µου κάνετε ιδεολογικό µανιφέστο. Σ’ αυτό
δεν έχω να απαντήσω κάτι άλλο.

Ας δούµε, λοιπόν, τι συµβαίνει στη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας
Εκπαίδευσης Λασιθίου. Τα τελευταία πέντε χρόνια: τριακόσιοι
τριάντα πέντε εκπαιδευτικοί, διακόσιοι ενενήντα τρεις στη γενική
εκπαίδευση, σαράντα δύο στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση. Το
2024 - 2025: διακόσιοι εβδοµήντα αναπληρωτές, εκατόν δώδεκα
στη γενική εκπαίδευση, εκατόν πενήντα οκτώ στην ειδική αγωγή.
Στα µέλη ειδικού και βοηθητικού εκπαιδευτικού προσωπικού στην
περιοχή Λασιθίου στην τελευταία πενταετία τριάντα ένας µόνιµοι
διορισµοί και το 2024 - 2025 είναι σαράντα επτά αναπληρωτές
ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού.

Ας έρθω και στους σχολικούς νοσηλευτές που αναφέρατε
στην ερώτησή σας. Λέτε συγκεκριµένα ότι από τους είκοσι τρεις
σχολικούς νοσηλευτές, για τους οποίους υπήρχε ανάγκη στο
Νοµό Λασιθίου προσλήφθηκαν µόνο τέσσερις. Να σας διορθώσω
ή να σας ενηµερώσω. Από τα είκοσι τρία κενά που δόθηκαν στο
Υπουργείο µας καλύφθηκαν είκοσι, γιατί για τα είκοσι υπήρχαν
διαθέσιµες πιστώσεις. Για αυτές τις είκοσι θέσεις προσλήφθηκαν
αρχικά έξι αναπληρωτές σχολικοί νοσηλευτές, πέντε στην
πρωτοβάθµια, ένας στη δευτεροβάθµια. Υπηρετούν οι πέντε,
αφού ο ένας βρίσκεται σε νόµιµη άδεια. Να πω εδώ παρενθετικά,
κύριε Πρόεδρε, ότι, αν δεν δίναµε τη νόµιµη άδεια στον έναν θα
ερχόταν ο συνάδελφος -και ορθά- να µας ψέξει γιατί δεν επιτρέ-
πουµε να ασκήσει τα δικαιώµατά του. 

Δεν καλύφθηκαν οι υπόλοιπες θέσεις όχι γιατί υπήρξε
ολιγωρία από την πλευρά µας αλλά γιατί δεν υπήρξε κανένα
ενδιαφέρον, δεν υπήρχαν υποψήφιοι. Δεν τους επιστρατεύουµε.
Έρχονται µε βάση τα µόρια τους και τη δήλωση προτίµησης. Την
1-10-2024 εκδόθηκε ειδική πρόσκληση για την κάλυψη εκπαιδευ-
τικών αναγκών σε σχολικούς νοσηλευτές και εργοθεραπευτές.
Σε αυτήν την ειδική πρόσκληση ήταν και οι δεκατέσσερις
εναποµείναντες σε ανάγκες για τους σχολικούς νοσηλευτές στο
Λασίθι. Να µη σας πω πότε εκδίδεται ειδική πρόσκληση. Αντι-
λαµβάνεστε, όταν υπάρχει αδυναµία κάλυψης των λειτουργικών
αναγκών στις σχολικές µονάδες. Να µη κουράσω περισσότερο
γιατί θα ξεπεράσω και πάλι τον χρόνο. Σε αυτή την ειδική
πρόσκληση που αφορούσε στα δεκατέσσερα κενά, όπως είπα,
στο Λασίθι προσλήφθηκαν τρεις επιπλέον σχολικοί νοσηλευτές,
γιατί µόνο τόσοι ενδιαφέρθηκαν. Δεν βρέθηκε άλλος υποψήφιος. 

Επειδή αντιλαµβανόµαστε ότι υπάρχει ανάγκη -γιατί έχουµε
την ευαισθησία- και γνωρίζουµε την έλλειψη υποψηφίων που
υπάρχει, ήδη από το καλοκαίρι είχαµε ψηφίσει συγκεκριµένη
διάταξη, όπου ορίζεται ότι για το σχολικό έτος 2024 - 2025 αν δεν
καταστεί δυνατόν ακόµη και µετά την ειδική πρόσκληση να
καλυφθούν οι λειτουργικές ανάγκες για τους σχολικούς νοση-
λευτές και το ειδικό βοηθητικό προσωπικό, επειδή έχουν εξαντλη-
θεί οι υποψήφιοι για πολλούς λόγους -να µην κουράζουµε και
πάλι και εκείνους που µας ακούν και εσάς- µπορούν οι περιφε-
ρειακοί διευθυντές εκπαίδευσης να εκδίδουν τοπική πρόσκληση
εκδήλωσης ενδιαφέροντος ώστε να προσληφθούν αναπληρωτές.
Και αυτό θα γίνει αµέσως µετά. 

Για τα υπόλοιπα θέµατα που θίγετε, θα σας πω πάλι ότι,
σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχουµε, κενά σε δασκάλους και
νηπιαγωγούς στη γενική εκπαίδευση δεν υπάρχουν. Υπηρετούν
συνολικά στο Λασίθι τριακόσιοι πενήντα εννιά δάσκαλοι και εκατό
εξήντα εννιά νηπιαγωγοί. 

Υπάρχει ένα κενό σε εκπαιδευτικό εικαστικών ενώ υπηρετούν
δεκαπέντε. Υπάρχει ένα κενό σε εκπαιδευτικό µουσικής ειδικής

αγωγής και ένα κενό σε εκπαιδευτικό µουσικής ενώ υπηρετούν
δεκατέσσερις. Υπάρχουν τρία κενά σε δασκάλους ειδικής αγω-
γής ενώ υπηρετούν τριάντα οκτώ δάσκαλοι ειδικής αγωγής.
Έχουν προσληφθεί εκατό σαράντα τρεις εκπαιδευτικοί παράλλη-
λης στήριξης ενώ πέρυσι ήταν εκατό ένας.

Σας είπα, λοιπόν, για τα ελάχιστα κενά τα οποία δεν καλύφ-
θηκαν όχι λόγω ολιγωρίας ή αδιαφορίας του ΥΠΕΘΑ ή για
λόγους κόστους–οφέλους, πείτε το όπως θέλετε εσείς, αλλά
γιατί δεν υπήρχαν ενδιαφερόµενοι. 

Θα σας πω και κάτι άλλο που έχει ενδιαφέρον. Η αναλογία
µαθητών - µόνιµων εκπαιδευτικών στην Πρωτοβάθµια Εκπαίδευ-
ση Λασιθίου είναι ένας εκπαιδευτικός ανά επτά µαθητές στον
Δήµο Ιεράπετρας, 1 εκπαιδευτικός ανά 6 µαθητές, στον Δήµο
Αγίου Νικολάου, ένας εκπαιδευτικός ανά 5,1 µαθητές στον Δήµο
Σητείας. 

Ξέρετε ποια είναι η αντίστοιχη εθνική αναλογία; Ένας προς
8,2! Και η ευρωπαϊκή ένας προς 12,1! Ειδικά για τη Σητεία ο
µαθητικός πληθυσµός µειώθηκε κατά 21,2% την τελευταία
δεκαετία ενώ ο αριθµός των µονίµων εκπαιδευτικών αυξήθηκε
κατά 22,2%. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό. 
Πριν συνεχίσουµε µε την επόµενη ερώτηση, θα κάνω µια

ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Δεν θα συζητηθεί, κατόπιν συνεννόησης, η δεύτερη µε αριθµό

18/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Έντονος προβληµατισµός και
µεγάλη αναστάτωση από την επικάλυψη από άδειες παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας ήδη παραχωρηµένων εκτάσεων». 

Επίσης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή η
δεύτερη µε αριθµό 5/7-10-2024 πρώτου κύκλου επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κατάργηση σχολικών επιτρο-
πών». 

Θα ολοκληρώσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 15/7-10-2024
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Πέτρου Παππά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Οκτώ κενές θέσεις νοσηλευτών στα ειδικά
σχολεία της Θεσσαλονίκης».

Ανοίξατε και θα κλείσετε τη συνεδρίαση, κύριε συνάδελφε. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, το 2ο Ειδικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, το

ΕΛΕΠΑΠ, δικαιούται δύο θέσεις νοσηλευτών ώστε να καλύπτουν
τις ανάγκες των περίπου πενήντα-εξήντα παιδιών που φοιτούν σε
καθεστώς ολοήµερης λειτουργίας, δηλαδή σε δύο βάρδιες. 

Πληροφοριακά, για όσους µας ακούν, θα ήθελα να αναφέρω
ότι απαραίτητη προϋπόθεση φοίτησης στα ειδικά σχολεία είναι
οι µαθητές να έχουν κινητικό πρόβληµα ή αναπηρία. Το προφίλ
των µαθητών είναι συνήθως µαθητές µε εγκεφαλική παράλυση,
νοητική υστέρηση µέτρια ή βαριά, στερεοτυπικά χαρακτηριστικά
και ευρύτερο φάσµα αυτισµού χαµηλής ή µέτριας λειτουργικό-
τητας, σύνδροµα που ενέχουν κινητική αναπηρία και νοητική
υστέρηση καθώς και πολλαπλές αναπηρίες. Εύλογα συµπεραίνει
κανείς ότι τα παιδιά αυτά, πέραν του ειδικού εκπαιδευτικού
προσωπικού, χρειάζονται τη στήριξη των σχολικών νοσηλευτών. 

Κυρία Υπουργέ, γνωρίζετε καλά ότι ο ρόλος των σχολικών
νοσηλευτών είναι ζωτικής σηµασίας για την εύρυθµη λειτουργία
των ειδικών σχολείων. Ο σχολικός νοσηλευτής είναι αυτός ο
οποίος προλαβαίνει, προάγει, υποστηρίζει την υγεία των µαθητών
του σχολείου, ώστε να µπορούν τα παιδιά αυτά να συµµετέχουν
µε ασφάλεια σε κάθε εκπαιδευτική διαδικασία και να φτάνουν στο
ανώτερο επίπεδο της εξέλιξης των δυνατοτήτων ή δεξιοτήτων
τους. 

Είναι αυτός ο οποίος παρεµβαίνει συστηµατικά µε τη χορή-
γηση φαρµάκων όποτε χρειάζονται, βοηθώντας στη σίτιση µε
γαστροστοµία, γιατί δυστυχώς πολλά από αυτά τα παιδιά έχουν
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και γαστροστοµίες. Ή σε περίπτωση επείγουσας ανάγκης παρέ-
χει πρώτες βοήθειες, παρεµβαίνει µε βάση τις οδηγίες των θερα-
πόντων γιατρών, τις οδηγίες του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας
και τις ενηµερώσεις του Υπουργείου Υγείας. 

Είναι αυτός ο οποίος εκπαιδεύει τους µαθητές µε βάση την
ηλικία και το γνωστικό τους επίπεδο σε θέµατα ειδικότητάς του,
όπως η γνώση του ανθρώπινου σώµατος, η λειτουργία των δια-
φόρων συστηµάτων, οι κανόνες υγιεινής, αυτοφροντίδας, η ορθή
διατροφή, η προφύλαξη από τα λοιµώδη νοσήµατα. 

Φέτος, κυρία Υπουργέ, δυστυχώς από τις δύο θέσεις -θα
µιλήσω στη δευτερολογία µου και για τα υπόλοιπα ειδικά σχολεία
της Θεσσαλονίκης- καλύφθηκε αρχικά στην πρώτη φάση
τοποθέτησης προσωπικού µόλις πριν από µία-µιάµιση εβδοµάδα
η µία θέση. Η µία τοποθετηµένη νοσηλεύτρια σε αυτό το σχολείο
βρίσκεται σε µακροχρόνια άδεια. 

Επειδή οι µαθητές και οι µαθήτριες µε ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες έχουν θεσµοθετηµένο το δικαίωµα της υγειονοµικής
εξασφάλισης προκειµένου να µπορούν να συµµετέχουν στη
σχολική ζωή, κυρία Υπουργέ, γιατί δεν έχει µεριµνήσει ακόµη το
αρµόδιο Υπουργείο ώστε να τοποθετηθούν κατά προτεραιότητα
νοσηλευτές στα ειδικά σχολεία της Θεσσαλονίκης; Είναι
αυτονόητο ότι ένα ειδικό σχολείο το 2024 δεν µπορεί και δεν
πρέπει να λειτουργεί ούτε µία µέρα χωρίς σχολικό νοσηλευτή. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά. 
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα κάνω κατάχρηση αυτή τη
φορά, γιατί µπορώ ευτυχώς να καταθέσω στα Πρακτικά στοιχεία
που θα είναι χρήσιµα στον συνάδελφο και να µην απασχολήσω
το Σώµα αναφέροντας τα στοιχεία που είναι σε όλες αυτές τις
σελίδες. 

Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε συνάδελφε. Αφορούν τα
θέµατα τα οποία µε ρωτήσατε για τους σχολικούς νοσηλευτές
στα σχολεία Ειδικής Αγωγής. 

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Ζέττα Μακρή καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Θέλω να σας πω επίσης ότι δεν θα αντιδικήσουµε για τη
χρησιµότητα και την αναγκαιότητα της ύπαρξης σχολικών
νοσηλευτών. Εµείς τα γνωρίζουµε λόγω του αντικειµένου. Εσείς
τα γνωρίζετε πολύ καλά λόγω της επιστήµης. Άρα δεν υπάρχει
κανένας λόγος να επανέλθω σε αυτό και να επιχειρηµατολογήσω.
Προφανώς όσα λέτε είναι απολύτως σωστά. 

Θα σας πω όµως από την πλευρά της διοίκησης πώς είναι η
διαδικασία. Όπως γίνονται οι γενικές προσλήψεις στη Γενική
Αγωγή, γίνονται και για τους σχολικούς νοσηλευτές. 

Οι αρµόδιες διευθύνσεις πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
καταγράφουν τις ανάγκες και τα κενά. Εν συνεχεία, τα αποστέλ-
λουν στην περιφερειακή διεύθυνση και εκείνη στο Υπουργείο και
καλύπτονται, προφανώς ανάλογα µε τις δυνατότητες οι οποίες
υπάρχουν και την προθυµία. 

Έχει πολύ ενδιαφέρον να σας πω -έχω µπροστά µου το σχετικό
έγγραφο και µπορώ να σας το δώσω µετά, δεν χρειάζεται να
κατατεθεί στα Πρακτικά- ότι η Β’ Θεσσαλονίκης δευτεροβάθµια
εκπαίδευση κατέγραψε ότι έχει τρεις ανάγκες. Η περιφερειακή
στο Υπουργείο έστειλε ένα αίτηµα. Η Α’ Θεσσαλονίκης, πέντε. Η
περιφερειακή, δύο. Η Β’ Θεσσαλονίκης, εννέα και η περιφερειακή
δύο. 

Θέλω να πω ότι αυτή είναι η διαδικασία, µε απόλυτη εµπι-
στοσύνη και µε αυτονοµία στις σχολικές µονάδες, που, κύριε
συνάδελφε, δεν είναι πια και η καλύτερη στην Ευρώπη. Πολύ
χαµηλά είµαστε στην αυτονοµία. Και ανθρώπους που έχουν
διοικητικές θέσεις και ευθύνες και πονούν και γνωρίζουν την
εκπαίδευση και τις τοπικές ανάγκες οφείλουµε και εµείς να τους
εµπιστευόµαστε και το κάνουµε. Βλέπετε όµως τι φτάνει στο
Υπουργείο, που ενδεχοµένως είναι διαφορετικό από αυτό που θα
πουν σε εσάς ως τοπικό Βουλευτή ή και σε µένα αντίστοιχα. 

Με βάση λοιπόν αυτά που στέλνουν οι περιφερειακές
διευθύνσεις, µε βάση αυτά αποφασίζει το Υπουργείο -θα σας
προλάβω-, όχι πάντα καλύπτοντας τις ανάγκες, αλλά προσπα-
θώντας, µε βάση την επίσηµη ενηµέρωση που έχει και τη
διαδικασία που ακολουθείται, να τα κάνει. 

Επίσης -το ξέρετε πολύ καλά, αλλά πρέπει να το πω και για τις
ανάγκες των Πρακτικών-, στην εκπαίδευση, που είναι µια ζωντανή
διαδικασία, µπορεί να προκύψουν και διάφορες άλλες ανάγκες,
µε υπηρεσιακές µεταβολές που επιβάλλουν άλλη παρέµβαση του
Υπουργείου. 

Θα επαναλάβω µόνο για τις ανάγκες των Πρακτικών, γιατί
ήσασταν εδώ και ξέρω ότι παρακολουθήσατε, τη διαδικασία που
γίνεται όταν υπάρχει αδυναµία κάλυψης των λειτουργικών ανα-
γκών ή γιατί δεν θέλουν να αναλάβουν υπηρεσία οι εκπαιδευτικοί
µας ή γιατί παραιτούνται από τη θέση ή γιατί µπορεί για
αντικειµενικούς λόγους να µην µπορούν να αναλάβουν ή γιατί δεν
επαρκεί και ο αριθµός. 

Είναι αυτή η ειδική πρόσκληση που ανέφερα και στην προη-
γούµενη ερώτηση, µε την οποία ζητείται να καλυφθούν οι κενές
θέσεις. Εκδόθηκε την 1η Οκτωβρίου του 2024 η πρώτη ειδική
πρόσκληση -θα ακολουθήσουν και άλλες, γιατί σίγουρα θα
υπάρχει ανάγκη για την κάλυψη των λειτουργικών κενών- και
υπεβλήθη αίτηση µέσω του ΟΠΣΥΔ για να προσληφθούν ως
αναπληρωτές µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου. Σχολικοί νοσηλευτές υπέβαλαν αιτήσεις, εργασιοθερα-
πευτές και εκπαιδευτικοί της νοσηλευτικής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν ξεπέρασα τον χρόνο αυτή τη
φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Υφυπουργέ. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας. 

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ο λόγος της πίεσης που ασκώ και ασκούµε

όλοι µε τις ερωτήσεις είναι ακριβώς για να δει η διοίκηση
ενδεχοµένως διαφορετικά το θέµα των σχολικών νοσηλευτών
στα ειδικά σχολεία, να ξεφύγει από το πλαίσιο αυτό το οποίο
περιγράψατε και το οποίο ισχύει για όλα τα σχολεία και να
νοµοθετήσει η Κυβέρνηση µε έναν τρόπο τέτοιο ούτως ώστε τα
ειδικά σχολεία να προηγούνται όλων των υπολοίπων σχολείων
στις ανάγκες αυτές και ήδη από το καλοκαίρι να υπάρχει µέριµνα. 

Δεν είναι ένα κοινό σχολείο το ειδικό σχολείο. Το ξέρετε καλά
και εσείς. Είναι µια εξαιρετική ανάγκη αυτή η οποία αναγκάζει
τους γονείς να στέλνουν τα παιδιά σε αυτό το σχολείο και µια
εξαιρετική και ιδιαίτερη ανάγκη των παιδιών αυτών να λαµβάνουν
εκπαίδευση, αλλά και να µπορεί να λειτουργεί η οικογένεια,
ούτως ώστε να µπορούν να εργάζονται οι γονείς. Εκεί νοµίζω
πρέπει να σκύψει η πολιτεία πάνω, στο τι διαφορετικό θα κάνει. 

Νοµίζω ότι ανοίγεται ένα πεδίο κυβερνητικής δράσης, ούτως
ώστε να γίνει κάτι καλύτερο γι’ αυτά τα σχολεία. Γιατί αντι-
λαµβάνοµαι ότι δεσµεύει το νοµικό πλαίσιο, έτσι όπως λειτουργεί
τώρα, ή το διοικητικό πλαίσιο. Πρέπει να το υπερβούµε. Γι’ αυτό
και πιέζουµε. 

Θέλω ξανά να επισηµάνω την ανάγκη του σχολικού νοσηλευτή
ο οποίος παρέχει στα παιδιά µε αναπηρία µια ολοκληρωµένη και
αποτελεσµατική φροντίδα. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι οι εκπαιδευτικοί του σχολείου παρά την
αφοσίωσή τους συχνά καλούνται να αναλάβουν ρόλους για τους
οποίους δεν είναι κατάλληλα εκπαιδευµένοι µε αποτέλεσµα όταν
ο εκπαιδευτικός καλείται να αναλάβει τον ρόλο του νοσηλευτή
να τον αποσπά από το κύριο εκπαιδευτικό του έργο, να δη-
µιουργεί ανασφάλεια στους εµπλεκόµενους σε όλη την εκπαι-
δευτική διαδικασία και στους εκπαιδευτικούς. Αυτός είναι κι ένας
λόγος που συχνά οι εκπαιδευτικοί δεν επιλέγουν κάποια ειδικά
σχολεία. 

Καθηµερινά δέχοµαι -είµαι βέβαιος ότι δέχεστε και εσείς κα-
θώς και πολλοί συνάδελφοί µας στη Βουλή- αγωνιώδη αιτήµατα
από γονείς οι οποίοι βιώνουν καθηµερινά το άγχος του να είναι
συνεχώς σε επιφυλακή. Να αναγκάζονται να φεύγουν από την
εργασία τους, να εγκαταλείπουν ακόµα οριστικά συχνά τις
δουλειές τους, επειδή δεν µπορούν να αφήσουν µε ασφάλεια τα
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παιδιά τους στα ειδικά σχολεία που φοιτούν. Παράγεται έτσι µια
αλυσίδα που οδηγεί πολλές οικογένειες στην ανέχεια. Η έλλειψη
του σχολικού νοσηλευτή οδηγεί στην εγκατάλειψη της εργασίας
η οποία οδηγεί στην οικονοµική δυσπραγία και αυτή στην
ανέχεια. Γιατί η αναπηρία, είναι γνωστό σε όλους µας, κοστίζει
πολύ. 

Δυστυχώς, η ελληνική πολιτεία διαχρονικά δεν κατάφερε στο
κοµµάτι της αναπηρίας ούτε να πλησιάσει τον µέσο όρο των
στάνταρ των υπόλοιπων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η
ανεπάρκεια των δοµών αλλά και η ελλιπής πρόβλεψη της
πολιτείας για το µέλλον των παιδιών µε αναπηρία οδηγεί τους
γονείς σε απόγνωση. 

Για να επανέλθω στη Θεσσαλονίκη και στο πρόβληµά της, η
δική µου ενηµέρωση είναι ότι στα οκτώ ειδικά σχολεία της
Θεσσαλονίκης για τα οποία απαιτούνται δεκαέξι νοσηλευτές,
ούτως ώστε να καλύπτουν δύο βάρδιες, αυτή τη στιγµή είναι
µόνο οχτώ νοσηλευτές. Άρα δεν µπορούν να λειτουργήσουν στην
πραγµατικότητα, όπως πρέπει. Ο σχολικός νοσηλευτής στα
ειδικά σχολεία δεν είναι απλά ένας νοσηλευτής όπως στα
υπόλοιπα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Είναι το κλειδί και η απαραίτη-
τη προϋπόθεση ώστε τα παιδιά µε αναπηρίες να µπορούν να
πηγαίνουν µε ασφάλεια στα σχολεία τους. 

Είναι εύλογο το ερώτηµα, κυρία Υπουργέ. Γνωρίζω ότι και η
ίδια είστε µητέρα και έχετε µια αυξηµένη ευαισθησία για το θέµα.
Γιατί δεν µπαίνει κάθε χρόνο ο διορισµός των σχολικών νοση-
λευτών στα ειδικά σχολεία σε απόλυτη προτεραιότητα σε σχέση
µε τα υπόλοιπα σχολεία; Πότε θα καλυφθούν οι οκτώ κενές
θέσεις των νοσηλευτών στα ειδικά σχολεία της Θεσσαλονίκης και
για πόσο καιρό ακόµα οι γονείς των µαθητών στα ειδικά σχολεία
της Θεσσαλονίκης θα ζουν µε ανασφάλεια; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά. 
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και τον συνάδελφο και θα εξηγήσω τον λόγο. Είναι

µια ερώτηση η οποία ευθέως προσπαθεί να καλύψει και να
υπερασπιστεί ανάγκες παιδιών που έχουν ειδικά θέµατα. Όχι ότι
δαιµονοποιούµε τις ερωτήσεις που αφορούν στους εκπαιδευτι-
κούς, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι το θέµα αυτό είναι εξαιρετικά
ευαίσθητο και ενώ θα µπορούσαµε να κάνουµε σκληρή πολιτική
αντιπαράθεση ο σοβαρός τρόπος µε τον οποίο το προσεγγίσατε
µε εµποδίζει και εµένα. 

Να πω, µόνο για λόγους ιστορικής ακρίβειας, ότι το υπάρχον
πλαίσιο ίσχυε, ισχύει. Ενδεχοµένως να χρειάζεται κάποια
βελτίωση, όµως σε κάθε περίπτωση µέχρι στιγµής απεδείχθη ότι
είναι το επαρκέστερο, το αντικειµενικό, το αξιοκρατικό µε
βελτιώσεις σε ό,τι αφορά στην ταχύτητα για την κάλυψη αυτών
των αναγκών µε τις ειδικές προσκλήσεις που σας ανέφερα ή µε
τις τοπικές που ακολουθούν. Αλλά εκείνο το οποίο θα πω και θα
το πω µε ένταση είναι ότι δεν µπορεί κανείς να µας κατηγορήσει
για αδιαφορία στην Ειδική Αγωγή. 

Κύριε συνάδελφε, οι πρώτοι διορισµοί στην Ειδική Αγωγή
έγιναν από την προηγούµενη Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Η πρώτη

στα εκπαιδευτικά χρονικά. Και αυτό µπορεί να µη τιµά τον
πολιτικό κόσµο αλλά αξίζει να το αναφέρουµε. Ήταν και πάγιο
αίτηµα, ήταν ορθό αίτηµα και ικανοποιήθηκε. Φέτος οι δέκα
χιλιάδες διορισµοί που έγιναν έχουν τετραπλάσιο αριθµό στην
Ειδική Αγωγή και οκταπλάσιο στο ειδικό εκπαιδευτικό και
βοηθητικό προσωπικό όχι µόνο σε ψυχολόγους και κοινωνικούς
λειτουργούς αλλά και στους άλλους οι οποίοι απαιτούνται, όπως
νοσηλευτές, όπως εσείς µας λέτε. 

Θα σας πω κάτι άλλο επίσης. Τα µέλη του ειδικού εκπαιδευτι-
κού και βοηθητικού προσωπικού το 2020 ήταν επτακόσιοι οχτώ.
Θέλετε να σας πω πόσοι είναι οι µόνιµοι τώρα; Να µην κουράσω
πάρα πολύ. Είναι τρεις χιλιάδες τετρακόσιοι είκοσι επτά. Στη
Θεσσαλονίκη στην Ειδική Αγωγή είναι εξήντα εννέα. Να πάµε και
στις προσλήψεις; Να µη λέµε µόνο για τους µόνιµους διορισ-
µούς. Να πούµε και για τις προσλήψεις. Σύµφωνα µε τα στοιχεία
τα οποία έχουµε, έγιναν πέντε χιλιάδες πεντακόσιες τριάντα
εννέα προσλήψεις αναπληρωτών µελών ειδικού εκπαιδευτικού
και βοηθητικού προσωπικού. Μετά την ειδική πρόσκληση που
ανέφερα στην πρωτολογία µου άλλες εκατόν εξήντα δύο
προσλήψεις. Συνολικά πέντε χιλιάδες επτακόσιες µία. Υπάρχουν
κι εκείνοι που έχουν µακροχρόνιες άδειες. Το αναφέρατε και
στην πρωτολογία σας. Υπάρχουν και εκείνοι που για λόγους
αντικειµενικούς δεν µπορούν να προσέλθουν. Έχουν όµως και
αυτοί ανάγκες. Και οι εκπαιδευτικοί µας είναι άνθρωποι και αυτές
τις ανάγκες και τα νόµιµα δικαιώµατά τους οφείλουµε να τους
επιτρέπουµε να τα ασκούν µε όλες τις αδυναµίες που επισηµαί-
νετε.

Θα παρακαλούσα να αναγνωρίσετε τη συστηµατική, συντονισ-
µένη προσπάθεια που κάνει το Υπουργείο, την ευαισθησία που
δείχνει. Βεβαίως την απορρόφηση πολλών κονδυλίων που έχουν
ως αποτέλεσµα τους µόνιµους διορισµούς, µε ό,τι καλό σηµαίνει
αυτό για την εκπαιδευτική διαδικασία. Να συµφωνήσουµε ότι
είναι µια ζωντανή διαδικασία η εκπαίδευση. Κάθε µέρα, κάθε ώρα
χρειάζεται κάτι περισσότερο, κάτι καλύτερο. Αναγνωρίστε µας
όµως –γιατί αυτό το δικαιούµαστε- την ευαισθησία, την ανταπό-
κριση, την ταχύτητα και την πληρέστερη καλή διαχείριση αυτού
του προβλήµατος που είναι σύνθετο και ευαίσθητο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό. 
Ελπίζω να το αναγνωρίζετε. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εγώ λέω ότι στην Ειδική Αγωγή µπορούµε

και πολύ καλύτερα. Ειδικά στην Ειδική Αγωγή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.55 λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 14
Οκτωβρίου 2024 και ώρα 15.00, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


